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Inhoud
Nr. 9 6 februari 1984

Berichten van verhindering, blz. 259

Voorstel van decreet
Indiening en verwijzing, blz. 259

Voorstel van resolutie
Indiening en verwijzing, blz. 259

Verslagen
Indiening, blz. 259

Schriftelijke vragen (R.v.O. art. 65)
Indiening, blz. 259

Onderzoek naar de taalgroep, blz. 260

Motie van Orde
Voorstel tot spoedbehandeling, blz. 260

Sprekers : de heren J. Van Elewyck, P.
Van Grembergen, G. Verhaegen, L.
De Grève

Vragen (R.v.O. art. 66)
Vraag aan de heer F. Geyselings tot de
heer J. Lenssens, Gemeenschapsminister
van leefmilieu, waterbeleid en onderwijs,
over de betwisting omtrent vergunningen
voor motorcrossoefenritten en -wedstrij-
den te Lille, blz. 260
Vraag van de heer J. Valkeniers tot de heer
K. Poma, Vice-Voorzitter van de Vlaamse
Executieve, Gemeenschapsminister van
cultuur, over mogelijke overheidsinitiatie-
ven ter bevordering van een keurig Neder-
lands taalgebruik in de bedrijfswereld te
Brussel, blz. 261
Vraag van de heer F. Vermeiren tot de heer
K. Poma, Vice-Voorzitter van de Vlaamse
Executieve, Gemeenschapsminister van
cultuur, over de samenwerking tussen de
Koninklijke Commissie voor monumen-
ten en landschappen en de Dienst voor ko-
lenafvoerkanalen inzake herstelling van
sommige dijken, blz. 262

Ontwerp van decreet houdende aanpassing
van de begroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1983
- 10 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de midde-
lenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1984
- 6 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1984
- 8 (1983-1984) - Nrs. 1 (+Errata en Bijla-
gen 1 tot VI) tot 4
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)

Toegevoegde interpellaties (R.v.O. art.
679)
Algemene bespreking, blz. 263

Sprekers : de heren H. Schiltz, Ge-
meenschapsminister van financiën en

begroting ; C. De Clercq, verslagge-
ver ; F. Vermeiren, verslaggever ; G.
Verhaegen, L. De Grève, J. Van Ele-
wyck, P. Van Grembergen, mevrouw
L. Detiège, de heren R. Maes, G.
Geens, Voorzitter van de Vlaamse
Executieve, Minister van economie en
werkgelegenheid

van de begroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1983
- 10 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2

Economie en werkgelegenheid, blz. 295
Sprekers : de heren E. Bockstal, vers-
laggever ; 0. Van Ooteghem, L. Dhoo-
re, A. Denys, W. Desayere, N. De Bat-
selier, P. Deprez, F. Debusseré, H.
Van Rompaye, A. De Beul, G. Geens,
Voorzitter van de Vlaamse Executie-
ve, Minister van economie en werkge-
legenheid

Ontwerp van decreet houdende de midde-
lenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1984
- 6 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1984
- 8 (1983-1984) - Nrs. 1 (+ Errata en Bij-
lagen 1 tot VI) tot 4
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)

Regeling van de werkzaamheden, blz. 324 Toegevoegde interpellaties (R.v.O. art.
675’)
Algemene bespreking (Voortzetting)
Gezondheidsbeleid, blz. 347

Nr. 10 7 februari 1984
Morgenvergadering

Sprekers : mevrouw C. Smitf, verslag-
gever ; de heren G. Anthuems, H. Van
Wambeke, W. Peeters

Berichten van verhindering, blz. 325

Ontwerp van decreet houdende aanpassing
van de begroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1983
- 10 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de midde-
lenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1984
- 6 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)

Voorstel van resolutie van de heren J. Van
Elewyck en N. De Batselier betreffende
het advies van de Vlaamse Executieve van
23 januari 1984 inzake het wetsontwerp
betreffende de saldi en de lasten van het
verleden van de Gemeenschappen en de
Gewesten en de nationale economische
sectoren
- 236 (1983-1984) - Nr. 1
Voorstel tot spoedbehandeling, blz. 355

Sprekers : J. Van Elewyck, L. De Grè-
ve, P. Van Grembergen, G. Verhaegen

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1984
- 8 (1983-1984) - Nrs. 1 (+Errata enBijla-
gen 1 tot VI) tot 4
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)

Motie voorgesteld door de heren P. Van
Grembergen en J. Van Elewyck betreffen-
de een belangenconflict
- 237 (1983-1984) - Nr. 1
Indiening, blz. 357

Spreker : de heer P. Van Grembergen

Toegevoegde interpellaties (R.v.O. art.
679)
Binnenlandse aangelegenheden, blz. 325

Sprekers : de heren P. Tant, verslagge-
ver ; J. Desseyn, E. Vankeusbilck,  G.
Temmerman, F. Vermeiren, C. Mar-
chand, L. Dhoore, J. De Seranno, J.
Verniers, M. Galle, Gemeenschapsmi-
nister van binnenlandse aangelegen-
heden

Ontwerp van decreet houdende de aanpas-
sing van de begroting van de Vlaamse Ge-
meenschap voor het begrotingsjaar 1983
- 10 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de midde-
lenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1984
- 6 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)

Regeling van de werkzaamheden, blz. 345

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1984
- 8 (1983-1984) - Nrs. 1 (+ Errata en Bij-
lagen 1 tot VI) tot 4
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)

Nr. 11 7 februari 1984 Toegevoegde interpellaties (R.v.O. art.
Middagvergadering 673)

Berichten van verhindering, blz. 347

Ontwerp van decreet houdende aanpassing

Algemene bespreking, (Voortzetting)
y5e8zondheidsbeleid  (Voortzetting), blz.

Sprekers : de heren A. Diegenant, E.
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Motie voorgesteld door de heren P. Van
Grembergen en J. Van Elewyck betreffen-
de een belangenconflict
- 237 (1983-1984) - Nr. 1
Bespreking, blz. 362

Snrekers : de heren A. De Beul. L. Van
-I

den Bossche, F. Baert, G. Verhaegen,
L. De Grève

Hoofdelijke stemming blz. 366

Ontwerp van decreet houdende aanpassing
van de begroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1983
- 10 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de midde-
lenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1984
- 6 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1984
- 8 (1983-1984) - Nrs. 1 (+Errata enBijla-
gen 1 tot VI) tot 4
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)

Toegevoegde interpellaties (R.v.O.
673)
Algemene bespreking (Voortzetting)

art.

yt8zondheidsbeleid (Voortzetting), blz.

Sprekers : de heren D. Vervaet, J. Val-
keniers, R. De Wulf, Gemeenschaps-
minister van gezondheidsbeleid ; W.
Peeters, E. De Groot, mevrouw C.
Smitt

Ruimtelijke ordening, landinrichting en
natuurbehoud, blz. 375

Sprekers : mevrouw M. Tyberghien-
Vandenbussche, verslaggever ; de he-
ren J. Leclercq, J. De Seranno, me-
vrouw M. Smet, de heren F. Verberck-
moes, J. De Mol, F. Geyselings, L.
Vanvelthoven, mevrouw J. De Loore-
Raeymaekers, de heren F. Debussere,
P. Akkermans, Gemeenschapsmim-
ster van ruimtelijke ordening, landin-
richting en natuurbehoud

Regeling van de werkzaamheden, blz. 404

Nr. 12 8 februari 1984
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 405

Voorstel van decreet
Indiening en verwijzing, blz. 405

Ontwerp van decreet houdende aanpassing

van de begroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1983
- 10 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de midde-
lenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1984
- 6 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1984
- 8 (1983-1984) - Nrs. 1 (+ Errata en Bij-
lagen 1 tot VI) tot 4
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)

Toegevoegde interpellaties (R.v.O. art.
679)
Algemene bespreking (Voortzetting)
Leefmilieu en waterbeleid, blz. 405

Sprekers : de heren C. Marchand, ver-
slaggever ; J. Bosmans, L. Vanveltho-
ven

Motie van Orde
Regeling van de werkzaamheden, blz. 410

Sprekers : de heer J. Ramaekers

Ontwerp van decreet houdende aanpassing
van de begroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1983
- 10 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de midde-
lenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1984
- 6 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)

- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1984
- 8 (1983-1984) - Nrs. 1 (+ Errata en Bij-
lagen 1 tot VI) tot 4

Toegevoegde interpellaties (R.v.O. art.
675’)
Algemene bespreking (Voortzetting)
k.ezefr:!ieu en waterbeleid (Voortzetting),

‘Sprekers : de heren M. Capoen, me-
vrouw J. De Loore-Raeymakers, de he-
ren P. Matthys, D. Vervaet, J. Sleeckx,
F. Geyselings, C. Marchand, J. Lens-
sens, Gemeenschapsminister van leef-
milieu, waterbeleid en onderwijs

Regeling van de werkzaamheden, blz. 429

Nr. 13 8 februari 1984
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 431

Ingekomen stukken, blz. 431

Ontwerp van decreet houdende aanpassing
van de begroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1983
- 10 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de midde-
lenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1983
- 10 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de midde-
lenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1984
- 6 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1984
- 8 (1983-1984) - Nrs. 1 (+ Errata en Bij-
lagen 1 tot VI) tot 4
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)

Toegevoegde interpellaties (R.v.O. art.
679)
Algemene bespreking (Voortzetting)
Onderwijs, blz. 431

Sprekers : de heren F. Piot, verslagge-
ver ; A. Laridon, C. Moors, R. Windels,
M. Heugebaert, F. Geyselings, L. Van
den Brande, J. Lenssens, Gemeen-
schapsminister van leefmilieu, water-
beleid en onderwijs ;

Huisvesting, blz. 447
Sprekers : de heren J. Ansoms, H. De
Loor, 0. Meyntjens, A. Coppieters, W.
Taelman, J. De Seranno, M. Olivier, J.
De Mol, Theo Kelchtermans, J. Buch-
mann, Gemeenschapsminister van
huisvesting

Culturele aangelegenheden en pedagogi-
sche en didactische vorming

Toegevoegde interpallaties (R.v.O. art.
675’)
Interpellatie van de heer P. Peeters tot de
heer K. Poma, Vice-Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschapsmi-
nister van cultuur, over de gevolgen van de
invoering van de TV-reclame voor de ge-
schreven pers
Interpellatie van de heer P. Peeters tot de
heer K. Poma, Vice-Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschapsmi-
nister van cultuur, over de rechtsonzeker-
heid en de benarde financiële toestand
voor het nederlandstalig sociaal-cultureel
vormingswerk met volwassenen in instel-
lingen wegens het niet-toepassen van het
decreet van 3 maart 1978 houdende de
rijkssubsidieregeling voor het Nederlands-
talig sociaal-cultureel vormingswerk met
volwassenen in instellingen

Algemene bespreking, blz. 475
Sprekers : de heren E. Beysen, P. Pee-
ters, mevrouw L. Detiège, de heren J.
Caudron, K. Poma, Vice-Voorzitter
van de Vlaamse Executieve, Gemeen-
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Nr. 15 9 februari 1984
Middagvergadering

Regeling van de werkzaamheden, blz. 491

Nr. 14 9 februari 1984
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 493

Interpellaties (R.v.O. art. 67)
Indiening, blz. 493

Ontwerp van decreet houdende aanpassing
van de begroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1983
- 10 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de midde-
lenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1984
- 6 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1984
- 8 (1983-1984) - Nrs. 1 (+ Errata en Bij-
lagen 1 tot VI) tot 4
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)

Culturele aangelegenheden en
sche en didactische vorming

p edagogi-

Toegevoegde interpellaties (R.v.O. art.
67,9)
Interpellatie van de heer P. Peeters tot de
heer K. Poma, Vice-Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschapsmi-
nister van cultuur, over de gevolgen van de
invoering van TV-reclame voor de ge-
schreven pers
Interpellatie van de heer P. Peeters tot de
heer K. Poma, Vice-Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschapsmi-
nister van cultuur, over de rechtszekerheid
en de benarde financiële toestand voor het
Nederlandstalig sociaal-cultureel vor-
mingswerk met volwassenen in instellin-
gen wegens het niet-toepassen van het de-
creet van 3 maart 1978 houdende de rijks-
subsidieregeling voor het Nederlandstalig
sociaal-cultureel vormingswerk met vol-
wassenen in instellingen
Algemene bespreking (Voortzetting), blz.
493

Sprekers : de heren E. Beysen, verslag-
gever ; 1. Van Belle, A. De Beul, P.
Breyne, L. Van den Bossche, G. Ver-
haegen, J. Van Elewyck, A. Diegenant,
M. Decoster, R. Declercq, K. Dillen

Regeling van de werkzaamheden, blz. 5 14

Berichten van verhindering, blz. 517 Regeling van de werkzaamheden, blz. 568

Ontwerp van decreet houdende aanpassing
van de begroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1983
- 10 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de midde-
lenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1984
- 6 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1984
- 8 (1983-1984) - Nrs. 1 (Errata en Bijla-
gen 1 tot VI) tot 4
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)

Culturele aangelegenheden en
sche en didactische vorming

p edagogi-

Toegevoegde interpellaties (R.v.O. art.
673
Interpellatie van de heer P. Peeters tot de
heer K. Poma, Vice-Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschapsmini-
ster van cultuur, over de gevolgen van TV-
reclame voor de geschreven pers
Interpellatie van de heer P. Peeters tot de
heer K. Poma, Vice-Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschapsmini-
ster van cultuur, over de rechtsonzeker-
heid en de benarde financiële toestand
voor het Nederlandstalig sociaal-cultureel
vormingswerk met volwassenen in instel-
lingen wegens het niet-toepassen van het
decreet van 3 maart 1978 houdende de
rijkssubsidiëring voor het Nederlandstalig
sociaal-culturele vormingswerk met vol-
wassenen in instellingen
Algemene bespreking (Voortzetting), blz.
517

Sprekers : de heren 0. Meyntjens, C.
De Clercq, E. Desutter, P. Van Grem-
bergen, D. Vervaet, E. Beysen, J. Van
Elewyck, R. Windels,  K. Poma, Vice-
Voorzitter van de Vlaamse Executie-
ve, Gemeenschapsminister van cul-
tuur, W. Seeuws, mevrouw L. Detiège,
de heer L. Vandenbossche, H. Weckx

Buitenlands beleid, blz. 551
Sprekers : de heer C. De Cooman,
verslaggever, mevrouw L. Detiège, de
heren H. Weckx, E. Beysen, P. Van
Grembergen, K. Dillen, mevrouw R.
De Backer-Van Ocken, de heren H. de
Bruyne, K. Poma, Vice-Voorzitter van
de Vlaamse Executieve, Gemeen-
schapsminister van cultuur, J. Buch-
mann, Gemeenschapsminister van
huisvesting

Samenstelling van commissies
Wijziging onder de vaste en plaatsvervan-
gende leden, blz. 568

Nr. 16 10 februari 1984
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 569

Ontwerp van decreet houdende aanpassing
van de begroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1983
- 10 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de midde-
lenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1984
- 6 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1984
- 8 (1983-1984) - Nrs. 1 (+ Errata en Bij-
lagen 1 tot VI) tot 4
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)

Toegevoegde interpellaties (R.v.O. art. 67,
9)
Algemene bespreking (Voortzetting)
Bijstand aan personen, blz. 569

Sprekers : mevrouw W. Demeester-De
Meyer, verslaggever, de heren M. Van-
denhove, L. Dhoore, J. Somers, me-
vrouw M. Van Puymbroeck, de heren
L. Hancké, A. Diegenant, W. Seeuws,
mevrouw R. Steyaert, Gemeenschaps-
minister van gezin en welzijnszorg

Regeling van de werkzaamheden, blz. 592

Nr. 17 10 februari 1984
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 593

Advies van het Overlegcomité regering-
Executieven
Indiening en verwijzing, blz. 593

Ontwerp van decreet houdende aanpassing
van de begroting van de Vlaamse Ge-
meenschap voor het begrotingsjaar 1983
- 10 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2

Voorstellen van resolutie
Indiening en verwijzing, blz. 568

Ontwerp van decreet houdende de midde-
lenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1984
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- 6 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)

Toegevoegde interpellaties (R.v.O. art. 67,
9)
Algemene bespreking (Voortzetting), blz.
593

Spreker : de heer H. Schiltz, Gemeen-
schapsminister van financiën en be-
groting

Motie betreffende een belangenconflict
Indiening en bespreking, blz. 595

Ontwerp van decreet houdende aanpassing
van de begroting van de Vlaamse Ge-
meenschap voor het begrotingsjaar 1983
- 10 (1983-1984)>-  Nrs. 1 en 2
Artikelsgewijze bespreking, blz. 596

Ontwerp van decreet houdende de midde-
lenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1984
- 6 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
Artikelsgewijze bespreking, blz. 597

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1984
- 8 (1983-1984) - Nrs. 1 (+ Errata en Bij-
lagen 1 tot VI) tot 4
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
Artikelsgewijze bespreking, blz. 597

Sprekers : de heren J. Van Elewyck, F.
Baert, K. Poma, Vice-Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschaps-
minister van cultuur, P. Van Grember-
gen

Ontwerp van decreet houdende aanpassing
van de begroting van de Vlaamse Ge-
meenschap voor het begrotingsjaar 1983
- 10 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2
Artikelsgewijze bespreking, blz. 606

Sprekers : de heren J. Van Elewyck, P.
Van Grembergen

Hoofdelijke stemming, blz. 608

Ontwerp van decreet houdende de midde-
lenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1984
- 6 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
Hoofdelijke stemming, blz. 610

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1984
- 8 (1983-1984) - Nrs. 1 (+ Errata en Bij-
lagen 1 tot VI) tot 4
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
Aangehouden stemmingen, blz. 6 12

Sprekers : de heren G. Verhaegen, A.
Bourgeois, J. Somers, H. Schiltz, Ge-
meenschapsminister van financiën en
begroting, R. De Wulf, Gemeen-
schapsminister van gezondheidsbe-
leid

Motie van orde
Beroep op het reglement, blz. 618

Moties tot besluit van de interpellatie van
de heer 0. Van Ooteghem tot de heer P.
Akkermans, Gemeenschapsminister van
ruimtelijke ordening, landinrichting en
natuurbehoud, over het besluit van 13 juli
1983 van de Vlaamse Executieve tot wijzi-

ging van het koninklijk besluit van 16 de-
cember 1971 tot bepaling van de werken
en handelingen die vrijgesteld zijn ofwel
van de bemoeiing van de architect, ofwel
van de bouwvergunning, ofwel van het
eensluidend advies van de gemachtigde
ambtenaar
Hoofdelijke stemming, blz. 618

Sprekers : de heren 0. Van Ooteghem,
V. Anciaux, A. De Winter

Motie voorgesteld betreffende een belan-
genconflict naar aanleiding van het bij de
Conseil de la Communauté francaise op 9
februari 1984 ingediend voorstel van de-
creet ,,assurant  la protection de l’usage de
la langue francaise  pour let mandataires
publics d’expression française”. CCF-stuk
136 (1983-1984) - NO 1
Hoofdelijke stemming, blz. 619

Spreker : de heer 0. Van Ooteghem

Regeling van de werkzaamheden, blz. 620

Bijlagen
Begrotingstabellen, blz. 62 1
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15e vergadering Donderdag 9 februari 1984
Middagvergadering

VOORZITTER : mevrouw G. Devos,
Eerste Ondervoorzitter

- De notulen van de jongste vergade-
ring worden ter tafel gelegd.

- De vergadering wordt geopend om 14
uur.

De Voorzitter : Dames en heren, de
vergadering is geopend.

BERICHTEN VAN VERHINDERING

H. Boel, C. Boeraeve-Derycke, A. Bo-
gaerts, J. Gabriels, R. Hostekint, R.
Peeters, M. Van Herreweghe, J. Wy-
ninckx ; gezondheidsredenen.

W. Kuijpers ; buitenslands.

E. Vandersmissen ; ambtsverplichtin-
gen.

W. Van Renterghem ; familiever-
plichtingen.

ONTWERP VAN DECREET houdende
aanpassing van de begroting van de
Vlaamse Gemeenschap voor het begro-
tingsjaar 1983
- 10 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2

ONTWERP VAN DECREET houdende
de middelenbegroting van de Vlaamse
Gemeenschap voor het begrotingsjaar
1948
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- 6 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene
toelichting)

ONTWERP VAN DECREET houdende
de begroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1984
- 8 (1983-1984) - Nrs. 1 (+ Errata en
Bijlagen 1 tot VI) tot 4
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene
toelichting)

CULTURELE AANGELEGENHE-
DEN EN PEDAGOGISCHE EN DI-
DACTISCHE VORMING

INTERPELLATIES (R.v.O. art. 67,9)

Interpellatie van de heer P. Peeters tot
de heer K. Poma, Vice-Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschaps-
minister van cultuur, over de gevolgen
van de invoering van TV-reclame voor
de geschreven pers

Interpellatie van de heer P. Peeters tot
de heer K. Poma, Vice-Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschaps-
minister van cultuur, over de rechtson-
zekerheid en de benarde financiële toe-
stand voor het Nederlandstalig sociaal-
cultureel vormingswerk met volwasse-
nen in instellingen wegens het niet-toe-
passen van het decreet van 3 maart
1978 houdende de rij kssubsidiëring
voor het Nederlandstalig sociaal-cultu-
ree1 vormingswerk met volwassenen in
instellingen

Algemene bespreking (Voortzetting)

De Voorzitter : Wij behandelen verder
de eerste materie waarvoor Minister
Poma bevoegd is, met name culturele

aangelegenheden en pedagogische en
didactische vorming.

De heer 0. Meyntjens heeft het
woord.

De heer 0. Meyntjens (op de tribune) :
Mevrouw de Voorzitter, mijnheer de
Minister, collega’s, ik had graag even
ingegaan op de middenstandsoplei-
ding.

Met voldoening stellen wij vast dat in
het ontwerp van decreet houdende de
begroting voor het jaar 1984, onder
sectie 37, hoofdstuk 4, voor de vor-
ming van de middenstand 789,3 mil-
joen frank is uitgetrokken.

Dit is een merkelijke verhoging tegen-
over vorig jaar, wat ons ten zeerste
verheugt.

Anderzijds stellen we vast dat wat de
kapitaaluitgaven betreft, de toelagen
aan de plaatselijke vormingscentra
verminderd werden van 87,l  naar 38
miljoen frank, Deze vermindering is
niet zo verheugend voor onze vor-
mingscentra.

Wij begrijpen best, mijnheer de Mi-
nister, dat u met uw budget moet rij-
den en omzien, maar een sector zoals
die van de middenstandsopleiding
moet men speciaal in ere houden. De
KMO’s worden herhaaldelijk geci-
teerd als ruggegraat van de economie.
Het zijn inderdaad de kleine en mid-
delgrote ondernemingen die het best
aan deze crisistijd weerstaan, maar
dat vraagt dan ook de nodige inspan-
ningen en, vooral, de nodige steun
vanwege de overheid.
Onze middenstanders zijn niet zozeer

Berichten van verhindering
Begrotingsontwerpen
Gevolgen TV-reclame op de pers
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uit op financiële steun maar vragen
hoofdzakelijk meer begrip voor hun
noden en verzuchtingen.

De vroegere generatie zelfstandigen
bouwden hun zaken uit met hun be-
roepskennis.

Voor de huidige generatie volstaat dit
vandaag niet meer. Buiten de echte
beroepsopleiding, moet zij nog ver-
trouwd geraken met de ingewikkelde
administratie en moderne appara-
tuur. Bovendien moet zij kennis op-
doen van alle mogelijke en onmogelij-
ke reglementeringen, wetten, subsi-
dieregelingen, enzovoort.

Precies daarom, mijnheer de Minis-
ter, moet er zeer veel aandacht gaan
naar de middenstandsopleiding om
jonge mensen klaar te stomen voor
het zware beroep van zelfstandigen.

Wanneer men zijn oor te luisteren legt
bij de vormingscentra en midden-
standsopleiding, blijkt dat deze men-
sen vol goede wil zijn maar al te be-
perkt zijn in hun middelen. Allerlei
initiatieven blijven, bij gebrek aan
personeel en geld, onuitvoerbaar.

Precies daarom, mijnheer de Minis-
ter, zou ik een lans willen breken om
hen hierin te helpen. Geld kan er niet
meer bij, dat weten wij. Het moet ech-
ter, volgens mij, wel tot de mogelijk-
heden behoren om deze centra te la-
ten gebruik maken van, hetzij BTK-
projecten, hetzij Derde Arbeidscir-
cuit-projecten. Het zou toch niet mo-
gen zijn dat gelijk welke VZW beroep
kan doen op deze tewerkstellingsmo-
gelijkheden en dat instellingen, zoals
de middenstandsopleiding, bij gebrek
aan personeel beperkt worden in hun
werking.

Vandaar mijn vraag, mijnheer de Mi-
nister. Kan u de mogelijkheid onder-
zoeken en bespreken met de betrok-
ken Ministers om de centra voor Mid-
denstandsopleiding eveneens open te
stellen voor BTK- en DAC-proj ecten.
(Applaus bij de VU)

De Voorzitter : De heer De Clercq
heeft het woord.

De heer C. De Clercq (op de tribune):
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
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Minister, geachte collega’s, mijn uit-
eenzetting op de sectie 52, met name
de lichamelijke opvoeding, de sport
en het openluchtleven. In het verslag
van de heer Beysen op bladzijde 95
lees ik onder meer de volgende verkla-
ring van de Minister : ,,De Gemeen-
schapsminister wil zijn inspanningen
verder zetten op het gebied van top-
sporters en de sport in de bedrijven.
De topsport heeft immers een stimu-
lerend effect op de sport voor de grote
massa en de Gemeenschapsminister
heeft derhalve inspanningen gedaan
opdat voor topsporters de trainings-
mogelijkheden zouden worden verge-
makkelijkt.” Dat is inderdaad juist en
dat is correct.

Wij stellen ons echter de vraag of het
beperkt houden tot de topsport, het-
geen ,,elite-sport” betekent en die nor-
maal gezien via het Olympisch Comi-
té loopt en de bedrijfssporten waar-
voor een VZW bestaat, ons wel be-
kend ; geen te beperkte visie is op dat-
gene wat men het sportbeleid in
Vlaanderen noemt.

Er dient onder meer ook aandacht te
worden besteed aan de verhouding
tussen de sportbeoefenaar en de
sportorganisator.

Een ander erg belangrijk probleem,
dat daarenboven de jongste dagen
vaak in de kranten heeft gestaan - ik
kom daar straks nog op terug - is het
feit dat er toch bepaalde schandalen
aanwezig zijn. Ik meen dat de over-
heid ter zake de nodige aandacht en
zorg moet opbrengen en initiatieven
nemen.
In de vergadering van 18 februari 1975
behandelde de toenmalige Cultuur-
raad Cultuurgemeenschap het voor-
stel van decreet houdende vaststelling
van het statuut van de niet-betaalde
sportbeoefenaar. Bij die gelegenheid
en in het kader van de algemene be-
spreking heb ik onder meer het vol-
gende gezegd. ,,Deze sportonderne-
mingen of -verenigingen treden dus
buiten de aanvankelijke opvattingen
over de zuivere sport. Ze zijn volledig
werkzaam op het terrein van de com-
mercie, de uitbetalingen enzovoort.
Het ligt dan ook voor de hand dat der-
gelijke evolutie wantoestanden, vra-
gen, problemen, misbruiken doet ont-
staan waarvan de niet-beschermde
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sportbeoefenaar het slachtoffer is of
wordt.

De essentie van ons initiatief bestaat
er dan ook in aan deze menselijke en
sociale problemen een oplossing te
geven door de sportbeoefenaars een
minimum aan bescherming, zeker-
heid, veiligheid en vrijheid te waar-
borgen.”
Wij hebben er toen op gewezen dat
het vraagstuk van de spotbeoefenaar
eigenlijk als volgt kan worden samen-
gevat :
Ten eerste, het probleem van de le-
venslange binding. Zoals u weet zijn
in verschillende statuten van bonden
bepalingen vervat die inderdaad een
levenslange binding realiseren.

Daartegenover wensen wij te stellen
dat de levenslange binding moet
beëindigd worden en vervangen door
de vrijheid van vereniging, respect
voor de ouderlijke macht en ook het
volwaardige lidmaatschap van de des-
betreffende sportvereniging.
Ten tweede, het probleem van de ver-
zekeringen. Het bleek dat de vergoe-
ding ofwel te laag was, ofwel bepaalde
risico’s uitgesloten waren.
Ten derde, het probleem van de
rechtsbedeling. Voor wie de sport als
een vrijetijdsbesteding beschouwt,
moet inderdaad de mogelijkheid be-
staan van een normale rechtsbedeling
te kunnen ervaren op het gegeven mo-
ment.
Dit voorstel van decreet heeft inder-
daad geleid tot de goedkeuring van
het statuut van de niet-betaalde sport-
beoefenaar. Het gaat om het decreet
van 25 januari 1975, dat in de toenma-
lige Cultuurraad voor de Nederlandse
Cultuur gemeenschap werd goedge-
keurd met 140 ja-stemmen bij 2 ont-
houdingen.

Samengevat komt het decreet hierop
neer : het is van toepassing en op de
niet-betaalde sportbeoefenaar en op
de club, de vereniging, de bond of de
federatie.

Wat wordt er verstaan onder niet-be-
taalde sportbeoefenaar ? De persoon
die zich voorbereidt op, of deelneemt
aan een sport-competitie of-exhibitie
en daarvoor geen loon ontvangt zoals

Financiële toestand socio-cultureel vormingswerk 518



De Clercq

bedoeld in de wet van 12 april 1965 in-
zake de bescherming van het loon van
de werknemers.
De niet-betaalde sportbeoefenaar, de
clubs, de bonden en de federaties heb-
ben het recht de overeenkomst te
beëindigen, mits inachtneming van
de perioden die per sporttak werden
vastgelegd.
Bij het Ministerie van Nederlandse
Cultuur wordt een verzoeningcom-
missie opgericht met als doel de par-
tijen te verzoenen vóór enig rechts-
middel wordt aangewend.

De aansluiting van de minderjarige
sportbeoefenaar -jonger dan 18 jaar -
moet medeondertekend worden door
de ouders of de wettelijke vertegen-
woordiger.
Elk concurrentiebeding is nietig.

Nietig is ook elke overeenkomst en el-
ke bepaling in de statuten of het huis-
houdelij ke reglement waarbij wordt
voorgeschreven dat het lid zich het
recht ontzegt zich tot de rechtbank te
wenden.

Elke bepaling die in strijd is met de
wet op Rechten van de Mens van 13
mei 1955, is eveneens nietig.

Bij koninklijk besluit treedt dit de-
creet in voege. Het is van toepassing
sinds 1 januari 1978.

De wet op de arbeidsovereenkomst
van betaalde sportbeoefenaars ver-
scheen immers in het Belgisch Staats-
blad van 9 maart 1978.

Dit decreet wordt gerespecteerd en
toegepast door alle sportbonden en
-federaties, met uitzondering van de
basketbalbond en de Koninklijke Bel-
gische Voetbalbond. Aanvankelijk
waren er ook problemen met de vol-
leybalbond. Met verstandige mensen
kan men problemen uitpraten, wat
dan ook gebeurde.Er blijft dus nu nog
enkel verzet tegen het decreet van de
basketbalbond en de Koninklijke Bel-
gische Voetbalbond, twee bonden die
veel geld verhandelen via het systeem
van de transfert.

In het decreet van 25 februari 1975
werden opzettelijk geen sancties
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voorzien tegen de sportbonden die
het decreet niet toepassen. De Com-
missie van de toenmalige Cultuurraad
was de mening toegedaan dat de ver-
antwoordelij ken van de nationale
sportbonden en -federaties voldoende
inzicht in de problematiek zouden
hebben en voldoende eerbied zouden
kunnen opbrengen voor het decreet.
Met andere woorden : dat ze zich
sportief zouden opstellen. Dit is he-
laas niet het geval. In die richting
dient dus nog een initiatief te worden
genomen.

Op een parlementaire vraag met be-
trekking tot de toepassing van het sta-
tuut van de niet-betaalde sportbeoefe-
naar heeft Gemeenschapsminister
Poma geantwoord dat het decreet
reeds vijf jaar van toepassing is voor
alle Vlaamse onbetaalde sportbeoefe-
naars, ongeacht het type van sport-
bond - unitair of gesplitst - waarbij zij
aangesloten zijn. Uit de evaluatie is
gebleken dat het decreet aan herzie-
ning toe is. De studie over de modali-
teiten van deze herziening is nog be-
zig.

Herziening in welke richting, in de
richting van hen die het decreet nodig
hebben voor hun bescherming of in
de richting van hen die het decreet
bestrijden en niet toepassen? Volgens
ons kan het decreet alleen worden
herzien in het voordeel van de tien-
duizend niet-betaalde sportbeoefe-
naars, die de bescherming van het de-
creet nodig hebben.

In dit verband verwijs ik naar de be-
leidsverklaring van de Vlaamse Exe-
cutieve van 21 januari 1982 waarin ge-
zegd wordt : ,,Wijziging van de huidi-
ge decretale regeling van het statuut
van de niet-betaalde sportbeoefenaar
zal aan de Vlaamse Raad worden
voorgesteld.” Wij kunnen in de idee
van een herziening inkomen. Samen
met enkele collega’s hebben wij dan
ook in april 1982, dus kort na de ver-
klaring van de Executieve, een initia-
tief genomen tot herziening van het
decreet en hebben bij die gelegenheid
onderstreept dat ook een oplossing
moet worden gevonden voor die cate-
gorieën die zich bevinden tussen
enerzijds dit decreet van 25 februari
1975 en anderzijds de sportbeoefe-
naars die worden beoogd door de wet
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van 24 februari 1978 met betrekking
tot de arbeidsovereenkomst van de
betaalde sportbeoefenaar.

Dit probleem was ons niet onbekend
maar indertijd konden wij geen bepa-
lingen toevoegen omdat de wetgeving
van 24 februari 1978 nog niet van toe-
passing was. Inmiddels is dit wel ge-
beurd want van 1 januari 1984 af is de-
ze wet van toepassing op de nioto-
crossrijders en de wielrenners en van
1 juni aanstaande af op alle andere be-
taalde sportbeoefenaars.

Op basis van het initiatief dat wij heb-
ben genomen zouden wij komen tot
vier categorieën van sportbeoefenaars
de zuivere sport-beoefenaar die al-
leen aan sport doet omwille van het
genot te bewegen en omwille spel . . .

Minister K. Poma  : De echte liefheb-
ber dus.

De heer C. De Clercq : De echte lief-
hebber, zoals u en ik.

Als tweede categorie, de amateur die
voor zijn prestatie een bedrag ont-
vangt dat kleiner is dan een ,,bepaald
bedrag”.Als derde categorie, de semi-
amateur die voor zijn prestatie een be-
drag ontvangt groter dan het ,,bepaal-
de” en maximum 3 1.425 frank per
maand en ten slotte de categorie van
de betaalde sportbeoefenaar, die on-
der de toepassing valt van de wet van
24 februari 1978, met andere woorden
de sportbeoefenaar die maandelijks
een bedrag ontvangt van ten minste
3 1.426 frank. Dit laatste is echter na-
tionale materie namelijk : arbeidso-
vereenkomst.

Wij zijn geroepen om het antwoord te
vinden voor de eerste drie categorieën
die in de praktijk zijn ontstaan inge-
volge de afkondiging van het decreet
op de niet-betaalde sportbeoefenaar
en van de wet van 1978 met betrek-
king tot de arbeidsovereenkomst voor
de betaalde sportbeoefenaar. Wij ge-
ven ons rekenschap van het probleem
van de band die bestaat tussen de
sportbeoefenaar en de sportorganisa-
tor. Wij hebben erop gewezen dat de-
ze overeenkomst moet kunnen wor-
den beëindigd mits bepaalde voor-
waarden waarop ik nu niet inga. De
niet-betaalde sportbeoefenaar moet
ook de kans krijgen zich tot een recht-
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bank te wenden en de rechtsbedeling
moet worden gewaarborgd, rechtsbe-
deling die aan de vier voorwaarden
voldoet die zijn opgenomen in de wet
van 13 mei 1955, op de rechten van de
mens. Ik wil deze even vermelden om-
dat daaromtrent toch dikwijls proble-
men ontstaan.

De tekst luidt als volgt : ,,De sportor-
ganisator is gehouden de rechten van
de verdediging in acht te nemen, en in
het bijzonder het recht van de sport-
beoefenaar om : 1. onverwijld, in een
taal welke hij verstaat en in bijzonder-
heden op de hoogte te worden gesteld
van de aard en de reden van de tegen
hem ingebrachte bezwaren... ,,Dat dit
gebeurt in een taal die de sportbeoefe-
naar verstaat, is in bepaalde bonden in
ons land nog altijd niet zo vanzelfspre-
kend. Ik citeer verder de wet : ” 2. het
dossier dat aan de beoordelende in-
stantie voorgelegd wordt in te zien en
daarbij te beschikken over vodoende
tijd en faciliteiten om zijn verdediging
voor te bereiden ; 3. zichzelf, op zijn
aanvraag in het openbaar, te verdedi-
gen of bijstand te hebben van een
raadsman naar zijn keuze ; 4. getuigen
op te roepen en te getuigen ten laste
zowel als ter ontlasting te ondervra-
gen of te doen ondervragen in dezelf-
de voorwaarden als zijn partij.”

Dit zijn enkele punten die wij wens-
ten te onderstrepen en die naar ons
oordeel inderdaad aan herziening toe
zijn.

Het toeval wil dat deze bespreking
plaats heeft op het ogenblik dat in het
voetbal schandalen aan het licht zijn
gekomen. De rechterlijke macht moet
daar’haar verantwoordelijkheid opne-
men.
Deze schandalen bij tranfers zijn
maar mogelijk omdat ondermeer de
Koninklijke Belgische Voetbalbond
dit transferssysteem in stand houdt.
De voorzitter van de KBVB, de heer
Louis Wouters, heeft mooi te zeggen :
- dat een einde moet worden gemaakt
aan dit werk dat zich in halve duister-
nis voordoet ;
- dat andere (niet eerlijke lieden) veel
moeilijkheden scheppen en de prijzen
van de transfers doen stijgen ;
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- dat het vertrouwen van de spelers
wordt misbruikt ;

reeds jaren op kloppen - werden de
budgetten voor promotie en publici-
teit met 26 miljoen frank verhoogd.

- dat de speler afhangt van de manager
en zich niet kan verdedigen ;

- dat exorbitante contracten worden
getekend die dikwijls langer dan vijf
jaar lopen, enzovoort.

Twee punten vallen hier vooral op.
Vooreerst dat er telkens sprake is van
misbruik van vertrouwen, van het
niet-verdedigen en van contracten.
Dit zijn essentiële taken waar de over-
heid moet ingrijpen. Derhalve moet
bij de herziening van het decreet, die
u heeft aangekondigd, aandacht wor-
den besteed aan de vereisten waaraan
een decreet en ook een wet moeten
voldoen. Zij moeten namelijk bestrij-
den, beschermen en een dienst bete-
kenen voor de betrokkenen.

Ik moet wel zeggen dat daartegenover
de kapitaaluitgaven met 28 procent
dalen, wat toch niet weinig is. Dit valt
meer bepaald te noteren voor de ho-
telpremies. Ik vraag mij echt af hoe u
de hotelpremies in 1984 zal kunnen
honoreren, maar dat zal in de loop van
jaar wel blijken.

Het is trouwens goed dat het toeris-
me onder het Ministerie van cultuur
ressorteert en samen met cultuur be-
handeld wordt. Er is zeker en vast een
binding tussen deze twee materies,
eveneens met de sport en vrijetijdsbe-
steding. Het toerisme moet echter
meer commercieel benaderd worden.

In tweede instantie moeten wij op-
merken dat al deze schandalen en de
exploitatie van mensen slechts moge-
lijk zijn omdat een bepaald systeem
wordt in stand gehouden. De voorzit-
ter van de voetbalbond maar ook de
anderen die daarbij betrokken zijn
moeten eerst op eigen borst kloppen
alvorens derden verwijten te maken.

Ik zal de cijfers niet hernemen, die
collega Olivier gisteravond heeft geci-
teerd. Wel wil ik nogmaals benadruk-
ken hoe belangrijk het toerisme is
voor onze handelsbalans, voor de te-
werkstelling en voor de ontwikkeling
van de mens.

Mijn conclusie is dan ook, mijnheer
de Minister, dat ten spoedigste - ik
zou zeggen hoogdringend en dit over-
eenkomstig de beleidsverklaring van
2 1 januari 1982 van de Vlaamse Exe-
cutieve het decreet zou worden her-
zien, maar ook omwille van het feit
dat bepaalde toestanden in sportmid-
dens blijven bestaan die gewoonweg
in strijd zijn met de elementaire be-
ginselen van sociale rechtvaardigheid
en van rechtsbedeling.

Het ware echter wel wenselijk, mijn-
heer de Minister, jaarlijks een beleids-
nota voor toerisme voor te leggen, ze-
ker nu wij in het vage leven en niet
goed weten wie wàt doet in dit land.

De Voorzitter : De heer Desutter heeft
het woord.
De heer E. Desuttercop  de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, geachte collega’s, ik zal hier
vandaag handelen over het toerisme.
Eerst en vooral, mijnheer de Minister,
wil ik u danken en zelfs gelukwensen
voor wat u en al uw medewerkers voor
deze sector hebben gedaan. Wij stel-
len trouwens vast dat niet alleen resul-
taten werden bereikt in 1983, maar
dat voor 1984 de lopende uitgaven
met 16 procent zullen stijgen. Meer
bepaald - en dit is een nagel waar wij

Sedert jaren spreekt men van Vlaams
Commissariaat-generaal voor Toeris-
me. Dat organisme zou eerst een pa-
rastatale A worden.Daarna werd bes-
list er een parastatale B van te maken.
Hoe men dat zal doen is voor mij niet
erg duidelijk. Er zou een raad van be-
heer komen die aan het Cultuurpact
moet voldoen. Men zal bij voorbeeld
aan de vertegenwoordigers van de ho-
recasector vragen of zij al of niet tot
een of andere politieke of ideologi-
sche schikking behoren. Ik denk dat
wij in dit verband nog veel plezier zul-
len beleven.
Wat er ook van zij, mijnheer de Minis-
ter, voor mij telt slechts één zaak, met
name dat wij zo vlug mogelijk kunnen
starten met een Vlaams Commissa-
riaat-generaal voor Toerisme.
Persoonlijk denk ik dat de beslissing
van de Executieve om eerst een paras-
tatale A en daarna een parastatale B te
vormen uiteindelijk een soort vertra-
gingsmanoeuver zou kunnen zijn. Ik
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zou er willen op aandringen dat, zodra
u kennis heeft van het advies van de
Raad van State, zo vlug mogelijk werk
gemaakt wordt van de oprichting van
ons Vlaams Commissariaat-generaal
voor Toerisme.

Ik heb reeds gezegd dat het ons niet zo
duidelijk is wie wát doet in dit land.
Hoewel u onlangs in Veurne, in de-
cember jongstleden, nog plechtig ver-
kondigd hebt dat het toerisme geen
nationale materie is en de Vlaamse re-
gering benadrukt heeft dat het natio-
naal Commissariaat-generaal voor
Toerisme moet opgedoekt worden,
hebben wij vernomen dat Minister De
Croo er aan houdt een nationale cel te
behouden met 30 personeelsleden.
De kostprijs hiervan voor de Belgi-
sche gemeenschap zou 38 miljoen
frank bedragen, waarvan 28 miljoen
frank voor personeelskosten. Dat per-
soneel zou instaan voor de coördina-
tie van de buiten landse burelen, voor
de vestigingsvoorwaarden en voor de
vestigingen in het buitenland.

In een interview voor een tijdschrift
werd door de heer Smeesters gezegd
dat hij drie projecten wil lanceren,
men name Brussel in het buitenland
verkopen als congresstad en de coör-
dinatie tussen de buitenlandse kanto-
ren, en België voor een bepaald toeris-
me aanprijzen, bijvoorbeeld als cul-
tuurland  - en ik vind het erg dat men
België nationaal als cultuurland gaat
lanceren, waar ik dacht dat de cultuur
toch tot de bevoegdheid van de Exe-
cutieven behoort.

Mijnheer de Minister, ik meen dat de-
ze 30 personen in feite volop in ons
vaarwater zitten en dat is totaal
onaanvaardbaar. Ik meen trouwens
dat uw partij tegen alle verstaatsing is
en alle overbodige organismen wil
weren.

Een nationale cel die de Gemeen-
schap 38 miljoen frank zal kosten, is
totaal overbodig. Wat meer is, de na-
tionale Minister heeft mij op een par-
lementaire vraag geantwoord dat de
provinciale of lokale overheden op de
nationale cel beroep kunnen doen,
aangezien de nationale cel een
openbare dienst is.
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Ik veronderstel dat sommige overhe-
den er vlug bij zullen zijn om iets te
krijgen van die 10 miljoen frank voor
aankoop van niet-duurzame goede-
ren, en enkele miljoenen zouden kun-
nen lospeuteren. Dat is toch niet be-
vorderlijk voor een Vlaams beleid in-
zake toerisme.

Mijnheer de Minister, op uw begro-
ting is er een post subsidies voor toe-
ristische uitrusting van gemeenten en
provincies. Deze werd in de loop van
1983 verminderd omdat er volgens
het verslag, maar een gering aantal
aanvragen was, zodat 29 miljoen frank
vaststellingskredieten en 25 miljoen
frank ordonnanceringskredieten wer-
den overgeheveld. Ik ben ervan over-
tuigd dat heel wat provincies en
gemeenten hun toeristische uitrus-
ting merkelijk zouden kunnen verbe-
teren indien zij van uwentwege of van
uw diensten wat meer steun en mede-
werking konden krijgen.

Steden en gemeenten die bepaalde
projecten bij voorbeeld voor het ver-
fraaien van pleinen voorstellen, krij-
gen vlug als antwoord dat ze voor sub-
sidiëring naar het Ministerie van bin-
nenlandse aangelegenheden of naar
Minister Lenssens moeten gaan. Ik
meen dat deze post tot uitbouw toeris-
tische infrastructuur kan stimuleren
in bepaalde gemeenten. Er moet soms
niet veel aan verfraaiing gebeuren om
één of ander plein toeristisch aantrek-
kelijker te maken. Ik betreur dan ook
dat dit budget verlaagd werd en vraag
u de gemeenten en provincies eerder
aan te zetten om toeristische projec-
ten in te dienen.

Ik heb reeds gezegd dat de hotelpre-
mies verminderd werden en hoop dat
u ermee toekomt.

Een hotelier uit mijn gemeente heeft
een brief van een senator hier niet
aanwezig gekregen, als lid van de
commissie van toerisme - blijkbaar
een nieuwe commissie - bij het kabi-
net van Minister Poma - ik wist niet
dat u nog een commissie van toerisme
heeft op uw kabinet. Hij was verheugd
te kunnen mededelen te hebben kun-
nen bijdragen in de subsidie voor de
modernisering van de betrokken in-
stelling. Ik meen dat dit praktijken
zijn die niet meer opgaan. De senator

beschikt blijkbaar over de gegevens,
want de hotelier heeft gelijktijdig met
uw brief de brief van de senator gekre-
gen. Ik vraag u dit te willen onderzoe-
ken.
Minister K. Poma : Het ligt ook niet in
mijn bedoeling er een probleem van
te maken. Ik was zelf verbaasd in een
weekblad een brief te lezen die ik ten
persoonlijke titel naar een andere per-
soon heb geschreven. Het verbaasde
me zeer deze brief in een weekblad te
zien

De heer E. Desutter : Dat heeft weinig
belang. Ik haal het alleen maar even
aan.
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De inspanningen die u in Vlaamse
land doet voor de hotelpremies zijn
niet onaanzienlijk. Er kan zelfs nog
meer worden gedaan voor de tewerk-
stelling door het bouwen en vestigen
van nieuwe hotels. Er zijn landen
waar men voor de nieuwbouw van ho-
tels de grond via cijnspacht bijna gra-
tis ter beschikking stelt. Soms geeft
men ook zeer goedkope kredieten, of
speciale tarieven voor water, gas en
elektriciteit. In ons land gebeurt dat
wel voor andere bedrijven, maar niet
in de hotelsector. Ik zal het nog even
hebben over de toelagen aan de pro-
vinciale toeristische federaties. Ik heb
daar ook in de Commissie een vraag
over gesteld. U hebt mij geantwoord
dat het de bedoeling was de subsidie
te koppelen aan de directe inspannin-
gen geleverd door de toeristische fe-
deraties, hierover negatief was. Zij
stelden voor eerst een forfaitaire ver-
deling te doen, wat is gebeurd, en dan
de rest te koppelen aan de geleverde
prestaties.
Ik ken een provincie die 500.000 frank
minder kredieten kreeg dan vorig jaar,
wat problemen meebrengt voor de
provinciale diensten, omdat in de be-
groting dezelfde subsidie was in-
geschreven als vorig jaar. U hebt mij
hierover in Commissie geantwoord
dat de subsidie het resultaat is van de
gedane financiële inspanningen.
Ik heb echter ook gehoord dat voor de
Voerstreek 500.000 frank als toelage
werd gegeven, ik vermoed aan de
Limburgse provinciale toeristische fe-
deratie. Ik heb niets tegen de Voer-
streek, wel integendeel, het is een
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zeer mooie streek. Toch vind ik dat
500.000 frank overheidsgeld voor die
enkele dorpen niet in verhouding
staan tot wat u hebt genoemd de lìna-
ciële inspanningen van de provin-
cies. Tenzij Limburg opeens ook een
merkelijke grotere subsidie zou heb-
ben uitgetrokken.

Ik heb er niets tegen dat u subsidies
geeft aan de Voerstreek, mijnheer de
Minister, en dat de Voerstreek toeris-
tisch wordt gepromoveerd. Ik heb er
wel iets tegen, mijnheer Van Grem-
bergen, dat dit bedrag in mindering
moet komen van het budget van een
andere provinciale dienst die meteen
500.000 frank minder krijgt.

Wat de vakantiespreiding betreft,
dacht ik dat 1984 het jaar zou kunnen
worden waar er op dat vlak iets ge-
beurt. Het is u bekend dat de minister
van Onderwijs ter zake ook een initia-
tief wil nemen samen met u. Er is dit
jaar al een stukje vakantiespreiding.
Er zijn heel wat collega’s die dit niet
weten. De Paasvakantie in Wallonië
begint op 7 april en eindigt op 21 april
en de Paasvakantie in Vlaanderen be-
gint op 14 april en eindigt op 28 april.
Daar bestaat dus een stukje vakantie-
spreiding.Ik moet echter tot mijn spijt
vaststellen dat bijna niemand te lande
dit blijkt te weten tenzij degenen die
rechtstreeks betrokken zijn bij het
toerisme. Ik zou zeggen, proficiat,
mijnheer de Minister. Maar,men
moet daar vanuit de toeristische sec-
tor en vanuit de Vlaamse Gemeen-
schap ook op reageren en de nodige
promotie en publiciteit maken.

Die kunnen aan vakantiespreiding
doen zonder te wachten op initiatie-
ven uit de onderwijssector.

Ik heb trouwens reeds eerder gezegd
dat vakantiespreiding misschien be-
gint bij de scholen, maar niet eindigt
bij de scholen. De industrie en het be-
drijfsleven moeten volgen. Vakantie-
spreiding is trouwens een kwestie van
mentaliteit. Terloops wil ik zeggen
dat, wat men nu in ons land vakantie-
spreiding noemt, namelijk het krokus-
verlof en het herfstverlof, helemaal
geen vakantiespreiding zijn. Het is en
blijft een samenbundelen van vakan-
tiedagen. Het is feitelijk een va-
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kantieconcentratie. Vakantiesprei-
ding betekent dat het ene deel van het
land in een andere periode met vakan-
tie gaat dan het andere deel, waardoor
men de congestie die men nu soms op
de wegen kent, kan vermijden, alsook
het aantal auto-ongevallen.

Mijnheer de Minister, ik wil uw bij-
zondere aandacht vragen voor de surf-
plank. Ik meen dat de surfplank voor
onze kust en alle waterrijke gebieden
hetzelfde betekent als de ski voor de
bergstreken. Surfen kent een geweldi-
ge ontwikkeling en mits voldoende
begeleiding vanwege de plaatselij-
ke en andere overheden kan deze
sport van geweldig groot economisch
belang worden en een zeer grote ont-
wikkeling kennen, met alle positieve
gevolgen voor de tewerkstelling. Wij
zijn hier nog maar in het beginsta-
dium. Deze sport kan echter nog uit-
bloeien. Het gevolg hiervan is natuur-
lijk dat de bewakingszones moeten
worden uitgebreid. Ook daarvoor doet
u een inspanning vermits er 50 mil-
joen frank werd ingeschreven voor de
intercommunale kustreddingsdienst.
Ook daarvoor wil ik u danken.

Een van de voordelen van dit systeem
is in de eerste plaats dat het toerisme
kan worden opengesteld voor de min-
derbegoede klassen en voor de gezin-
nen, vermits men volgens een of ande-
re categorie een hogere waarde kan
toekennen aan de cheque. Bovendien
is het een hulp voor de ondernemin-
gen in de toeristische sector, vermits
men de bevolking aanzet meer verlof
te nemen. Het is uiteraard ook een
middel om de handelsbalans te verbe-
teren daar de vakantiecheque enkel
geldig is in eigen land. Ik herhaal het,
dit systeem bestaat reeds in Zwitser-
land en in Frankrijk. Ik zie dan ook
niet in waarom wij zouden achterblij-
ven met dit uitstekende middel om de
vakantie in eigen land te promoveren.
Bovendien is het een uitstekend mid-
del om aan vakantiespreiding te doen,
vermits men aan de vakantiecheque
tijdens bij voorbeeld het toeristisch
laagseizoen, een kwijtingswaarde kan
geven die hoger ligt dan de nominale
waarde. Het is eveneens uitstekende
drukkingsmiddel met het oog op lage-
re prijzen voor toeristische diensten.

Gisterenavond werd hier reeds ge-
sproken over het sociaal toerisme. Ik
zal daar niet over uitweiden. Wij ken-
nen er het belang van. Wij kennen ook
de inspanningen die daaromtrent
door de overheid zijn gedaan. Ik wil
wel voor de collega’s die er belangstel-
ling voor hebben herhalen wat ik in de
Commissie heb gezegd dat het sociaal
toerisme momenteel wordt gesteund
met stenen. Degenen die geen verlof
kunnen nemen, de werklozen, de man
met een klein inkomen krijgen de
kans in de toekomst vakantie te ne-
men via de stenen die wij ter beschik-
king hebben gesteld. Wij moeten ech-
ter veel meer doen om de mens de
kans te geven en hem aan te zetten
aan sociaal toerisme te doen. Een uit-
stekend middel daartoe is de zoge-
naamde vakantiecheque, maar analo-
gie met de maaltijdcheque. Die va-
kantiecheques werden reeds vóór de
tweede wereldoorlog in Zwitserland
ingevoerd. Zeer onlangs was dit ook in
Frankrijk het geval. De vakantieche-
que bestaat erin dat men aan de werk-
nemer een vakantie zou uitbetalen
onder vorm van een cheque, waarbij
hij een reeks voordelen heeft.

Mijnheer de Minister, aan dit systeem
zijn eveneens nadelen verbonden ;
die kennen wij eveneens. Waar de
staat voordeel zal hebben door hogere
inkomsten, de BTW ondermeer,
wordt wel voorzien dat er ook minder
ontvangsten zullen zijn door het feit
dat de ondernemingswinsten die naar
de vakantiecheque zouden gaan, uite-
raard in mindering komen van de fis-
cale aangifte.

Mijnheer de Minister, ik vraag u dit
systeem dat, ik herhaal het, reeds in
het buitenland bestaat, aan een bij-
zonder onderzoek te willen onderwer-
pen.

- De heer Pede, Voorzitter, treedt als
Voorzitter op.

Tenslotte, heb ik nog twee vragen in
verband met de toeristische sector.

Wij hebben in ons land twee hotelre-
serveringsystemen : Relobel is een
initiatief van het Commissariaat-Ge-
neraal voor Toerisme ; BTR is een ini-
tiatief van de hotelsector, gesteund
door de overheid. Inderdaad, de over-
heid heeft daar reeds enkele miljoe-
nen aan gespendeert. Met andere
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woorden, de overheid heeft daar reeds
enkele miljoenen aan gespendeerd.
Met andere woorden, de overheid
steunt een organisme dat concurren-
tie brengt aan zijn eigen systeem. Het
ware toch goed het maximum te doen
om deze twee systemen vlot te laten
samenwerken en misschien wel zelfs
te integreren. Mijns inzien is het ons
klein land niet nodig twee hotelreser-
veringensystemen in stand te houden.

Ten slotte kom ik tot het toeristische
banenplanDit  bestaat reeds op cultu-
reel vlak en in de sector leefmilieu.

Mag ik u vragen of ter zake al dan niet
het laatste woord is gezegd ?

Mijnheer de Minister, om toch niet
helemaal in de toeristische sector te
blijven, wens ik een woordje te zeggen
over de Vlaamse vereniging voor in-
dustiële archeologie. Aan deze vere-
niging die, mijns inziens met de mid-
delen waarover zij beschikt zeer actief
is in het Vlaamse land, werd de aan-
vraag tot erkenning in het kader van
de volksontwikkeling geweigerd, om-
dat zij onvoldoende zou zijn uitge-
bouwd in functie van het vorming- en
het ontwikkelingswerk. Daartegeno-
ver staat dat ik een uitnodiging krijg
om op 22 februari op het kabinet van
Minister Dehousse aanwezig te zijn
om een stichtingsvergadering bij te
wonen van de Waalse tegenhanger.
,,Patrimoine industrie1 Wallonie-Bru-
xelles” ; hij geeft zelf een “vin d’hon-
neur” Met andere woorden, de indus-
triële archeologie wordt bij onze
Waalse broeders voor 100 procent ge-
steunt ; in Vlaanderen wordt het niet
erkend in het kader van de volksont-
wikkeling. Hopelijk gebeurt dit in de
nabije toekomst.

Mijnheer de Minister, ik vraag dan
ook daarvoor uw bijzondere aandacht.

De heer P. Van Grembergen : Mijnheer
de Voorzitter, ik wenste nog iets toe te
voegen in verband met de 500.000
frank die op de begroting van Minister
Poma voorzien is voor de Voerstreek.

Mijnheer Desutter, u maakt een ma-
thematische vergelijking in verband
met het belang van het toerisme aan
de kust en in de Voerstreek. Mocht u
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die benadering hebben dan zou ik u
kunnen bijtreden. Nochtans meen ik
dat er ook nog een andere benadering
bestaat, met name dat de Vlaamse
aanwezigheid in de Voerstreek door
promotie van toerisme eveneens zeer
belangerijk is en dat we in dat kader,
niet alleen sybomlisch maar ook inza-
ke materiële middelen, moeten trach-
ten voor de Voerstreek iets meer te
doen dan voor een andere streek. Ik
denk dat die 500.000 frank op de be-
groting van Minister Poma in die con-
text moet worden gezien.

De heer E. Desutter : Mijnheer Van
Grembergen ik heb helemaal niets te-
gen het promoveren van de Voer-
streek, al vind ik 500.000 frank niet
weinig, maar ik betreur dat men dit
bedrag afneemt van een andere pro-
vincie die miljoenen uitgeeft en dan
500.000 frank minder subsidie krijgt.
Dit is dan niet meer, zoals de Minister
heeft gezegd, ,,volgens de financiële
inspanningen”.

De heer P. Van Grembergen : Mijnheer
Desutter, ik denk dat uw voorbeeld
slecht gekozen is. Er zijn andere voor-
beelden die beter zouden zijn.

De heer E. Desutter : Ik zou de verge-
lij king ook willen doortrekken met an-
dere provincies, maar daar heeft men
niets afgetrokken. Men heeft het be-
drag integraal afgetrokken van één
provincie en dan vind ik spijtig. (Ap-
plaus bij de CW)

De Voorzitter : De heer Vervaet heeft
het woord.

De heer D. Vervaet (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, collega’s, met ingang van
1984 hebt u mijnheer de Minister het
cultureel centrum van Strombeek-Be-
ver gedegradeerd van categorie A
naar categorie B. Immers in 1979
werd het cultureel centrum in de cate-
gorie B erkend maar als randgemeen-
te kreeg het een rangverhoging naar
categorie A. Intussen heeft Strom-
beek- Bever zich opengeplooid, stevig
en in stijgende lijn, Vlaams Brabant
op dreef in zijn meest bedreigde ge-
bieden. Dat ging zo door tot Minister
Poma Gemeenschapsminister van
cultuur werd, die deed alsof er niets
gebeurde, maar dat is niet zo. De cul-
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turele ademruimte die het centrum
met fierheid had ingenomen wordt
door u, mijnheer de Minister, bruusk
beknot. Minister Poma weet nergens
van, niemand weet van iets, en als
men navraag doet, blijft men steeds in
het vage. De vroegere staatssecretaris
van leefmilieu verstoort zonder blik-
ken of blozen de socio-culturele op-
bouw in een grote Vlaamse gemeente.

U heeft, Minister Poma, de geest van
human ecology volledig verwaarloosd
en u hebt in dat verband nog veel te le-
ren. Waarom heeft deze degradatie
van categorie A naar B plaatsgehad ?
Ik zou graag de juiste oorzaken hier-
van kennen, maar niemand kan mij de
ware toedrachten vertellen. Moet ik
de berichtgeving in de krant ,,De Mor-
gen” van 28 januari 1984 geloven ?

De heer J. Van Elewyck : Uiteraard.

De heer D. Vervaet :Ik citeer dus, tot
grote vreugde van een aantal leden,
maar ze moeten wel goed luisteren,
uit deze krant.

De heer E. Beysen : Dat zegt men hier
toch niet, men moet redelijk blijven.

De heer D. Vervaet : Ik citeer de krant.
Ik weet dat het een beetje gewaagd is
dit citaat hier weer te geven.

De Voorzitter : Zeer gewaagd.

De heer D. Vervaet : Ik wilde alleen
aantonen dat de oorzaak wellicht op
dat niveau moet worden gezocht. Dat
is nog veel banaler, en dat kunnen wij
niet toelaten.

De heer E. Beysen : Mijnheer Vervaet,
zou u een duidelijke analyse willen
maken van de werkzaamheden van
het cultureel centrum door de jaren
heen en wilt u in verband met de toe-
passing van het vigerende reglement
eens eerlijk en objectief zeggen of er
geen moeilijkheden zijn inzake be-
heer, vooral wanneer men weet dat
het cultureel centrum 102 dagen op
een jaar gesloten is.

De heer D. Vervaet : Dat staat allemaal
in dit artikel. Daar hebben wij alle-
maal weet van. Als men zich echter
wil documenteren over die situatie
dan loopt men altijd - en veront-
schuldig mij voor de uitdrukking -
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een ,,blauwtje” op. En dat is het tries-
tige van deze zaak. Er doen zich inder-
daad moeilijkheden voor omdat het
centrum niet voldoende open is. Van-
uit de Vlaamse Gemeenschap moet
men deze zaak echter ook eens anders
durven bekijken. De situatie is dezelf-
de als die voor Voeren waarover men
het zoëven had en waarvoor een half
miljoen of maar 500.000 frank werd
toegekend. Het gaat hier om het spe-
ciaal statuut van een cultureel cen-
trum aan de rand van Brussel dat van
categorie D werd verhoogd tot catego-
rie A. Dat gebeurde niet alleen in
Strombeek-Bever, maar ook in Dil-
beek en wij moeten toegeven dat het
centrum Westland in Dilbeek stukken
beter draait dan dat van Strombeek-
Bever. Maar dat is nog geen reden om
onmiddellijk het cultureel centrum
van Strombeek-Bever in zijn werk-
zaamheden subsidies en dergelijke te
beknotten.

Ik eis derhalve zeer uitdrukkelijk een
antwoord in verband met de perikelen
rond dit cultureel centrum en eis me-
teen even uitdrukkelijk een initiatief
ter zake. Ik nodig de Minister uit dit
initiatief hier even toe te lichten, en
zal hem met grote aandacht beluiste-
ren. Persoonlijk ben ik ervan over-
tuigd, mijnheer de Minister, dat u in
samenspraak met een aantal mensen
wel degelijk een oplossing aan dit pro-
bleem zult kunnen geven. Ik vraag u
echter uitdrukkelijk niet te lang te
wachten. (Applaus bij de W en de SP)
De Voorzitter : De heer Van Elewyck
heeft het woord.
De heer J. Van Elewyck (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Minister, dames en heren, bij
het begin van deze uiteenzetting wil
ik mij even richten tot sommige colle-
ga’s hier aanwezig.
Vooral collega’s van de CVP-fractie
hebben sinds gisterennamiddag over
praktisch elk deelaspect voor de be-
groting culturele aangelegenheden
uitvoerig kritiek uitgebracht. Wij heb-
ben daar begrip voor en stemmen
soms met de geformuleerde kritiek in.
Niemand kan zeggen dat wij de heer
Poma gespaard hebben in de politiek
die hij tot dusver gevoerd of niet ge-
voerd heeft.
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Wij zullen deze kritiek evenmin in de
komende maanden en jaren nalaten.
Dat is niet alleen ons recht, maar ook
onze plicht in deze parlementaire as-
semblée. Mijnheer de Minister, wij
trekken uit deze kritiek echter ook de
politieke conclusies. Wij laten het niet
alleen bij woorden, ook op het ogen-
blik van de stemming of het nu over
uw begroting gaat of over een motie in
verband met uw beleid, laten wij ons
ongenoegen blij ken.

beleid dat u ten aanzien van de BRT
voert.

Wij menen dus dat wanneer hier kri-
tiek wordt geformuleerd, die u even-
tueel niet zou weerleggen in uw rep-
liek, dezen die deze kritiek formule-
ren naderhand de politieke moed
moeten hebben om daaruit ook de po-
litieke conclusies te trekken. Want het
is natuurlijk te gemakkelijk...

De heer H. Weckx : Wat wil u daarmee
zeggen ? U was er gisterenavond niet.

De heer J. Van Elewyck : Dan moet u
nog maar eens nadenken. Het is te
eenvoudig.. .

De heer H. Weckx : U spreekt over gis-
terenavond en u was er niet.

Ik heb u toen gevraagd welke maatre-
gelen u al dan niet zinnens bent te ne-
men. U heeft geantwoord, mijnheer
de Minister, dat u zou wachten tot na
30 januari, de dag waarop de raad van
beheer van de BRT zich zou moeten
uitspreken over de problematiek die
hier op dát ogenblik aan de orde was.
Daarenboven heeft u gezegd dat u wat
het hele objectiviteitsprobleem be-
treft zou wachten tot na 30 januari om
uw oordeel te vormen. U heeft er zelfs
aan toegevoegd dat het naar uw ge-
voel één van de belangrijke opdrach-
ten van de huidige raad van beheer
van de BRT was om, wat deze proble-
matiek betreft, ook zijn opinie op punt
te stellen en deze precies te laten ken-
nen. 30 januari is voorbij. Wij hebben
allemaal gelezen en gehoord welke
beslissingen de raad van beheer heeft
getroffen. Bijgevolg, zouden wij nu
van u willen vernemen op welke wijze
u deze problematiek benadert, zowel
wat betreft het probleem van de
objectiviteit in de redactie als wat on-
getwijfeld het probleem betreft ge-
steld door de administrateur-gene

De heer J. Van Elewyck : Ik spreek
niet alleen over gisterenavond maar
ook over hedenochtend.

De heer H. Weckx : Ik heb graag dat u
de waarheid spreekt.

De heer J. Van Elewyck : Mijnheer
Weckx, iedereen weet toch dat er op
dit ogenblik in het Parlement via de
interne interfoon verbindingsmidde-
len bestaan om de debatten te volgen
zonder noodzakelijk zelf in het half-
rond aanwezig te zijn.

Mijnheer de Minister, wij menen dat
het niet volstaat hier een reeks kritie-
ken te spuien op een toon alsof men
meedoet aan een grote beweging
waarvan niemand kan ontkennen dat
zij bezig is en waar gereageerd wordt
tegen de wijze waarop u uw beleid uit-
oefent, en daar anderzijds niet de pas-
sende politieke conclusies aan te ver-
binden.

Ik zou mijn uiteenzetting willen be-
ginnen met aan te sluiten bij de inter-
pellatie die ik ongeveer een maand ge-
leden in deze Vlaamse Raad heb ont-
wikkeld en die verband hield met het

Senator R. Windels  (CVP) heeft het
over de middenstandsopleiding
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raal. Zijn beschuldigingen werden
door de raad van beheer verworpen en
afgewezen. Welke houding neemt u
nu ter zake aan en welke maatregelen
zult u eventueel treffen ? Ik vestig er
uw aandacht op, voor zover het nodig
mocht zijn, dat de ambtenaren-gene-
raal van de BRT bij koninklijk besluit
aangesteld zijn. Er is dus een andere
instantie dan de raad van beheer die
deze ambtenaren-generaal heeft aan-
geduid. Indien u hier zou zeggen dat
zij, wat de tuchtbevoegdheid betreft,
onder de raad van beheer van de BRT
vallen - ook die stelling is te verdedi-
gen - dan zou dat vanzelfsprekend
een belangrijk feit zijn want dan zou
er, wat dit probleem betreft, toch ook
klaarheid zijn gekomen.

Mijnheer de Minister, er is praktisch
geen sector in het cultuurbeleid, in de
brede betekenis van het woord, of hij
is onderhevig aan zeer grote, zeer zwa-
re kritiek.

Gisteren nog heeft de jeugdsector in
een belangrijke persconferentie ge-
protesteerd tegen de wijze waarop u
uw beleid voert, de wijze waarop sub-
sidies worden toegekend, tegen het
ritme en de wijze waarop de subsidies
worden uitbetaald.
Inzake het bibliotheekwezen heerst er
nog steeds een groot ongenoegen over
de wijze waarop u het bibliotheekde-
creet uitvoert, over de wijze waarop u
inzake bibliotheekwezen de vrijheid
die in elke gemeente voor iedereen
dient te bestaan, beknot.

Ik zou u dank weten indien u in uw
antwoord niet zou verwijzen naar een
maatregel die u heeft goedgekeurd
voor Groot Antwerpen, want het is
niet meer dan logisch dat u voor een
stad met méér dan een half miljoen in-
woners, waar u deel uitmaakt van de
gemeenteraad, bekrachtigt wat u zelf
hebt meegestemd in deze gemeente-
raad, te weten dat er nu vijf plaatselij-
ke openbare bibliotheken erkend
worden en dat het personeelsbestand,
wat dat betreft, wordt aangepast.

Wij praten over een grootstad, die 10
procent van de bevolking van het
Vlaamse land telt.

U vergeet nog steeds dat er in een vol-
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ledig bisdom - ik spreek over het bis-
dom Gent - nog altijd vele tientallen
gemeenten zijn die het nog steeds
moeten blijven stellen zonder één en-
kele gemeentelijke openbare biblio-
theek. Dat een liberaal Minister dit
gedoogt na meer dan twee jaar beleid,
is niet voorstelbaar.

Wij vragen ons af hoe u dit verant-
woordt tegenover belangrijke delen
van de bevolking die, alleen al wat het
bibliotheekwezen betreft, om ideolo-
gische en filosofische redenen gedis-
crimineerd blijven. Het recht op
plaatselijke openbare bibliotheken,
georganiseerd door de gemeentebe-
sturen, staat ingeschreven in een han-
teerbaar decreet. Dit decreet uitvoe-
ren is daarenboven een plicht voor ie-
dereen die verantwoording heeft inza-
ke cultuurbeleid.

Ook wat het theaterdecreet betreft,
mijnheer de Minister, spijt het mij u
te moeten zeggen dat de wijze waarop
u de zaken voorstelt niet overeen-
stemt met de werkelijkheid. Naar bui-
tenuit zegt u dat voor de theaters nooit
meer geld is uitgegeven dan nu het ge-
val is. Dit is in feite niet juist. Als u dit
zegt, vergeet u rekening te houden
met de inflatiefactor, met het aantal
weddetoelagen en met de werkings-
toelagen die u hoeft uit te betalen. Als
u voor belangrijke gezelschappen ie-
dereen, tot en met de technische di-
recteur, ineens van rang degradeert,
heeft dit niet alleen betrekking op het
artistiek beleid - waarvoor u niet be-
voegd zijt - maar ook op het gezinsin-
komen. Uw maatregel heeft niets te
maken met het theaterdecreet, waar-
van wij van oordeel zijn dat het cor-
rect moet worden uitgevoerd.

Ik zet de zaken even op een rijtje. Wie
toelagen ontvangt ingevolge het thea-
terdecreet, moet ons inziens effectief
werken in de theaters - niet verbon-
den zijn aan, maar werken in.

Voor de toepassing van het theaterde-
creet moet in een periode van grote
werkloosheid een einde worden ge-
maakt aan de cumuls, die helaas in die
wereld nog steeds bestaan. Ik denk
bijvoorbeeld aan mensen die voltijds
verbonden zijn aan het Dramatisch
Gezelschap van de BRT en tevens ge-
vierde directeurs zijn van kleinere be-
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toelaagde theaters. Dit mag niet lan-
ger duren. De anticumulregeling
moet ook daar volledig worden door-
getrokken.

Anderzijds moeten maatregelen wor-
den getroffen om in het theaterbeleid
- wat iets anders is dan beleid tegeno-
ver sommige individuele gezelschap-
pen - een beetje harmonisering in de
experimentele groepen, in de kamer-
theatergroepen, tot stand te brengen.

Betekent dit dat het theaterdecreet
daarom op de helling zou moeten
worden gezet ? Dat is natuurlijk niet
het geval.

Dit betekent natuurlijk ook niet dat
mensen daarom in hun wedde moeten
geraakt worden. In de praktijk stellen
wij vast - en dit kan geen toeval zijn -
dat vooral de theatergroepen die zich
in hun programmatie, regie en expres-
sie naar buiten progressief opstellen,
,,toevallig” door uw beslissingen ge-
raakt worden. Naderhand heeft u bij
wijze van het bijblad wel moeten bij-
sturen, maar ik meen dat dit bijsturen
onvoldoende is omdat er sedertdien
nog altijd geen sprake is van enig thea-
terbeleid in de ware zin van het
woord.

Mijn volgend hoofdstuk behelst de
betoelaging van het vormingswerk
voor volwassenen in verenigingsver-
band. De wijze waarop dit decreet
door uw administratie gehanteerd
wordt en waarop zogenaamd ,,contro-
le” wordt uitgeoefend - natuurlijk
niet overal, bij sommige koepels wel
en bij andere niet - en de wijze waar-
op men probeert om vooral met opzet
weer van linksgerichte organisaties de
weddetoelagen te doen inhouden, is
op zichzelf wraakroepend. Het is in
feite een cultuurbeleid in de echte be-
tekenis van het woord onwaardig.

Het Ballet van Vlaanderen is een in-
stelling die meer doet voor de uitstra-
ling van onze cultuur buiten onze Ge-
meenschap, dan vele andere samen-
geteld. In deze Raad hebben wij des-
tijds gereageerd op de wijze waarop u
de topstructuur van het Ballet van
Vlaanderen gewijzigd heeft en men-
sen in deze topleiding heeft gepara-
chuteerd.

Op dat ogenblik heeft u onze kritiek
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naast zich gelegd en gezegd dat wij
wel zouden zien dat wat gedaan werd,
goed bedoeld was en naar goede resul-
taten zou leiden. Het resultaat van de
door u gevolgde politiek ziet u van-
daag.

Uw voorzitter van de raad van beheer
van het Ballet vanVlaanderen, de pro-
vinciegouverneur van Antwerpen, is
het gekonkel in de schoot van de top-
leiding door mensen die u daar ge-
plaatst heeft zo beu geworden dat hij
zijn ontslag heeft aangeboden en de
pers heeft ingeschakeld om dit open-
lijk te laten weten. Gezien de persoon
in kwestie zich hier niet kan verant-
woorden zal ik ook geen namen noe-
men. Ik heb nooit een striemender af-
keuring gezien van de wijze waarop u
dit tere probleem, met name het alge-
meen beleid van het Ballet van Vlaan-
deren heeft aangegrepen.

Ik had graag nog even dieper ingegaan
op een punt dat ons allen nauw aan
het hart ligt. Men kan niet zeggen dat
er in het Vlaamse land de jongste ja-
ren geen grote elan ontstaan was in
verband met de monumentenzorg en
in verband met het respect voor de er-
fenis van het verleden, niet alleen om
dat te kunnen blijven bewaren, maar
ook om dat te kunnen integreren in
het stadsbeeld ten einde de expressie
van ons cultureel erfgoed zo gaaf mo-
gelijk te kunnen overdragen aan de
volgende geslachten. Dat is een be-
langrij  ke opdracht.

Nu moeten wij tot onze spijt constate-
ren dat u faalt wat dat deel van de op-
dracht betreft. Ik zal u een voorbeeld
geven uit de praktijk waaruit blij kt dat
u niet steeds dezelfde politiek volgt
naar gelang de plaats waarop u zich
bevindt en het mandaat dat u uitoe-
fent.

De Grote Markt in Antwerpen is in de
loop der jaren aangepast en gebouwd
tot een gaaf historisch geheel. Er staan
mooie gevels. De politiek inzake mo-
numentenbeleid moet natuurlijk zó
zijn dat achter dergelijke gevel iets be-
staat dat kan functioneren. Het mo-
gen niet uitsluitend dode dingen zijn.
Het nummer 40 van de Grote Markt is
zo’n gevel. Aan dat complex dient een
belangrijke sociale en informatieve
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taak worden toegewezen. U weet dat.
In de gemeenteraad van Groot-Ant-
werpen heeft u met het uitvoerings-
dossier mee ingestemd ; heeft u ook
de uitslag van de aanbesteding enzo-
voort goedgekeurd. Nu ligt dat dossier
reeds een jaar bij u. U geeft nochtans
niet de onontbeerlijke toelage om dit
werk te laten beginnen, de toelage om
ervoor te zorgen dat er achter de gevel
iets komt en dat er niet, zoals nu, een
groot gapend zwart gat blijft, opdat
die gevel, die door de Gemeenschap,
op kosten van de Gemeenschap aan
een kostprijs van vele miljoenen ge-
restaureerd is, niet opnieuw zou ver-
vallen omdat er niets achter staat.

Begrijpt u nu dat men zich vragen
stelt over de ernst van uw politiek als
men vaststelt dat u in een bepaalde
vergadering, waar u een beraadsla-
gende stem heeft zegt : ,,Ja, dat moet
er komen”, en dat daar waar u een be-
slissende stem heeft, zegt : ,,Laat dat
dossier maar terzijde liggen” ?

Begrijpt u dat wij soms medelijden
met u hebben als wij, alle vakbonden
van degenen die in de culturele sector
tewerkgesteld zijn, samen horen ver-
klaren : ,,Er zullen eerder Alpen in de
Pyreneeën zijn dan cultuur in Poma-
land”.

Wij beklagen u, mijnheer de Minister.
(Applaus bij de SP)

De Voorzitter : De heer Windels heeft
het woord.

De heer R. Windels  (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, geachte collega’s, ik zou
graag heel kort een aspect van uw be-
groting, mijnheer de Minister, behan-
delen, met name de kredieten die u
hebt uitgetrokken voor de midden-
standsopleiding.

Ik dank u omdat deze kredieten in
1984 met een normaal percentage zijn
gestegen, met name met 7,62 procent
in vergelijking met 1983. Hierdoor
kan een ernstige poging worden ge-
daan om de opleiding, de bijscholing
en de voortdurende vervolmaking van
toekomstige of reeds gevestigde zelf-
standigen en hun onmiddellijke me-
dewerkers, verder te zetten.

De budgettaire toestand echter van

deze opleidingsvorm is op dit ogen-
blik eerder verontrustend.

Waarom ? Verleden jaar steeg uw be-
groting ter zake tussen 1982 en 1983,
slechts met 4,16 procent. Aldus kon-
den in 1983 belangrijke initiatieven
niet worden genomen. Maar wat erger
is, in de maand december werden de
organisatoren verwittigd dat de gege-
ven cursussen, ingerichte stages, ge-
geven zittingen en sessies vervolma-
king, niet zouden worden gehono-
reerd. Daardoor komen wij in een zeer
hachelijke positie. Een voorbeeld : in
West-Vlaanderen werden 269 zittin-
gen vervolmaking van bedrijfsleiders,
die een uitgave betekenen van meer
dan 2,5 miljoen frank, niet gehono-
reerd, maar werkelijk uitgevoerd.
Voor het hele Vlaamse land werden
eveneens te elfder ure, per cursus,
acht gegeven lesuur verschoven van
1983 naar 1984 wat de uitbetaling be-
treft. Dit stelt deze centra voor ernsti-
ge problemen. Nochtans zal niemand
betwisten dat de basis voor een beleid
van onze kleine en middelgrote on-
dernemingen begint en eindigt bij de
opleiding en de vervolmaking. Indien
het waar is dat de kleine ondernemin-
gen in onze dagen beter dan de groot-
industrie weerstand bieden aan de cri-
sis, is dat voor een belangrijk deel te
danken aan hun voortdurende inspan-
ningen.
Die inspanning is reëel. Duizenden
mensen - in West-Vlaanderen gaat
het om 9.000 personen - volgen bijna
wekelijks twee à drietal avonden of
namiddagen opleiding en vervolma-
king. Het weze benadrukt dat de zelf-
standigen zich daarvoor grote inspan-
ningen moeten leveren. Terwijl ande-
re sociale groepen voor hun opleiding
of vervolmaking belangrijke vergoe-
dingen krijgen, bij voorbeeld via het
systeem van het urenkrediet of het
systeem van vergoedingen voor socia-
le promotie- en dat bedraagt soms
tienduizenden franken per jaar - ont-
vangt de zelfstandige het onwaar-
schijnlijke bedrag van 2,16 frank per
uur cursus door hem gevolgd. Dat be-
drag vermindert elk jaar en staat zo-
wat pro memorie in de begroting.
Ten tweede, de toekomstige en de ge-
vestigde zelfstandigen betalen be-
langrijke inschrijvingsgelden. Andere
vormen van opleiding zijn zeer dik-
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wijls gratis.

Mag ik een vergelijking maken ? In
onze provincie betaalt het Rijk 58
frank op 100 frank inkomsten voor een
centrum voor opleiding, en de zelf-
standigen 42 frank. In miljoenen uit-
gedrukt is dit een belangrijke inspan-
ning.
Ten derde, om te bewijzen dat de op-
leidingsvorm toch vruchtbaar en effr-
ciënt is, deel ik een eerder verrassend
cijfer mee. Uit een studie van de RVA
inzake West-Vlaanderen blij kt dat van
alle werklozen slechts één procent
houder is van een getuigschrift van
een centrum voor middenstandsop-
leiding. Maken wij een vergelijking
met de groep zelfstandigen en hun
helpers die een getuigschrift van een
dergelijk centrum tijdens de jongste
20 jaar hebben ontvangen, komen wij
tot 2,5 procent werklozen tegenover
een gemiddelde van 12,5  procent voor
de gehele beroepsbevolking.
De zeer snelle uitbreiding van het he-
le gamma cursussen, stages, bijscho-
lingen en vervolmakingen wijst even-
eens op de noodzaak van een verdere
uitbouw.

Ik geef enkele cijfers. Alleen in de on-
dernemingsopleiding - in de oplei-
ding voor volwassenen waar onmid-
dellijk wordt voorbereid op zelfstan-
digheid - waren er in 1974 122.000
cursussen ; in 1983 waren dit er
166.000. Dit is een stijging met 37 pro-
cent.

In de vervolmaking voor gevestigde
bedrijfsleiders uit kleine ondernemin-
gen steeg het aantal zittingen - ses-
sies, namiddagen en avonden - van
3.800 in 1974 naar 6.200 in 1983.

Daarbij moeten de jongste jaren meer
dan 8.000 uren bij scholing worden ge-
voegd, dit alles ondanks de budgettai-
re beperkingen, de niet-toegelaten
uren en de afremming van de vervol-
making, die normaal meer dan 7.000
sessies had moeten bedragen in 1983.
Ik zal tijdens mijn korte uiteenzetting
twee ernstige bekommernissen in dit
verband belichten : de eventuele glo-
balisatie van de volwassenenvorming
en de afbakening van opleiding en
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volmaking van zelfstandigen en be-
drijfsleiders tussen de RVA-vorming
en deze in de centra voor midden-
standsopleiding.

Allereerst de globalisatie van de vol-
wassenenvorming. Het koninklijk be-
sluit van 1976, dat als basis diende
voor de uitbouw van de midden-
standsopleiding, is aan vervanging toe
ingevolge de wetten op de staatsher-
vorming. Uit vragen om inlichtingen
uitgaande van uw departement kun-
nen wij opmaken dat u er zou kunnen
aan denken in een soort mammoetde-
creet alle vormen van volwassenen-
vorming samen te brengen in één
structuur, ongeacht hun specifieke
opdracht of doel. Zonder vooruit te
willen lopen op de plannen van de Mi-
nister wil ik duidelijk ons standpunt
uiteenzetten.

Indien het de bedoeling zou zijn om
bijvoorbeeld de middenstandsoplei-
den te integreren in het geheel van al-
le volwassenenvorming, verklaar ik
met klem dat wij dit standpunt niet
delen. Indien u de middenstandsop-
leiding zou toevoegen aan initiatieven
zoals volwassenenvorming in instel-
lingen of in verenigingsverband, ama-
teuristische kunstbeoefening en der-
gelijke, menen wij dat het specifieke
doel verloren zou gaan. Ten eerste
heeft de middenstandsopleiding een
eigen structuur : de nationale be-
roepsverenigingen maken de beheer-
raden uit van instituten en centra, ze
stellen de programma’s samen en zijn,
via hun collega’s-patroons, betrokken
bij de opleiding van toekomstige zelf-
standigen. Ten tweede heeft de mid-
denstandsopleiding een eigen conti-
nuïteit : de cursussen strekken zich uit
over jaren in voortdurend contact met
praktij  kopleiding en worden besloten
met een getuigschrift of diploma, wat
in andere, meer culturele maar dan in
enge zin, vormingsprogramma’s niet
het geval is. Ten derde ligt vorming en
volmaking van zelfstandigen en
KMO-leiders vooral op het bedrijfs-
economisch terrein : boekhouding,
kostprijsberekening, personeelsbe-
leid, commercieel beheer, adminis-
tratie, financiering enzovoort.

De vrees is groot en reëel dat te mid-
den van de zeer ruime culturele vor-
mingsprogramma’s dit specifieke be-
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drijfseconomische aspect verloren
zou gaan, waardoor de middenstands-
opleiding haar essentiële opdracht
zou verliezen. Wij hopen oprecht dat
de Minister niet in deze richting
denkt. Het zou ons dan ook verheugen
indien de Minister een geruststellen-
de verklaring zou geven.

Een ander punt waar onze grote be-
kommernis naar uitgaat is de afbake-
ning tussen de beroepsopleiding van
de RVA en de middenstandsoplei-
ding. Dubbel gebruik, nutteloze con-
currentie en een niet efficiënte aan-
wending van de beperkte financiële
middelen kunnen tot zeer nadelige
gevolgen leiden.

Ik illustreer dit met een voorbeeld.
Dinsdagavond hoor ik in een uitzen-
ding van Actueel een interview met
het opleidingscentrum van de RVA te
Brussel. Daarin wordt met groot en-
thousiasme aangekondigd dat zij zich
voortaan zullen toeleggen onder meer
op cursussen inzake management
voor de KMO. Meent u, mijnheer de
Minister, dat dit de taak is van de
RVA ? Is het ogenblik niet gekomen
om zich daarover te bezinnen ? Mede
gelet op het feit dat er geen tekort is
aan mensen die hun opleiding en vor-
ming willen vervolmaken, zou het
toch beter zijn dat wij ons beperken
tot datgene waarvoor wij opgeleid en
uitgerust zijn en waarin wij ervaring
hebben. Sinds 20 jaar doen de centra
voor middenstandsopleiding enorme
inspanningen om op het beleid van
management, programma’s te realise-
ren zowel inzake top-management, fi-
nancieel beheer, personeelsbeheer en
commercieel beheer van de kleine on-
derneming. Duizende bedrijfsleiders
hebben deze cursussen gevolgd en
zijn daardoor mede de oorzaak van
het, ondanks alles, toch goed functio-
neren van heel wat kleine onderne-
mingen in het Vlaamse land.
De RVA heeft zeer veel andere op-
drachten die zij nauwelijks kan ver-
vullen. Haar vormingscursussen gaan
in een meer specifiek technische rich-
ting waar nog enorm veel is te doen.

Onlangs ontving ik een document van
de GERV waarin uitvoerig aandacht
werd besteed aan het probleem van de
informatica-opleiding in de praktijk.
Dat is positief maar het terrein is zo
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eindeloos dat men zich echt niet hoeft
te begeven op het specifieke domein
van de middenstandsopleiding. Er is
een taak voor beiden weggelegd.

Ik hoop, mijnheer de Minister, dat u
op deze bekommernissen een positief
antwoord kunt geven en dat u ons ook
op budgettair gebied kunt geruststel-
len zodat de middenstandsopleiding
haar taak kan voortzetten. Ingevolge
de overdracht van zoveel schulden
van 1983, zal 1984 inderdaad geen ge-
makkelijk jaar zijn. Wij rekenen op uw
geruststellend antwoord. (Applaus bij
de CW)

De Voorzitter : Mevrouw Van Puym-
broeck heeft het woord.

Mevrouw M. Van Puymbroeck (op de
tribune) : Mijnheer de Voorzitter,
mijnheer de Minister, beste collega’s,
ik wil enkel een paar vragen stellen en
een bedenking maken in verband met
de j eugdvorming.

Op bladzijde 53 van het ontwerp van
decreet blijkt dat 8,l miljoen frank
werd uitgetrokken voor publikaties
van het departement en voor de be-
roepsopleiding. Graag vernam ik
daarover wat meer inlichtingen.

Voor de Jeugdraad van de Vlaamse
Gemeenschap wordt een bedrag van
300.000 frank uitgetrokken. Is dit
geen erg karige bedeling, mijnheer de
Minister ?

Op bladzijde 53, onder artikel 33.02.
02, lees ik dat er als toelage aan jeugd-
centra, jeugdtehuizen en jongeren-
centra voor maatschappijvernieuwing
75 miljoen wordt toegekend ; als toe-
lage voor initiatieven in verband met
de vorming van werkende j ongeren en
aan verenigingen voor kansarmen
43,5 miljoen als toelage voor experi-
menteel jeugdwerk slechts 500.000
frank en als toelage voor j eugd- en kin-
derateliers 9,5 miljoen. Ik zou willen
vragen hoeveel hiervan voor migran-
tenjongeren is gereserveerd. Zouden
wij niet juist op dat vlak jonge mensen
dichter bij mekaar moeten brengen en
als een weg van actieve werkzaamheid
een nieuwe verstandhouding trachten
te laten groeien tussen de verschillen-
de culturen, zodat dit voor allen een
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verrijking kan zijn ? Zitten niet in on-
ze kansarme buurten migrantenj on-
geren met heel beperkte of geen toe-
komstperspectieven, waar wij juist,
ook in het belang ván onze eigen
volksgemeenschap, een taak te ver-
vullen hebben ?
De sector speelpleinenwerk is nu vol-
ledig naar het Ministerie van cultuur
overgeheveld. In het verslag lezen wij
dat de Gemeenschapsminister de be-
doeling heeft de speelpleinen degelijk
uit te rusten. Maar terzelfdertijd ho-
ren wij vanuit de praktijk dat in be-
paalde gevallen zou bespaard worden
op monitoren. Ik denk dat het voor
kinderen belangrijker is begeleiders
te hebben die met een groot psycholo-
gisch inzicht, met verbeeldingskracht
en met de nodige vorming naast de
kinderen staan dan over speeltuigen
te beschikken, ook al hebben die hun
belang, ook al heeft het overige van de
uitrusting zijn belang. Moeten de va-
kantiespeelpleinen niet juist een aan-
vulling zijn van de schoolse opleiding,
waar kinderen wèl hun verstand leren
gebruiken maar waar hun verbeel-
ding, hun opmerkzaamheid en hun
gevoelsleven veel te weinig aan bod
komen ?

Daarom zou ik willen pleiten voor een
degelijke opleiding van de monitoren
op dit vlak en vragen eerder daaraan
geld te besteden dan aan bijkomende
uitrustingen. (Applaus)
De Voorzitter : De heer Beysen heeft
het woord.

De heer E. Beysen (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, geachte collega’s, ik wil in
het kort - niet in mijn hoedanigheid
van verslaggever, uiteraard, maar wel
als lid van de Raad - inpikken op een
aantal bedenkingen die hier werden
geformuleerd met betrekking tot het
j eugdbeleid.
Het verheugt mij dat, in tegenstelling
tot de vorige jaren, dit keer in de be-
sprekingen bijzonder veel aandacht
werd besteed - zowel in de Commis-
sie als tijdens de openbare vergade-
ring - aan de jeugdvorming. Het kan
niet worden ontkend dat de beleids-
verantwoordelij ken voor de jeugdvor-
ming de grootste aandacht moeten
opbrengen. Het verheugt mij ook - ik
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heb het als het ware uitgelokt door
mijn betoog in de Commissie - dat de
Jeugdraad zich eindelijk, na jaren van
stilzwijgen, in de belangstelling heeft
gewerkt. De vraag kan echter worden
gesteld of het wel op een gelukkige
manier is gebeurd, want ik meen dat
de manier waarop de Jeugdraad twee-
maal in de schijnwerper is gekomen,
aanleiding kan geven tot zekere be-
denkingen.

Een eerste gelegenheid daartoe was
de samenkomst met Minister Han-
senne betreffende het sociale overleg
over de tewerkstelling van de jonge-
ren. Ik meen dat het een uitstekend
initiatief was van de Minister van ar-
beid en tewerkstelling om, samen met
de jongeren, de werksituatie van de
jeugd te bespreken. Helaas hebben
we vastgesteld dat zowel de Neder-
landstalige als de Franstalige jeugd-
raad blijkbaar niet bereid bleken om
tot een grondig overleg over te gaan.
Wat mij daarbij stoort is dat de strate-
gie, om het overleg voortijdig te verla-
ten, op voorhand reeds was afgespro-
ken binnen de Jeugdraad. Ik heb hier
voor mij de notulen van een vergade-
ring van de Jeugdraad voor de Vlaam-
se Gemeenschap. Zij vermelden hier
hun strategie, waarbij zij met een uit-
gebreide delegatie aan het onderhoud
met Minister Hansenne zouden deel-
nemen ; de eisen zouden aan de Mi-
nister worden voorgelezen en daarna
zou men de vergadering in groep ver-
laten om onmiddellijk een persconfe-
rentie te kunnen houden.

Geachte collega’s, ik weet niet wat u
over dergelijke handelwijze denkt. Ik
ben zelf, helaas jaren geleden, lid ge-
weest van de Nederlandstalige Jeugd-
raad, maar kan u in ieder geval verze-
keren dat er in die periode op een an-
dere manier werd gewerkt. De Jeug-
draad werd meer als een overleg- en
dialoogorgaan gebruikt dan nu het ge-
val is. Ik druk mijn spijt uit over de ge-
bruikte strategie.

Een tweede feit waardoor de Jeugd-
raad in de belangstelling is gekomen,
was de bespreking van de begroting
van Cultuur. Op zichzelf is dat niet
verwonderlijk. Wat wel enigszins spij-
tig kan worden genoemd is dat men
hier altijd hetzelfde liedje zingt : dat
men te weinig kredieten heeft en dat
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er meer zou moeten worden gedaan.
Na dit debat te hebben aanhoord over
de verschillende sectoren waarvoor
Minister Poma bevoegd is, meen ik
dat iedereen van oordeel is dat er te
weinig middelen zijn en dat er meer
zou moeten worden gedaan.

Ik heb tijdens de commissiebespre-
kingen onderstreept dat mijns inziens
het jeugdbeleid de maatschappelijke
evolutie van de laatste jaren niet vol-
doende heeft gevolgd en dat het aan-
gewezen zou zijn dat én de Minister,
én de Jeugdraad én de betrokken ad-
ministratie dringend zouden praten
over de nieuwe trends in het jeugdbe-
leid, vooral nu de betekenis van de
j ongerenvorming in onze maatschap-
pij een grote verandering heeft onder-
gaan ingevolge de crisisomstandighe-
den die wij nu kennen.

In plaats van ons op het hart te druk-
ken dat het beleid te weinig aandacht
heeft voor de jeugd en dat er te weinig
kredieten voorhanden zijn zou men er
beter aan doen om in een breed, open
gesprek een aantal nieuwe beleidsop-
ties naar voor te brengen, waarvoor
waarschijnlijk wel meer aandacht
vanwege de politici zou kunnen wor-
den opgebracht. Dit lijkt mij beter
dan steriele brieven te schrijven waar-
in staat dat men vindt dat men te wei-
nig middelen heeft.

Bovendien komt het mij erg onaange-
naam over dat de voorzitter van de
Jeugdraad de leden van de Vlaamse
Raad aanschrijft alsof de Jeugdraad
unaniem achter deze eis zou staan
hoewel blijkt dat dit niet geval is. De
actie tegen het begrotingsbeleid van
de Minister van cultuur werd in de
Jeugdraad aangenomen met een
stemming met dertien tegen het
beleid, twaalf vóór en twee onthou-
dingen. In tegenstelling met wat de
heer Van Elewyck daarstraks deed
vermoeden, namelijk dat het hele
jeugdwerk het beleid van de Minister
contesteerde, is dit eigenlijk maar het
geval bij de helft.
Als ik in de motivatie van de Jeugd-
raad ook nog lees hoe de cijfers van de
begroting voor het jeugdbeleid wor-
den vergeleken met de cijfers van de
begroting van de rijkswacht, van
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landsverdediging of van de hulp aan
Zaïre en Rwanda, dan heb ik meer dan
een vermoeden dat wat ons wordt toe-
gespeeld gemanipuleerde informatie
is, eerder dan objectieve adviezen die
de Jeugdraad, volgens onze veronder-
stelling, geacht wordt te geven door de
Nederlandstalige Jeugdraad.

Om echter het debat niet nutteloos te
rekken, heb ik ervan afgezien deze uit-
eenzetting te houden bij het begin van
de bespreking van de cultuurbegro-
ting.

Ik zou tot slot van deze korte uiteen-
zetting een vraag willen stellen aan de
Minister betreffende het jeugdbeleid.
Ik weet dat hij de bedoeling had om
het decreet op de landelijke jeugdor-
ganisaties zo volwaardig mogelijk te
subsidiëren en uit te voeren en dat het
de intentie van de Minister was de
eerste personeelsleden voor honderd
procent te subsidiëren, wat uiteraard
een goede oplossing was omdat dan
eindelijk ook de kleine organisaties
volwaardig aan hun trekken zouden
kunnen komen om hun organisatie uit
te bouwen.

Ik zal die uiteenzetting dus nu hou-
den, op het einde der bespreking
waarbij ik de gelegenheid zal hebben
sommige fundamentele uiteenzettin-
gen reeds te beantwoorden. De ant-
woorden op meer specifieke vragen
zal ik dan achteraf geven.

Sta mij toe dus eerst mijn algemene
beleidsvisie toe te lichten, en daarna,
systematisch de verschillende secties
te behandelen.

Het blijkt nu, naar ik verneem, dat hij
van die idee zou zijn afgestapt omdat
onder meer de Katholieke Jeugdraad
nogal wat amok daarover heeft ge-
maakt omdat zijn, die meestal de grote
organisaties vertegenwoordigt, zich
hier benadeeld zou voelen.

Onze cultuur omspant een brede
waaier van vele en onderling sterk uit-
eenlopende materies. Cultuurbeleid
kan dus ook bezwaarlijk eenzijdig ge-
richt zijn, maar dient integendeel op
een brede visie gestoeld te worden en
op een gediversifieerde en soepele,
maar tegelijkertijd toch coherente
wijze, gevoerd te worden.

En in crisistijd moet dit zeker het ge-
val zijn.

Indien het waar is dat u bent ingegaan
op die suggestie, of moet ik zeggen de-
ze bedreiging, vanwege de Katholieke
Jeugdraad, dan zou ik dat ten zeerste
betreuren omdat dan op die manier
opnieuw de klok wordt achteruit ge-
zet, vooral voor de ontplooiingskan-
sen van de kleine jeugdorganisaties.
(Applaus bij de Pm

In de economisch moeilijke periode
die we nu doormaken, is het inder-
daad zó, dat vele materies die deel uit-
maken van cultuur, steeds duidelijker
op de voorgrond treden of zich ont-
poppen tot waarlijk nijpende proble-
men, op een ogenblik waarop onze
maneuvreerruimte, onze actieradius
gevoelig ingekrompen wordt.

De Voorzitter : De heer Poma, Vice-
Voorzitter van de Vlaamse Executie-
ve, Gemeenschapsminister van cul-
tuur, heeft het woord.

Daarom ook moet worden uitgegaan
van een duidelijke stellingname. Een
uitgangspunt dat stelt dat het Cul-
tuurbeleid in crisistijd in de eerste
plaats efficiënt en doeltreffend moet
zijn.

Minister K. Poma (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, dames en he-
ren, sta mij toe eerst de Voorzitter en
de leden van de commissies te danken
voor de gevoerde besprekingen. Ik wil
vooral een woord van dank richten tot
de verslaggever de heer Beysen voor
zijn zeer verdienstelijk werk.

Concreet komt dat in hoofdzaak neer
op het uitstippelen en het praktisch
verwezenlijken van een dusdanige po-
litiek, die het mogelijk moet maken
om in de hele culturele sector ,,meer
te doen met minder”. Dat zal mijn op-
gave zijn voor de volgende jaren.

Tijdens de bespreking in de Commis-
sie is mij de vraag gesteld dat ik, na
twee jaar het Cultuurdepartement te
hebben beheerd, een globale visie van
mijn beleid zou geven.

Dit is beslist geen gemakkelijke opga-
ve. Immers, met een inflatie op jaar-
basis van 7 procent stijgt de globale
cultuurbegroting inderdaad met
slechts 4,62 procent voor Titel 1 en Ti-
tel II samen. Het is inzonderheid Titel
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II waardoor de cultuurbegroting
stijgt.

Evenzeer is het zo, dat cultuur, al te
dikwijls en door teveel mensen, als
een bijkomstige of meer zelfs, als een
overbodige luxe beschouwd wordt.

Ik betreur deze ingesteldheid ten
zeerste en wij moeten dat met zijn al-
len betreuren, want een dergelijke ne-
gatieve houding van wat ik thans als
,,Cultuurbarbarisme” durf bestempe-
len, is inderdaad betreurenswaardig.
Daarenboven grieven ze me persoon-
lijk, en zelfs soms zeer diep.

Laten we dus eerst een paar punten
zeer duidelijk stellen : cultuur is een
uiting van levensvreugde, dus ook van
levenswil.

Cultuur verrijkt het leven intellec-
tueel en emotioneel. Cultuur maakt
het leven interessanter en geeft meer
blijheid onder de mensen.

Dit betekent meteen dat diegenen die
de cultuur willen reduceren of laten
verschrompelen, onmiskenbaar ,,de
mens in zijn eigenheid aantasten”,
sterker nog, een aanslag plegen op de
mens zelf.

Dit is ontoelaatbaar, dit kán of mág zo
niet doorgaan.

We moeten daartegen reageren, op
een eigentijdse manier, met een aan-
gepast krachtdadig cultuurbeleid dat
meer en meer afstand moet nemen
van vervlakking en verstarring.

We mogen ons niet laten meesleuren
door een ,,laisser-faire”-mentaliteit.
Want geen enkel argument lij kt me op
het vlak van het cultuurbeleid zo zwak
en zo nefast, dan de schouders op te
halen en te zeggen ,het is al altijd in
het verleden zo gebeurd, laten we het
daar dus maar bij houden”.

Wij stellen daartegenover dat écht
cultuurbeleid, niet conservatief kan
zijn, vermits de cultuur van nature
evolutief is, omdat ze zo nauw aan-
sluit en moet aansluiten bij het leven
zelf van de mens, bij de levenswijze
van ieder van ons.

Cultuur miskennen, is zichzelf mis-
kennen.
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In om het even welke tijd, welke ook
de conjunctuur is, of die nu voorspoe-
dig is of niet, moet cultuur bijdragen
tot de individuele ontplooiing van el-
ke mens.

Anderzijds staat een beleid, elk be-
leid, dus ook het cultuurbeleid, in
functie van de beschikbare financiële
middelen. Dit is een nuchtere vast-
stelling, hard maar waar.

subsidiëren zodoende al te gemakke-
lijk een doel op zichzelf werd, dringt
zich hier een zekere herschikking op,
zodat niet langer alleen de structuren,
maar ook de activiteiten ondersteund
worden, dit wil zeggen de mensen
zelf.

De huidige financiële beperkingen
zorgen onmiddellijk voor de eerste
grote handicap die het hedendaags
cultuurbeleid beïnvloedt : de beperk-
te budgettaire ruimte, waar we terde-
ge rekening mee gehouden hebben,
bij de opstelling van de cultuurbegro-
ting voor 1984, is inderdaad een deter-
minerende factor.

Het Ontwerp-5de decreet, waarvoor
in eerste instantie een krediet van 50
miljoen frank ingeschreven werd, is
dan ook in die zin opgevat.

Er is nog meer : cultuur steunt op mo-
tivatie. Een prestatie-subsidiëring zal
automatisch leiden naar een verho-
ging van de motivering. En zonder
motivatie, zonder inzet, is een gezon-
de volwaardige cultuurbeleving,
mijns inziens, gewoon niet mogelijk.

Bij de uitvoering van de cultuurbegro-
ting zoals deze u voorgelegd wordt in
het ontwerp-decreet voor het begro-
tingsjaar 1984, wens ik in mijn be-
toog uit te gaan van de volgende
algemene krachtlijnen.

Als voorbeeld refereer ik hiervoor
naar de sport.

In Vlaanderen steunt de sport immers
op de inzet van ongeveer 200.000 niet-
door-de-overheid-vergoede personen
in allerlei functies.

1. Herschikking van het subsidiebe-
leid. Twintig jaar lang heeft men ge-
leefd in een periode van praktisch on-
geremde economische expansie,
waarbij de overheid over meer dan
voldoende financiële middelen be-
schikte om aan alle culturele behoef-
ten en problemen onbezorgd het
hoofd te kunnen bieden. Onze voor-
gangers hebben van deze gunstige si-
tuatie kunnen gebruik maken . . . subsi-
dies allerhande konden worden uitge-
deeld met eerder gulle hand.

Terwijl de sport wel de minst betoe-
laagde sector van de cultuur is, kun-
nen wij hier toch niet onaanzienlijke
meeropbrengsten optekenen.

Vergoedt de overheid deze 200.000
personen, dan lopen de onkosten in
de miljarden, en wordt de sport onbe-
taalbaar.

Neem de motivatie van deze 200.000
vrijwilligers weg, en de gehele sport-
sector stort in elkaar.

Maar de subsidies zijn echter geen
doel. Subsidies zijn slechts een hulp-
middel. Ik heb dit al bij herhaling ge-
steld.

We mogen dit - me dunkt - nooit uit
het oog verliezen en in tegenstelling
tot wat soms door onze medeburgers
algemeen verondersteld wordt, is de
Gemeenschapsminister van cultuur
geen ,,Gemeenschapsminister van
Subsidies”.

Een ander principe is het nastreven
van een aanvaardbare verhouding tus-
sen de overheidssubsidies enerzijds
en de eigen middelen en inkomsten
anderzijds. Dit betekent concreet dat
ook en vooral in de sector ,,Schone
Kunsten” een beleid dient gevoerd
dat eveneens gericht is op het verho-
gen van de eigen ontvangsten en op
het gelijktijdig beperken van de uitga-
ven.

Het enige criterium door cultuur er-
kend zou de prestatie moeten zijn.

De decreten die in het verleden ge-
stemd werden, zijn decreten die orga-
nisaties, structuren, instellingen als
dusdanig subsidiëren. Aangezien het

Ik meen dat ook in de opera, in de mu-
ziek, in de film, in het ballet en het
theater, kortom in de hele sector van
de typische cultuuruitingen, een ge-
zonde vorm van commercialisering
niet mag verworpen worden, maar in-
tegendeel moet aangemoedigd wor-
den met alle beschikbare en mogelij-
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ke middelen.

Ik ben ervan overtuigd dat - en het
weze me toegestaan deze term te ge-
bruiken - dat ook deze ,,cultuuron-
dernemingen” een zeker rendabili-
teitsstreven centraal moet stellen of
een zekere rendabiliteit moeten na-
streven. De verwezenlijking hiervan
kan enkel gebeuren door kwaliteits-
verbetering en door competiviteit.
Vergeten we ook niet dat een welbe-
grepen cultuurbeleid pluralistisch
moet worden benaderd.

Dit impliceert dat ondermeer de be-
palingen van het Cultuurpact toege-
past moeten worden. Alhoewel reeds
tien jaar geboekstaafd, werd hiermee
in het recente verleden soms onvol-
doende rekening gehouden. Het is
een van mijn bekommernissen erover
te waken dat dit wél gebeurt, waar no-
dig, zo bijvoorbeeld bij de samenstel-
ling van adviesraden en commissies.

En ten slotte : cultuur is een aangele-
genheid van de individuele mens.
Cultuur is een uiting van levensvreug-
de, inherent aan de menselijke na-
tuur. Zo behoren bij voorbeeld het
schrijven van een boek - als actief
cultuurbeleven - of het lezen van een
boek - als passief cultuurbeleven -
beide tot de voorrechten van het indi-
vidu.

De Gemeenschap staat daar buiten.
Daarom ook mag het beleid op het
culturele vlak geen stelling nemen en
bovenal mag het overheidsbeleid niet
bepalen wat mooi, esthetisch of goed
is en wat niet.

Geen enkele overheidsinterventie
kan hier worden goedgepraat en de in-
dividuele artistieke vrijheid moet hoe
dan ook ten allen tijde gerespecteerd
en gevrijwaard blijven.

Tevens moet een waardevol cultuur-
beleid aandacht opbrengen voor de
kansarme groepen en hun introduc-
tiemogelijkheden bieden. In die geest
blijf ik ijveren voor fysiek en mentaal
mindervaliden. Zij kunnen in het cul-
turele leven een welgekozen plaats in-
nemen. De sociaal achtergebleven
groepen wil ik helpen door aan niet-
geschoolde werklozen meer kansen te
geven.
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Dit zijn slechts enkele, maar toch zeer
fundamentele bedenkingen die, wan-
neer zij uitgewerkt zijn, meer uitstra-
lingskracht zullen geven aan het cul-
turele aureool van onze Gemeen-
schap, impulsen ook die eerbied en
erkenning kunnen doen opleven voor
de persoonlijke waarde van elk indivi-
du. Voor een cultuurbeleid gestoeld
op die visie blijf ik me inzetten.

Mijnheer de Voorzitter, dames en he-
ren, de vraag die u zich thans onge-
twijfeld stelt is tweeërlei :

1. hoe werd dit cultuurbeleid tot dus-
ver in de werkelijkheid waargemaakt ?

2. Hoe zal dat beleid vertaald worden
naar de toekomst toe ?

Om te antwoorden op de eerste vraag
wil ik u - zo kort en zo bondig moge-
lijk samengevat, en dit ondanks de
zeer gediversifïeerde cultuurmateries
waarvoor ik beleidsverantwoordelij k-
heid draag - thans een overzicht ge-
ven van wat in de twee voorbije jaren
zoal werd verwezenlij kt.

Daarbij aansluitend zal ik voor u een
antwoord trachten te schetsen op de
tweede vraag, het beleid naar de toe-
komst toe, en meer bepaald op het
vlak van de uitvoering van het voorlig-
gend begrotingsontwerp gedurende
het lopend jaar 1984.

Vooreerst een algemene opmerking.

Het is de leden van de Vlaamse Raad
niet onbekend dat thans besprekin-
gen aan gang zijn met het oog op de
vaststelling van de personeelsforma-
tie van het Ministerie van de Vlaamse
Gemeenschap.

Bij deze aangelegenheid zal ik aan-
dringen opdat :
- het vereiste personeel zou ter be-
schikking worden gesteld van de cul-
turele centra en de sportcentra opdat
deze op een degelijke wijze hun taak
zouden kunnen vervullen ; gelet op de
noodzakelijke beperkingen, ook van
budgettaire aard, dient geen massale
werving verwacht ;
- deze diensten over statutair perso-
neel zouden beschikken. Zowel in het
belang van de dienst als van de perso-
neelsleden is het noodzakelijk dat
rechtszekerheid bestaat. Het stelsel
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waarbij honderden niet-statutaire
personeelsleden in dienst zijn, con-
tractuelen, tijdelij ken, BTK-ers, te-
werkgestelde werklozen, vrijgestel-
den van stempelcontrole, moet afge-
bouwd worden ;

- naar aanleiding van bovenvermelde
maatregelen spreekt het vanzelf dat ik
zal waken over de toepassing van het
Cultuurpact wanneer het om betrek-
kingen gaat die onder de bepalingen
van het Pact ressorteren.

Ik zal de verschillende secties afzon-
derlijk behandelen. Sectie 24 betreft
de coördinatie van het toegepast we-
tenschappelijk onderzoek.

Op grond van mijn bevoegdheid inza-
ke Coördinatie van het Toegepast We-
tenschappelijk Onderzoek, heb ik de
nodige initiatieven genomen om tot
een reële coördinatie te komen.

Een reële coördinatie van het toege-
past wetenschappelijk onderzoek en
een wetenschapsbeleid in deze zin,
dient er volgens mij op gericht te zijn :

- enerzijds, alleen studies te maken
en enquêtes te houden die beantwoor-
den aan een reële noodzaak ;

- anderzijds om te voorkomen dat
studies gemaakt door de verschillen-
de Gemeenschapsministers of door
de nationale ministers, elkaar zouden
overlappen.

Om die welbepaalde redenen, heb ik
dan ook de nodige initiatieven geno-
men om de verdere overheveling van
het toegepast wetenschappelijk on-
derzoek van de nationale overheid
naar de Gemeenschappen te bespoe-
digen.

Er dient ook op gewezen dat het Toe-
gepast Wetenschappelijk Onderzoek,
TWO, inzake een bepaalde materie
zich bij de verschillende, voor deze
materie bevoegde Gemeenschapsmi-
nisters bevindt, wat de coördinatie
geenszins in de hand werkt.
De tot dusver genomen initiatieven
zijn :
- een horizontale begroting, die een
overzicht geeft, zodat de begroting
doorzichtelijker wordt ;
- een gecoördineerde nota inzake
toegepast wetenschappelijk onder-
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zoek, die de beleidsopties ter zake
omvat ;
- er wordt momenteel een modelcon-
tract ontworpen voor het uitvoeren
van onderzoeksopdrachten.

Verder heb ik een aantal enquêtes en
studies inzake diverse culturele mate-
ries laten uitvoeren :
- onder meer over de economische
impact van de sport ;
- een onderzoek inzake beroepsop-
leiding ;
- en ook een enquête die peilt naar de
belangstelling van de Belgische be-
volking betreffende animatiefilms.

Sectie 30 betreft de aanmoediging en
vorming van navorsers.

In het kader van een aanmoediging
van de vorming van vorsers heb ik on-
dermeer een toelage aan het Centrum
van Andragogisch Onderzoek voor-
zien. Verder werd een toelage aan het
Instituut tot Aanmoediging van het
Wetenschappelijk Onderzoek in Nij-
verheid en Landbouw verstrekt, even-
als een toelage aan het Interuniversi-
tair College voor Doctorale Studie in
Managementwetenschappen.

De toelage aan het IWONL gebeurt in
het kader van het beurzenstelsel van
het IWONL, beurzenstelsel dat aan de
vereisten van de gewijzigde economi-
sche en sociale toestand moet aange-
past worden en zodoende een effi-
ciënter beleid inzake beurzen noodza-
kelij k maakt.

Die efficiëntie bestaat hierin dat met
een vooropgesteld budget toch meer
personen een beurs kunnen ontvan-
gen.

Sectie 38 handelt over de beroepsop-
leiding en de bijscholing.

Beroepsopleiding en bijscholing zijn
in deze tijd van economische repres-
sie bijzonder belangrijk. Wij hebben
in dit kader dan ook de klemtoon ge-
legd op de spitstechnologieën door de
oprichting van gespecialiseerde cen-
tra in verschillende gemeenten. Deze
zijn Kortrijk, Antwerpen, Brugge,
Hasselt, Vilvoorde, Wevelgem en Me-
chelen.

- Mevrouw G. Devos,  Eerste Onder-
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voorzitter, treedt als Voorzitter op.

De pilootprojecten voor de laagge-
schoolden werden in Limburg opge-
zet waar het STC-Limburg experi-
menteel werk verricht op het gebied
van opleidingen en die indirect-ge-
richt zijn op de arbeidsmarkt. De sa-
menwerking tussen RVA en het Tech-
nisch Onderwijs maakt het mogelijk 6
cursussen te starten.

Verder is er een samenwerkingspro-
ject tussen de RVA en de Westvlaam-
se Volkshogeschool te Kortrijk, dat
,,algemene en maatschappelijke vor-
ming voor werkzoekenden” heet. Dat
is echter niet-direct op de arbeids-
markt gericht.

In de middenstandsopleiding wordt
gestreefd naar een optimaal gebruik
van de bestaande centra. Bovendien
wordt een financiële inspanning gele-
verd om in elke regio een modern cen-
trum in te richten.

Twee nieuwe initiatieven die in dit
verband opgenomen werden zijn :

1. uitbreiding beroepenlijst wat de
leercontracten betreft ;

2. en bijzondere erkenningsnormen
die uitgevaardigd werden voor be-
paalde erg gespecialiseerde beroepen.

Apart voor Brussel werd een richtnota
opgemaakt. Deze bevat de belangrijk-
ste aandachtspunten voor het cultuur-
beleid in Brussel. De krachtlijnen
kunnen aangevuld worden met waar-
devolle aanbevelingen. Deze richtno-
ta wordt voorgelegd aan een advies-
groep, die is samengesteld uit de
NCC, deskundigen en vertegenwoor-
digers van het sociaal-culturele veld
en van de voornaamste ideologische
en filosofische strekkingen, met de
vraag op korte termijn advies uit te
brengen.

Met respect voor alles wat gepres-
teerd werd door Brusselse vrijwilli-
gers en beroepskrachten, NCC-amb-
tenaren e n  beleidsverantwoordelij-
ken en Vlaamse gemeentemandata-
rissen, wil ik ook de organische groei
van de Vlaamse Gemeenschap in
Brussel bevorderen door een beter op
mekaar afstemmen van de verschil-
lende beleidsmiddelen.

Begrotingsontwerpen
Gevolgen TV-reclame op de pers
Financiële toestand socio-cultureel vormingswerk

Ik zal aan de Commissie cultuur van
de Vlaamse Raad mijn Richtnota
voorleggen over Brussel en de leden
van de Vlaamse Raad daarna uitnodi-
gen hierrond een grondig debat te
houden.

Wat de dotatie aan de NCC betreft,
neem ik mij voor om in het aanpas-
singsblad 1984 de nodige middelen te
voorzien voor een noodzakelijke ver-
hoging van de dotatie, nadat in een
werkgroep bestaande uit vertegen-
woordigers van mijn kabinet en de
NCC de volgende punten onderzocht
werden :

1. Mogelijke besparingsmaatregelen
binnen de NCC ;

2. de mobiliteit op het personeel van
de centrale NCC-administratie naar
de trefcentra toe.

Dit is tevens mijn antwoord op enkele
vragen die ter zake werden gesteld.

Wat de jeugdsector - sectie 39 - be-
treft, werd er een speciale inspanning
gedaan om het landelijk gestructu-
reerd j eugdwerk en het j eugdwelzijns-
werk via een verhoging van de kredie-
ten te stimuleren.

Het is immers van bijzonder belang
voor het jeugdwerk dat men het de-
creet van 22 januari 1975 met een be-
ter toepassingscoëfficiënt kan uitvoe-
ren.

Deze benadering is duidelijk geïnspi-
reerd door mijn grote bezorgdheid om
de tewerkstelling in dit deel van het
cultureel werk te beveiligen en te ver-
beteren.

In deze context overweeg ik eveneens
om de personeelstoelage voor een eer-
ste werknemer in de landelijk gestruc-
tureerde jeugdorganisaties aan 100
procent uit te keren.

In onze maatschappij die een zeer
zware crisis doorworstelt krijgen wel-
zijnsorganisaties een supplementaire
dimensie, aangezien men geconfron-
teerd wordt met een aangroeiende
doelgroep. Mijns inziens dient men
aan deze j eugdverenigingingen vol-
doende werkingskansen te geven.

Het is beslist noodzakelijk dat de
Vlaamse Raad zo snel mogelijk, inza-
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ke de erkenning en subsidiëring van
een groot aantal werkvormen in ver-
band met de jeugd de vereiste legisla-
tieve structuur goedkeurt.

Inderdaad, aangezien de facultatieve
uitgaven niet mogen toenemen van-
wege het ontbreken van een decretale
basis, werd er grotendeels een status
quo ten opzichte van de begroting
1983 gehandhaafd.

Hierdoor stagneren de middelen voor
bijvoorbeeld j eugdhuizen, j eugdate-
liers en jeugdmuziekateliers.

Ik nam in 1983 een reeks maatregelen
om in het volgende jaar deze inerte si-
tuatie te deblokkeren.

Op dit ogenblik worden twee vooront-
werpen van decreet goedgekeurd door
de Executieve, door de Raad van State
behandeld, namelijk het ontwerp van
decreet houdende de erkenning en de
subsidiëring van Jeugdverblijfscentra
en het ontwerp van decreet houdende
de erkenning en de subsidiëring van
verenigingen v o o r  vakantiespeel-
pleinwerk en van verenigingen voor
jeugdvakanties. Zodra de Raad van
State deze twee voorontwerpen heeft
geadviseerd, zullen zij in de Commis-
sie van de Vlaamse Raad worden be-
handeld.

Om voor de praktische uitvoering
hiervan de weg te effenen gebeurde er
bij beslissing van de Vlaamse Execu-
tieve op datum van 26 oktober 1983
een herschikking van beleidsbe-
voegdheden. Deze operatie werd vast-
gelegd in een protocolakkoord tussen
mevrouw Steyaert, Gemeenschaps-
minister van gezin en welzijnszorg,
en mij zelf.

Alle bevoegdheden in verband met
het speelpleinbeleid zullen in de toe-
komst behoren tot het jeugdbeleid.
Wanneer deze decretale regeling van
kracht zal zijn, wordt het voor het
eerst mogelijk om op een eigentijds
en pedagogisch verantwoorde manier
de werking van de speelpleinsector te
honoreren. Ten einde ook de financië-
le dimensie van deze ingreep niet te
veronachtzamen werd er in de begro-
ting lol,5 miljoen frank ingeschre-
ven.

Vlaamse Raad
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Met het oog op het maken van een
volledige decretale normering ter on-
dersteuning van het lokaal jeugdwerk
dat nu reeds via de Vlaamse Gemeen-
schap subsidiegelden ontvangt, zal ik
zo snel mogelijk twee raamdecreten
indienen.

In de eerste plaats ligt het in mijn be-
doeling een raamdecreet te ontwikke-
len in functie van jeugdorganisaties
die een educatieve taak vervullen.
Hierbij denk ik aan jeugdhuizen, jon-
gerencentra voor maatschappijver-
nieuwing, jeugdverenigingen wer-
kend met meer kwetsbare jeugd, en
jeugdverenigingen of projecten voor
de vorming van werkende en/of werk-
zoekende jongeren. Een tweede
raamdecreet met het oog op de erken-
ning en de subsidiëring van het re-
creatief en creatief werk voor de jeugd
is in voorbereiding.

Jeugdateliers, jeugdmuziekateliers en
jeugdgroepen voor amateuristische
kunstbeoefening kan men hierbinnen
situeren.
Op deze wijze wordt een stevige rug-
gegraat gegeven aan het jeugdwerk.
De sector zal dank zij de kenschetsen-
de soepelheid, ook in budgettair
moeilijke omstandigheden, behoor-
lijk werk blijven presteren.

In verband met de Permanente Op-
voeding en Culturele Animatie - sec-
tie 40 - heb ik als belangrijke doel-
stelling de uitwerking van een voor-
stel van decreet op het ontwikkelings-
werk, het zogenaamde vijfde decreet.
Dit vervangt het koninklijk besluit
van 24 maart 1967 tot subsidiëring
van de activiteiten van nationale en
regionale organisaties ten bate van de
Nederlandstalige volksontwikkeling.

Het vijfde decreet wil voor de ver-
schillende werksoorten en werkvor-
men de nodige regelingen realiseren
en prioriteiten bepalen naar kansarme
groepen en problematieken toe.

Op mijn voorstel werd de tentoonstel-
ling ,,Culturen als Buren,, ingericht
die in verschillende steden van Vlaan-
deren druk wordt bezocht. Deze ten-
toonstelling past in een informatie-
campagne over de minderheidscultu-
ren, inzonderheid die van de migran-
ten.

Verder is er de herstructurering van
de samenlevingsopbouw waarvoor in
een drievoudige structuur werd voor-
zien. Ten eerste, de oprichting van VI-
BOS0 dat het Vlaams Instituut ter be-
vordering van de Samenlevingsop-
bouw betekent. Het heeft de functie
van een overkoepelend orgaan voor
de hele sector van Samenlevingsop-
bouw. Ten tweede, de RISO’s. Dit zijn
regionale instituten voor de Samenle-
vingsopbouw en ten derde de plaatse-
lijke projecten. De RISO’s mogen ze-
ker niet als een bovenbouw be-
schouwd worden. De RISO-werkers
zijn integendeel projectwerkers.
De Singel, het cultureel centrum te
Antwerpen, kreeg een eigen beheer-
structuur in de vorm van een VZW.
Ook werd een richtnota ,,Coördinatie
en optimalisatie van de volwassenvor-
ming” opgemaakt, steeds in het kader
van de permanente opvoeding en cul-
turele animatie.
De uitvoering van het bibliotheekde-
creet - sectie 41 - zal worden voort-
gezet binnen de budgettaire mogelijk-
heden van zowel de gemeenten, de
provincies als de Vlaamse Gemeen-
schap.
Deze beleidsoptie stelde ik als uit-
gangspunt bij mijn ambtsaanvaar-
ding.
Op 1 juli 1982 heeft de Vlaamse Exe-
cutieve zich echter verplicht gezien
een crisisbesluit te treffen in verband
met de openbare bibliotheekwerking.

Zonder dat geraakt werd aan de fìloso-
Be van het decreet hielden de wijzi-
gingen toch een aantal besparingen in
voor de volgende jaren.

Algemeen moet gesteld worden dat
de uitbouw van de bibliotheekstruc-
tuur trager zal verlopen dan oorspron-
kelijk gepland werd en dit door een
blokkering van de subsidiëring van de
wedden op 85 procent, een verminde-
ring van de personeelsformaties en
evenredige openingsuren, behalve
voor de jeugdafdelingen en daarbij
het uitblijven in 1983 van voltijdse
POB en COB, de niet-uitbreiding van
deeltijdse naar voltijdse. Deze laatste
bepaling is evenwel vanaf 1984 weg-
gevallen.
De kredieten van deze sector zijn ge-

Begrotingsontwerpen
Gevolgen TV-reclame op de pers
Financiële toestand socio-cultureel vormingswerk 533



552,9 

425,7 

451,2 

Poma

stadig toegenomen, zoals uit het vol-
gende overzicht zal blij ken : voor 198 1
372,6  miljoen frank, voor 1982 500
miljoen frank, voor 1983 552’9  mil-
joen frank en voor 1984 628,5 miljoen
frank.
Wat de toekomst betreft blijft de uit-
voering van het decreet en meer be-
paald de subsidiëring van de perso-
neelsformaties van de plaatselijke
openbare bibliotheken, prioritair,
evenwel binnen de bepalingen van
het crisisbesluit in 1983 erkend. In
1984 zullen volgens de vooruitzichten
eveneens 12 nieuwe erkende biblio-
theken meer betoelaagd worden.

Ik wil er ten slotte ook op wijzen dat
het crisisbesluit geen aanleiding
heeft gegeven tot een vermindering
van het aantal uitleningen, integen-
deel.

Voor de openbare bibliotheeksector
moeten twee beleidsmaatregelen
spoedig gerealiseerd worden. Zo moet
een regeling getroffen worden tot cu-
mulbeperking, of zelfs een cumulver-
bod worden opgelegd, waarvan het
advies gevraagd is aan de Raad van
State. ’

Het project ,,automatisering” van de
openbare bibliotheken is in de eerste
fase bijna afgewerkt. De centrale cata-
logus is klaar en omvat ongeveer 80
procent van de in Vlaanderen aanwe-
zige titels. Tegen een kleine vergoe-
ding kunnen de plaatselijke openbare
bibliotheken hun boekenbezit hier-
aan toetsen of eraan laten toevoegen.
Zij krijgen dan een aantal badge-pro-
dukten, zoals gedrukte catalogi, titel-
beschrijvingen enzovoort.

Als gevolg van deze automatisering
hoop ik dat het bibliotheekpersoneel
kan ingeschakeld worden voor meer
educatieve opdrachten binnen de bi-
bliotheek en in bibliotheekuitbrei-
dingsactiviteiten. De automatisering
zal zeker geen aanleiding geven tot
het verminderen van de betoelaagde
personeelsformaties.
Wat het NCOB betreft, zal dit binnen-
kort voorzichtig van start moeten
gaan, door de oprichting van een ad-
viescomité. Voor de begeleidingsor-
ganisaties zijn wel voldoende kredie-
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ten voorzien om de huidige werking te
betoelagen. Daarbij is een geleidelij-
ke uitbouw, samen met het nationaal
centrum de enige haalbare optie.

het Festival van Vlaanderen en zijn
uitstraling werd verhoogd.

Ik stel echter ook vast dat de in het de-
creet voorziene centrale openbare bi-
bliotheken niet volwaardig tot stand
komen omdat de inrichtende mach-
ten een afwachtende houding aanne-
men. Daarom meen ik dat 5 POB’s
moeten gevraagd worden om de COB-
functie uit te bouwen, namelijk naast
de bestaande COB te Hasselt nog één
per provincie en één in Brussel-
Hoofdstad.

Via een bij komende personeelsfor-
matie kunnen wij een stimulans uit-
bouwen. Wat de film betreft, lijkt
mijn beleid, dat stoelt op een filosofie
van co-produktie, vruchten af te wer-
pen, gesteund door het initiatief
,,Film in Flanders” ; inderdaad ,,De
Vlaschaard” werd bekroond tijdens
verschillende internationale filmfesti-
vals onder andere op dit van Berlijn.

Thans kom ik tot sectie 46 : letterkun-
de en dramatische kunst. In het voor-
bije jaar werd ik in sommige theater-
middens om mijn beleid aangevallen.
Als beleidsverantwoordelij ke, die
zich geenszins aan politiek favoritis-
me wil bezondigen, heb ik inderdaad
de zwarte vlaggen aan de gevels van
sommige Vlaamse schouwburgen
zien wapperen en werden mij via al-
lerlei kanalen de veelbesproken rouw-
brieven bezorgd die bij het begin van
de theaterprodukties werden rondge-
deeld. Deze ludieke acties wil ik toch
ontkrachten door even een blik te
werpen op het financieel aspect van
mijn theaterbeleid.

,,Brussels by Night” werd bekroond
tijdens het filmfestival te San Sebas-
tian en behaalde tevens de speciale
prijs van de Spaanse filmclubs voor
het beste debuut.

In 1981 werd een bedrag van 425’7
miljoen frank voor de theaters voor-
zien. In 1982 bedroegen de beschik-
bare kredieten 451’2 miljoen frank.
Vorig jaar liepen de beschikbare kre-
dieten op tot zelfs 463 miljoen frank
wat een record was op dat vlak. Toch is
het zo dat het theaterdecreet dringend
aan herziening toe is en aangepast
moet worden aan de actualiteit.

,,De Leeuw van Vlaanderen” is met
zijn carrière begonnen op het Interna-
tionaal Filmfestival te Brussel, in aan-
wezigheid van Hunne Majesteiten,
Koning Boudewijn en Koningin Fa-
biola, met het succes dat men kent en
eveneens zeer goed onthaald door het
francofone publiek tijdens dit Festi-
val. Beter laat dan nooit. Graag stip ik
aan dat Henri Storck een film voorbe-
reidt over Permeke en dat het Minis-
terie van cultuur van Frankrijk en An-
tenne 2 co-producenten  zijn.

Theaterbeleid betekent evenzeer een
artistiek beleid voeren. Zulks behoort
allereerst tot de verantwoordelijkheid
van de theaterwereld zelf. Er heerst
onmiskenbaar een crisis in het artis-
tiek beleid, van zowel de grote gezel-
schappen als in vele kleine theaters.
Als beleidsverantwoordelij ke Minis-
ter wens ik dat er in de sector van de
dramatische kunst met de volgende
overwegingen rekening wordt gehou-
den.

Over enkele dagen zal een princieps-
akkoord gesloten worden met de Ca-
nadese regering met betrekking tot de
co-produktie. Al deze activiteiten ge-
schieden met een globaal budget,
waarmee men in de Verenigde Staten
met moeite een documentaire maakt,
of dat juist zou volstaan om de recla-
me voor één afgewerkte film mee te
betalen.

1. In deze tijd van economische reces-
sie moet het beleid van elk theater af-
gestemd zijn op een zo zuinig moge-
lijk beheer, dit is op het verminderen
van de uitgaven en het verhogen van
de inkomsten.

2. De theaterdirecteurs moeten hun
programma afstemmen op het pu-
bliek en niet op de subsidies die zij
willen ontvangen. De theaters zijn er
voor het publiek en niet omgekeerd.

Film International Antwerpen werd
uit de rode cijfers gered. Het Filmge-
beuren te Gent werd geïntegreerd in

3. Daar de kleine theatergezelschap-
pen alleen door de Vlaamse Gemeen-
schap betoelaagd worden en niet kun-
nen rekenen op de steun van andere
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openbare overheden, zoals steden en
provincies, worden de budgettaire
verminderingen voor de kleine gezel-
schappen zoveel mogelijk beperkt.

4. Om verstarring tegen te gaan wordt
voor 1984 de betoelaging voor experi-
mentele gezelschappen van 4’7 mil-
joen frank tot 10 miljoen frank ver-
hoogd.

Trouwens, eerlang zal worden overge-
gaan tot de installatie van de nieuwe
Raad van Advies voor de Toneel-
kunst, die zal belast worden met het
verlenen van een advies over een
nieuw toneeldecreet waarin in functie
van een analyse, voormelde punten
zullen verwerkt worden.

Ik kom nu tot sectie 47 : muziek en ly-
rische kunst. Op het vlak van de mu-
ziek en de lyrische kunst kreeg de Fil-
harmonie van Vlaanderen een nieuw
statuut en wordt ze uitgebouwd tot
een orkest van 96 musici, met een ar-
tistiek leider op hoog niveau, opdat
het orkest in minder dan twee jaar een
standing zou bereiken op Europees
vlak. Nu reeds zijn de eigen inkom-

sten gestegen van minder dan 5 pro-
cent naar meer dan 8 procent en is,
dank zij sponsorship, de publieke be-
langstelling met 20 procent toegeno-
men. Ook in deze sector blijf ik niet
blind voor vernieuwing en verjonging.
Inderdaad, het ensemble ,,Francois
Glorieux and his orchestra”, heb ik
nominatim laten inschrijven.

De Opera voor Vlaanderen daarente-
gen heeft niet aan de verwachtingen,
die mijn achtbare voorganger koester-
de, beantwoord.

Na een uitvoerige bespreking werd
door de leden van de Vlaamse Execu-
tieve, op 26 januari 1984, met eenpa-
righeid :

1. vastgesteld dat, ingevolge de weige-
ring van de steden Antwerpen en
Gent om de laatste zin van artikel 42
van de statuten weg te laten, de Ope-
ra voor Vlaanderen in zijn huidige
structuur, zich in de onmogelijkheid
bevindt te functioneren ;

2. beslist een gespecialiseerde com-
missie ad hoc op te richten en deze te
belasten met een diepgaand onder-
zoek betreffende de formule van een

Gerneenschapsminister van cultuur K. Poma, Vice- Voorzitter van de Vlaamse Execu-
tieve, beantwoordt de talloze vragen die in verband met zijn begrotingsmaterie werden
gesteld

stichting, en of deze een oplossing kan
bieden aan het gestelde probleem on-
der al zijn aspecten (budgettair, artis-
tiek, sociaal, functioneel, enzovoort).
Dit nader onderzoek en de concretise-
ring van bepaalde voorstellen mag
niet gehypothekeerd worden door de
mogelijke fïnancieringsformules van
een uit te bouwen goed gestructu-
reerd geheel waarvan de goede func-
tionering dient gewaarborgd. Wel die-
nen de voorwaarden te resulteren in
een duidelijk merkbare besparing ten
aanzien van de huidige kost.

De leden van deze Commissie ad hoc,
samengesteld uit specialisten ter za-
ke, te samen met enkele managers,
vergaderden reeds en zullen tegen 1
april 1984 voorstellen formuleren.

Het Ballet van Vlaanderen heeft, in
zijn succesvolle carrière, door het be-
reiken van de leeftijdsgrens van zijn
directeur mevrouw J. Brabants een
moeilijke overgangsperiode voor de
boeg. Laten we hopen dat de Raad van
Beheer de juiste keuze zal maken, op-
dat de internationale roeping die het
Ballet van Vlaanderen moet vervullen
om het imago van Vlaanderen op bui-
tenlandse scènes uit te dragen, zal
blijven waarmaken.
Ik staar mij niet blind op gevestigde
waarden, ik zet er mij voor in om nieu-
we waardevolle initiatieven te steu-
nen, echter niet vooraf, doch wel na
geleverde prestaties. Zo bijvoorbeeld
het dansgezelschap van Therèse De
Keersmaeker. Na de laudatieve kri-
tieken ten gevolge van haar optreden
in Beaubourg (Centre Georges Pom-
pidou), het Festival van Avignon, het
Holland Festival, te New York, enzo-
voort heb ik haar dansgroep nomina-
tim ingeschreven, voor een vrij be-
perkt bedrag, waardoor de werking
van dit jonge ensemble werd gestimu-
leerd en waardoor het nog meer in het
buitenland zal kunnen optreden.
De subsidies voor het Festival van
Vlaanderen, dat reeds zijn 25-jarig be-
staan vierde, werden verhoogd en de
participatie van eigen formaties wordt
opgedreven.

Door zich te associëren met het Film-
festival te Gent, door thematisch op-
treden en hierbij levende beeldende
kunstenaars te betrekken, wordt het
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Festival van Vlaanderen toonaange-
vend voor de cultuur in de breedste
zin.

Ik sta erop aan Alden Biesen zijn
grensoverschrijdende Teutoonse tra-
ditie terug te geven, zoals het was ten
tijde van de Teutoonse ridders.

Het initiatief ,,European Opera Sum-
mer School” heeft onmiddellijk mijn
vertrouwen gekregen. Inderdaad, jon-
ge Vlaamse zangers, hopelijk toekom-
stige elementen voor de Opera-Stich-
ting, worden daar geconfronteerd met
leeftijdsgenoten  uit circa twintig lan-
den en genieten er van zangpedago-
gen op het allerhoogste niveau.

Door mijn hardnekkig verdedigen
ben ik er in geslaagd de Vlaamse Ka-
meropera, die in de toekomst de pépi-
nière moet worden voor de Opera-
stichting uit de rode cijfers te halen.

Wat de beeldende kunsten - sectie
48 - betreft, een sector waar de indivi-
dualiteit van de schepper hoogtij
viert, blijft Vlaanderen zich schitte-
rend verdedigen in binnen- en buiten-
land. Onze vertegenwoordiging op de
Kunstmarkt te Bazel was een succes.

De selectie voor de Biënnale van Sâo
Paûlo werd laudatief onthaald in Bra-
zilië, ze zal in het Koninklijk Museum
voor Schone Kunsten te Antwerpen
getoond worden en daarna in het mu-
seum van de Universiteit van Dublin.
Vlaamse artiesten stelden hun werken
tentoon in Duitsland, Parijs, de USA,
Nederland, Zwitserland en Italië.

Er zijn bovendien talrijke prijzen en
onderscheidingen toegekend aan
beeldende kunstenaars. Als uitschie-
ter verwijs ik naar de Joost Van Den
Vondel-prijs die aan Roger Raveel
plechtig werd uitgereikt in het Lan-
desmuseum fur Kunst und Kultur in
Munster.

U kent voorzeker het laaiende succes
dat de James Ensor-tentoonstelling
genoot te Antwerpen met méér dan
130.000 bezoekers ; de expositie be-
gon in Zürich en op dit ogenblik reist
ze in Japan, waar ze de vier belangrijk-
ste musea aandoet. Eerlang (vanaf 3
mei) zal men de aanwinsten van
kunstwerken kunnen bewonderen in
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de St.-Pieters-abdij te Gent, daarna in
het Cultureel Centrum Scharpoord te
Knokke-Heist.

Niet minder dan circa tweehonderd
kunstenaars werden aangemoedigd
via het aankopen van een werk of het
verlenen van toelagen, werkbeurzen
of sociale hulpgelden. Er wordt naar
gestreefd onze levende kunstenaars
naar het buitenland ,,uit te voeren”.
Met voldoening wordt vastgesteld dat
het privé-initiatief ons in deze poging
steunt.

Wat het toerisme en de vrijetijdsbe-
steding betreft, heb ik sinds het begin
van mijn ambtstermijn ernaar ge-
streefd de oude wetgeving aan te pas-
sen aan de huidige toeristische noden.
De besprekingen in dit verband met
de betrokken beroepsorganisaties ver-
lopen relatief vlot, maar problemen
omtrent onder meer de bevoegdheid
vertragen de definitieve goedkeuring
van de ontwerpdecreten.

De historiek van sommige ontwerp-
decreten is soms een waar lijdensver-
haal. Ik zal u dit lijdensverhaal bespa-
ren ; u kent het allemaal.
Een kadaster van alle kampeerterrei-
nen kwam in 1982 klaar. Op basis van
dit document wordt de tekst van het
decreet houdende het statuut van de
kampeerterreinen met de onderschei-
den beroepsorganisaties besproken.

Om toe te laten dat het Commissa-
riaat-generaal voor Toerisme zou kun-
nen beschikken over eigen financiële
middelen werd vooropgesteld het hui-
dige Commissariaat om te vormen tot
een Vlaams Commissariaat-generaal
voor Toerisme, met het statuut van
een parastatale B. Het ontwerpde-
creet ter zake werd voor advies over-
gezonden naar de Raad van State. Het
antwoord mag over enkele dagen ver-
wacht worden.

Het ontwerp-decreet houdende
oprichting van een Vlaamse Advies-
raad voor Toerisme en het decreet
houdende regeling voor het verlenen
van toelagen tot bevordering van het
sociaal toerisme in de Vlaamse Ge-
meenschap ligt klaar ter bespreking.

Mijn toeristisch beleid steunt op twee
pijlers : het bevorderen van het toeris-
me in eigen land bij onze landgenoten
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en de promotie om meer buitenlandse
toeristen aan te zetten ons land te be-
zoeken. Hierbij wordt vooral gedacht
aan de grote invloed van het toerisme
op de betalingsbalans. In 1982 bij-
voorbeeld werd er bij de Benelux Eco-
nomische Unie 72,l miljard frank ont-
vangen uit de toeristische sector en
100,l miljard frank uitgegeven. Dit
maakt dus een verschil van 28 miljard
frank. Dit zal nu verminderen tot 19
miljard frank.

Ter ondersteuning van de twee voor-
noemde pijlers werden promotiecam-
pagnes op het getouw gezet in binnen-
en buitenland.

De toeristische promotie in het bui-
tenland wordt toegespitst op de vijf
belangrijkste markten, met name :
Groot-Brittannië, Nederland, Duits-
land, Frankrijk en de Verenigde Sta-
ten. De veranderde toeristische
trends aan de kust - ik denk hierbij
onder andere aan het windsurfen -
brengen mede dat de bewaking aan de
kust niet enkel dient verbeterd te wor-
den maar tevens aan een uitbreiding
toe is. Met dit doel wordt de oprich-
ting gestimuleerd van een intercom-
munale kustreddingsdienst, die de be-
waking van de baders en surfers aan
de kust maximaal wenst uit te brei-
den.

De kwaliteitsverhoging van het aan-
geboden toeristisch produkt werd be-
vorderd onder meer door het verder
aanmoedigen van de hotelvernieu-
wing. In dit verband hebben wij in de
Commissie uitvoerig van gedachten
gewisseld.

De tot op heden geboekte resultaten
op het vlak van de toeristische beta-
lingsbalans stemmen hoopvol, meer
nog, zij gelden als stimulans om de
door ons ingeslagen weg inzake toeris-
tisch beleid verder te volgen.

Dan kom ik tot sectie 52, IX, met na-
me lichamelijke opvoeding, sport en
openluchtleven. Uitgaande van het
basisprincipe van het sportbeleid, om
steeds meer mensen er toe aan te zet-
ten steeds meer sport te beoefenen, in
steeds optimaler omstandigheden,
werd het beleid in deze sector vooral
toegespitst op een betere coördinatie
en rationalisatie.
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De belangrijkste krachtlijnen hiertoe
waren : een beleid voeren tegen ver-
snippering. Immers aan de wildgroei
van steeds meer sportbonden stelden
wij duidelijk een einde. In 1979 be-
droeg hun aantal 102, in 1983 nog 85
en thans worden nog slechts 80 bon-
den erkend, zonder dat hierdoor de ef-
fectieve sportwerking geschaad
wordt.

Voor de subsidiëring aan de onderge-
schikte besturen zal eveneens een ra-
tioneel beleid gevoerd worden. In dit
verband zullen de gemeenten op onze
steun kunnen rekenen voor zover de
dossiers aangepast zijn aan de crisis-
normen van de jaren tachtig.

Hiertoe hebben wij ook een vereen-
voudigde procedure uitgewerkt voor
energiebesparende aanpassingswer-
ken die dus betoelaagd kunnen wor-
den. De energierekening van alle
Vlaamse sportinfrastructuren bena-
dert immers 2 miljard frank per jaar,
waarin de zwembaden waarschijnlijk
het grootste aandeel hebben.

In de sector van de rijkssportinfras-
tructuur zal geen nieuw initiatief aan-
gekocht worden. Al de middelen zul-
len besteed worden aan het operatio-
neel maken van de bestaande centra,
terwijl wij ook een oplossing zullen
pogen te vinden voor de watervlakken
die naar de Vlaamse Gemeenschap
overgeheveld worden.

Er werd een gecoördineerd infrastruc-
tuurbeleid gehuldigd. Hierbij zijn
kleinschaligheid en multifunctionali-
teit de sleutelwoorden voor dit sport-
infrastructuurbeleid. Dit uiteraard in
functie van de opportuniteit van de re-
gio.

Meer aandacht ging dit jaar naar de
topsport. Vanaf 1983 werd een vaste
toelage aan de topatleten vervangen
door een fluctuerende beurs, afhanke-
lijk en aangepast aan hun noden. Te-
vens worden meer faciliteiten voor de
topsporters beoogd.

Als concreet voorbeeld werd Armand
Parmentier voor 8 maanden ter be-
schikking gesteld met het oog op de
komende Olympische Spelen in Los
Angelos, en hebben meerdere bemid-
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delingspogingen bij collega’s in ver-
band met faciliteiten voor topsporters
een positief resultaat.

Mijn aandacht gaat evenzeer naar de
sportpromotie. Zo is er dit jaar de sen-
sibilisatie-actie ,,Sport is tof en ‘t kan
best in je buurt”. Deze nieuwe sport-
campagne heeft toe doel het sport-
voor-allen-beleid te bevorderen. Deze
actie wordt thans toegespitst op een
samenwerking met de gemeenten.

Vorig jaar was er al een tweede editie
,,Sportief Bedrijf,. In dat kader wer-
den niet minder dan 13 laureaten be-
kroond. Thans is er sedert begin fe-
bruari een informatiepakket in de
vorm van een vademecum voor de ge-
meenten. Het draagt de veelbeloven-
de titel ,,Het gemeentelijk sportbeleid
in evolutie.” Vergeten we ook niet het
groot succes bij de opleidingscursus-
sen te citeren waarbij jaarlijks onge-
veer 2.000 diploma’s worden uitge-
reikt.

Over de inkomsten van het sportfonds
in 1984, dat bij koninklijk besluit ge-
stijfd wordt door de Nationale Loterij,
verkeer ik echter nog in de onzeker-
heid.

Meer specifiek voor de gewone begro-
ting mag men stellen dat de begroting
voor de sport voor de meeste posten
weinig wijzigingen vertoont ten op-
zichte van vorige jaren.

De stijging die, in absolute cijfers wel
waar te nemen is, is hoofdzakelijk te
wijten aan volgende 2 posten :

1. de deelname aan de Olympische
Spelen ;
2. de toename van de post subsidië-
ring aan sportfunctionarissen. In 1983
kon het desbetreffend decreet slechts
voor 85 procent uitbetaald worden.
Voor 1984 voorzien wij meerdere
nieuwe aanvragen van gemeenten.
Tevens werd een voorstel van decreet
van de heer Breyne goedgekeurd,
waardoor vanaf 1984 onder andere
ook nog gemeenten die niet over een
zwembad beschikken aanspraak kun-
nen maken op subsidies voor hun
sportfunctionaris.

De sportfunctionaris is immers de spil
van een gemeentelijk sportbeleid.
Materieel gaan wij de gemeenten in-

tenser ondersteunen via dienstverle-
ning van BLOSO. Het lij kt dus logisch
dat wij ook financieel deze groep van
waardevolle krachten niet in de kou
laten staan.
Een belangrijk luik van de cultuursec-
tor is het cultureel patrimonium. Sta
mij toe eerst enkele realisaties te ver-
melden omtrent de infrastructuur na
2 jaar cultuurbeleid. De begroting
1982 voorzag voor de uitbouw van de
culturele infrastructuur, een bedrag
van 950 miljoen frank. Hiervan werd
echter 15 procent niet vrijgegeven, zo-
dat slechts 807’5  miljoen frank kon
geïnvesteerd worden. En verder nog
deze cijfers :
- In de gesubsidieerde sector werden
255 miljoen frank aan toelagen ver-
leend. Dit kwam 22 gemeenten ten
goede, voor de uitbouw van hun cultu-
rele centra en musea.
- Een veertiental gemeenten werden
betoelaagd voor de aankoop of de ver-
bouwing van een bibliotheek. Zulks
vertegenwoordigde een totaal van 85
miljoen frank.

In de overheidssector was 467’5  mil-
joen frank aan kredieten beschikbaar.
Zo werd naast een aantal noodzakelij-
ke opfrissing+ en onderhoudswerken
gestart met de uitvoering van de eer-
ste fase van de ,,Ancienne Belgique”.
Dit resulteerde onder andere in de
opening van de ,,Bar  Americain” in
1982.

Nog in Brussel werden noodzakelijke
aankopen verricht, onder meer in
Evere en in Sint-Gillis. Wat Vlaande-
ren betreft werd er gestart met de
eerste restauratie van het kasteel van
Hingene, en aan het Rijkscultureel
Centrum te Overijse werden de laat-
ste werken beëindigd. Aan het over-
nachtingsgebouw van het ,,Kasteel
van Ham” werden eveneens belangrij-
ke infrastructuurwerken uitgevoerd.
En er werd opdracht gegeven te star-
ten met de bouw van het Rijkscultu-
ree1 Centrum te Wemmel. Dit voor
wat betreft het infrastructuurbeleid in
1982.
Alvorens de realisaties voor 1983 te
citeren is het wellicht nuttig het vol-
gende cijfermateriaal te vermelden :
- In 1983 werd voor een totaal van
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494 miljoen frank aan investerings-
kredieten voorzien in de culturele sec-
tor. Hiervan was oorspronkelijk 300
miljoen frank toegewezen aan de ge-
subsidieerde sector en werd 194 mil-
joen frank aan de overheidssector
voorbehouden.

De noodzakelijke onderhoudsuitga-
ven voor rij ksinfrastructuur, de nood-
zaak om de ,,Ancienne Belgique” te
voltooien, en de vaststelling dat er ge-
lijktijdig een matige interesse merk-
baar was van de lokale besturen voor
de oprichting van culturele infrastruc-
tuur noopten mij ertoe, over te gaan
tot een herschikking van de kredieten.
Dit resulteerde in de volgende cijfers.

265 miljoen frank waren voor de ge-
subsidieerde sector, en 229 miljoen
frank gingen naar de overheidssector.

Daarbij preciseer ik dat aan de gesub-
sidieerde sector voor 175 miljoen
frank aan toelagen werd verleend aan
20 gemeenten en dit voor de uitbouw
van culturele centra of musea.

Aan een achttal gemeenten werd voor
90 miljoen frank subsidies verleend
voor de oprichting via aankoop of ver-
bouwing van een openbare biblio-
theek.

In de sector van de Vlaamse Gemeen-
schap werden naast de noodzakelijke
onderhoudswerken de volgende pro-
jecten gerealiseerd of gestart.

Op 23 december 1983 had ik de eer de
grote zaal van de ,,Ancienne Belgi-
que” plechtig te openen. Nog voor
Brussel werden enkele noodzakelijke
onteigeningen goedgekeurd door de
Vlaamse Executieve in 1982, meer
bepaald in de gemeenten Sint-Lam-
brechts-Woluwe, Neder-Over-Heem-
beek en Schaarbeek.
De tweede restauratiefase aan het
Kasteel van Hingene werd aangevat
en ten behoeve van het Ballet van
Vlaanderen werd de aankoop van ge-
bouwen in de Keizersstraat te Ant-
werpen een feit. Vermeld ik nog tot
slot de verbouwing van het Rijkscul-
tureel Centrum - ,,Hoeve de Kam” in
Wezembeek-Oppem. Tot zover deze
summiere terugblik op het infrastruc-
tuurbeleid van de voorbije twee jaar.
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Ik vestig er uw aandacht op dat heel
wat van die werken in de Brusselse ag-
glomeratie of omgeving werden uitge-
voerd. Wat dat betreft, kan ik u zeggen
dat de helft van de infrastructuurwer-
ken naar Brussel en omgeving gaat en
de andere helft naar de rest van Vlaan-
deren. Ik durf dan ook zeggen dat de
Groot-Brusselaars zich niet mogen
benadeeld voelen.

Het infrastructuurbeleid anno 1984
ziet er uit als volgt.

Het is mijn betrachting,  gezien de be-
perking van de financiële middelen,
de slechte financiële toestand van de
meeste lokale besturen, de nederzet-
ting van cultuurpaleizen in Vlaande-
ren te weren.

De gedeeltelijk herwerkte normering,
door mij goedgekeurd, moet leiden
tot een gewilde accentverschuiving
naar kleinschaligheid toe. Dit zal re-
sulteren in een gefundeerde planning
van kleinschalig nuttige projecten.
Specifiek voor de sector bibliotheken
zal deze herwerkte normering moeten
leiden tot een stimulans om over te
gaan tot de oprichting van een eigen-
tijdse bibliotheek. Deze zal tot doel
hebben de hele Vlaamse Gemeen-
schap te voorzien van boeken en alge-
mene informatie voor de gevulgari-
seerde documentatie op elk gebied
van menselijk weten en kennen.

Haar gebruik dient gewaarborgd voor
de ontspanning van alle bevolkings-
groepen zonder onderscheid van le-
vensbeschouwing, ontwikkelingsni-
veau of beroepsspecialisatie.

Voor wat de Brusselse infrastructuur-
eigendom van de Vlaamse Gemeen-
schap betreft, wens ik in elke gemeen-
te voor de beschikbare trefcentra een
vitaal minimum te voorzien. Dit om-
vat de verwerving van een trefcen-
trum in de enkele gemeenten waar dit
nog niet voorhanden is en de nodige
opfrissings- en beveiligingswerken in
de beschikbare trefcentra. Voorts wil
ik eveneens een evenwichtige verde-
ling van de beschikbare kredieten tus-
sen de centrale culturele infrastruc-
tuur en de overige gemeenten en ten
slotte de nieuwe projecten kleinscha-
lig en goedkoop maar degelijk uit te
voeren.

Voor Vlaanderen dient in de eerste
plaats het Cultureel Centrum Alden
Biezen, wegens zijn bijzondere op-
dracht afzonderlijk behandeld te wor-
den.

Verder is het mijn wens de in aan-
bouw of in verbouwing zijnde centra
af te werken teneinde deze zo spoedig
mogelijk operationeel te maken.

Voor de belangrijke sectie 78 van de
monumenten en landschappen weze
het mij toegelaten eerst nog eens de
volgende beleidsopties op een rijtje te
zetten.

Bij de behandeling van de bescher-
mingsdossiers wordt er rekening ge-
houden met een aantal fundamentele
opties.

1. Alleen het patrimonium dat echt de
moeite waard is om voor het nage-
slacht bewaard te worden, kan in aan-
merking komen voor de bescherming.

2. Het voor bescherming voorgestelde
object moet zich nog in een dusdanige
staat bevinden dat een restauratie met
alle financiële gevolgen van dien, ver-
antwoord is.

3. De procedure van een klassering
moet een vlot verloop krijgen.

4. Wat de bescherming van land-
schappen betreft, wordt steeds gron-
dig onderzocht of de voorgestelde zo-
nes niet in tegenspraak zijn met de bij
koninklijk besluit goedgekeurde ge-
westplannen, bijzondere plannen van
aanleg en reeds toegestane en geldige
vergunningen.

5. Het administratief dossier dient een
bouwfysisch verslag en een opsom-
ming van de bestemmingsmogelijk-
heden voor het als monument voorge-
steld pand te bevatten. J

6. Er wordt getracht een monument-
vriendelijk klimaat te scheppen door
meer inspraak van de eigenaars, een
soepeler houding van de administra-
tie.

De realisaties inzake beschermingen
laten zich als volgt resumeren. Het to-
taal van de voorontwerpen van lijst in
1982 en 1983 was 414 monumenten,
113 stads- en dorpsgezichten, en 22
landschappen.
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Het totaal van de ontwerpen van lijst
in 1982 en 1983 was 365 monumenten
en 56 stads- en dorpsgezichten. Hier-
voor werden door mij de nodige mi-
nisteriële besluiten genomen. Het to-
taal van de besluiten in 1982 en 1983
was 425 monumenten, 73 stads- en
dorpsgezichten en 16 landschappen.
Die werden door een besluit van de
Executieve vastgelegd.

Mevrouw de Voorzitter, dames en he-
ren, ik heb hier nog uitgebreide nota’s
in verband met een pleidooi voor mo-
numentenzorg en een pleidooi voor
het in stand houden van het instru-
ment van de dienst monumenten- en
landschapszorg. Ik stel voor, zoals ik
dat verleden jaar heb gedaan, dat ik
deze nota’s overmaak, niet alleen aan
de dienst van het Beknopt Verslag,
maar ook aan de dienst Handelingen,
met het verzoek deze nota’s bij hun
verslag te voegen.
De heer J. Van Elewyck : Mevrouw de
Voorzitter, ik heb bezwaar tegen het
principe om volgende reden : na de
uiteenzetting van een Minister of van
een lid is er altijd mogelijkheid tot
repliek. Welnu, als een document
wordt neergelegd tot opname ,in het
verslag naar het Amerikaans systeem,
bestaat geen mogelijkheid tot repliek
daarover. Ik maak hiertegen dus, wat
het principe betreft, bezwaar.
Minister K. Poma : Ik kan de heer Van
Elewyck geruststellen. Ik heb nog
voor een lange tijd dossiers voorbe-
reid. Hij zal beslist de gelegenheid
krijgen om te antwoorden, wanneer ik
antwoord geef op de specifieke vra-
gen. Eerst behandel ik echter de alge-
mene beleidsvisie. Ik meen niet dat
deze aanleiding kan geven tot discus-
sie.

De heer J. Van Elewyck : Dat zullen wij
uitmaken. Niet dat wij wensen dat u
voorlezing geeft van al die bladzijden,
maar wij wensen niet dat iets wat hier
niet werd voorgebracht, wordt opge-
nomen in de Handelingen.

Minister K. Poma : Ik wens dat het
pleidooi voor monumentenzorg in de
Handelingen wordt opgenomen en
zal er dus voorlezing van geven.
Een historisch gebouw is verganke-
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lijk. De gebruikte materialen zijn ver-
sleten, de constructie is aangetast of
de bestemming is gewijzigd of verlo-
ren gegaan. Daarom is restauratie, het
tegenhouden van de vergankelijk-
heid, vroeg of laat noodzakelijk.

De Voonitteti  : Mijnheer Van Ele-
wyck, u verlaat de zaal toch niet ?

De heer J. Van Elewyck : Eventjes
maar, mevrouw de Voorzitter, voor
een telefoontje.

De Voorzitter : Mijnheer de Minister,
u hebt het woord, misschien voor een
samenvatting.

Minister K. Poma : Ik zal een samen-
vatting geven, mevrouw de Voorzit-
ter. Ik zal de volledige tekst dan over-
maken aan de diensten.

Mevrouw de Voorzitter : Ik verzoek u
dan toch dat, wat u in de Handelingen
wenst te zien opnemen, hier uiteen te
zetten, zij het beknopt.

Minister K. Poma  : Ik heb een tussen-
oplossing proberen te vinden, maar
als men daar niet wil van weten... Het
spijt me.

Ik heb daarnet de zes voorwaarden op-
gesomd waaraan de monumenten
moeten voldoen. Het is noodzakelijk
de monumenten in ere te houden.

Het totale bedrag dat beschikbaar is
voor het subsidiëren van restauratie-
werken aan openbare gebouwen blijft
gehandhaafd op 150 miljoen frank. De
ervaring heeft ons de jongste twee jaar
geleerd dat openbare besturen terug-
schrikken van grootscheepse projec-
ten. Zij willen eerder de gebouwen
waarvan zij eigenaar zijn valoriseren,
restaureren en- wat zeer belangrijk is
- terug in gebruik nemen. Een be-
langrijke factor bij het restaureren is
het vinden van een nieuwe, passende
bestemming zonder de waardevolle
elementen van het gebouw in het ge-
drang te brengen.

Ik zou dieper kunnen ingaan op de
economische waarde die de monu-
menten vertegenwoordigen. Ze zijn
ook belangrijk op het vlak van het toe-
risme, van de tewerkstelling en op so-
ciaal gebied.

- De heer J. Pede, Voorzitter, herneemt

het voorzitterschap.

Dit alles duidt aan dat de beschikbare
kredieten eigenlijk minimaal zijn, ze-
ker in vergelijking met de ons omrin-
gende landen.

De ingeschreven kredieten laten ons
echter niet toe voor elk beschermd
monument restauratiekredieten ter
beschikking te stellen. Een selectie
dringt zich op naar gelang van de drin-
gende noodzaak van de restauratie-
werken. Vandaar dat ook inzake dit
cultuurfacet een nieuwe politiek moet
worden gevoerd om de kleinere kre-
dietenvoor de culturele sector te com-
penseren.

Een dringend beroep dient verder te
worden gedaan op sponsors uit de pri-
vé-sector. Het overheidsinitiatief mag
ook hier slechts een aanvullende taak
toebedeeld krijgen en het privé-initia-
tief moet een pijler worden van het
culturele werk.

Cultuur - en zeker architectuur -
heeft altijd kunnen steunen op het
mecenaat. In periodes van economi-
sche recessie, zoals wij nu meemaken,
moet het mecenaat van de overheid
vervangen worden - geheel of gedeel-
telijk - door het mecenaat van de
private onderneming.

De heer W. Seeuws : U merkt dat aan
wat in de voetbalwereld gebeurt.

Minister K. Poma : Dat het kan, is ze-
ker al bewezen : ik denk aan de bevei-
ligingswerken van het Lam Gods in de
Sint-Baafskathedraal te Gent en de
restauratie van het 19de eeuwse Sint-
Janshospitaal te Brugge.

Telkens werd er mij op gewezen dat
de overheid eigenlijk zijn verantwoor-
delijkheid ontloopt door niet zelf deze
restauratiewerken te bekostigen. Ik
stel het anders : ontloopt de overheid
haar verantwoordelijkheid wanneer
zij, gedreven door haar zorg om datge-
ne wat wereldfaam geniet te willen
beschermen en wetende dat zij deze
zorg, gezien budgettaire moeilij khe-
den, niet kan concretiseren, andere
bronnen aanboort  om de zo nodige
beschermingsmaatregelen te kunnen
treffen ?
Ik wil dit pleidooi voor de monumen-
tenzorg besluiten met een uitspraak
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van Zijne Majesteit Koning Boude-
wijn, tijdens een redevoering in het
kasteel te Laken op 19 februari 1975,
waarbij ik mij als Gemeenschapsmi-
nister van cultuur en bevoegd voor de
monumenten- en landschapszorg vol-
ledig kan aansluiten : ,,De bescher-
ming van het leefmilieu waarvan het
behoud van het bouwkundig erfgoed
deel uitmaakt, is één van de kern-
vraagstukken van onze tijd. De opko-
mende generatie zou het ons niet ver-
geven indien wij lijdzaam de ontaar-
ding van ons leefmilieu zouden on-
dergaan”.

Wat de radio-omroep en televisie be-
treft, kan ik u mededelen dat onder
mijn beleid de zendtijd voor derden
uitgebreid werd tot 92 uur, waar dat in
1981 86 uur en 30 minuten was. In
1983 werd die zendtijd nogmaals op-
getrokken tot 121 uur.

De kleine fracties zoals RAD en
AGALEV hebben ook recht op zend-
tijd, daarom heb ik mijn steun ver-
leend aan het voorstel van decreet om
de kleine fracties uit de Vlaamse
Raad, recht te geven op uitzending
voor ,,derden”.

De zeer actuele problematiek van de
,,vrij e radio’s” heeft ertoe geleid dat op
6 mei 1982 een decreet betreffende de
organisatie en de erkenning van niet-
openbare radio’s door deze Raad werd
goedgekeurd.

Op 7 september 1982 trof de Vlaamse
Executieve een besluit betreffende de
erkenning van de niet-openbare ra-
dio’s. Einde 1983 waren dan ook 440
dossiers van niet-openbare radio’s in
aanmerking genomen voor erken-
ning.

Aan de Raad van State werd advies ge-
vraagd over een ontwerp-decreet be-
treffende de Mediaraad. Dat advies
hebben wij vooralsnog niet ontvan-
gen.

Wat de BRT betreft, heb ik mij laten
leiden door wat in november 1981 te
Hengelhoef door de BRT beheersor-
ganen ter gelegenheid van een intern
managementseminarie was vastge-
steld : de organisatorische structuur
van de omroep is zo dat steeds meer
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middelen moeten vrijgemaakt wor-
den voor administratieve en perso-
neelskosten, waardoor minder midde-
len ter beschikking blijven van de pro-
duktie.

Teneinde een redelijke verhouding
tussen de produktiemiddelen en de
andere kosten te behouden, heb ik de
BRT gevraagd mij een rationalise-
ringsplan voor te leggen.

Dank zij de positieve medewerking
van de raad van beheer, de directie en
de vakbonden, kreeg ik in november
een voorstel op tafel waarvan de uit-
voering er zeker toe zal bijdragen dat
binnen de BRT meer middelen vrij ko-
men voor de produkties.

Ik wil er hier tevens op wijzen dat, on-
danks het feit dat de BRT, zoals de an-
dere sectoren binnen het cultuurbud-
get, de dotatie zag inkrimpen, in ver-
houding tot de index, de omroep erin
geslaagd is initiatieven die jaren lagen
te wachten, in uitvoering te brengen.

Ik denk in dit verband aan Studio
Brussel met de nachtuitzendingen tot
2 uur en in de nabije toekomst de ont-
koppeling van BRT 2.

Wat de toekomst betreft, gaat mijn
aandacht vooral uit naar het institu-
tionaliseren van de inspraak op me-
diavlak en naar de aanpassing van het
omroepbestel aan de evolutie van de
mediatechnieken.

Ik hoop eerlang bij deze Raad het ont-
werp-decreet betreffende een Media-
raad voor de Vlaamse Gemeenschap
in te dienen.

Ik ben ervan overtuigd dat, van zodra
een dergelijke Mediaraad aan het
werk kan, een coherent mediabeleid
kan gevoerd worden dat de betrokken-
heid van alle sectoren garandeert en
dat oog heeft voor de zeer snelle tech-
nologische evolutie waardoor een
zeer gevarieerd media-aanbod moge-
lijk wordt.

Tevens wens ik dat in het kader van de
Mediaraad het wetenschappelijk on-
derzoek de plaats krijgt die het ver-
dient omdat beleidsvoering zonder
echt en noodzakelijk onderzoek, ze-
ker in deze sector, niet aangewezen is.

In afwachting van deze Mediaraad
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kan echter niet stilgezeten worden en
dienen mijns inziens de noodzakelij-
ke stappen gezet om het omroepbe-
stel aan te passen, zowel aan de tech-
nologische evolutie in de mediasector
als aan de monopoliesituatie van de
BRT die door meer en meer mensen,
ook binnen onze openbare omroep,
als nefast voor de kwaliteit wordt aan-
gevoeld.
Daarbij zie ik een omroepbestel voor
ogen waar de ether in de publiekrech-
telijke sfeer blijft, wat private initia-
tieven niet uitsluit voor zover zij door
de concessieverlenende overheid op
de bij decreet gestelde normen gecon-
troleerd worden en waar op de kabel
initiatieven in de private sfeer moge-
lijk gemaakt worden.
Twee voorafgaandelij ke problemen
stellen zich daarbij.
Eerst en vooral is er de etherreclame
en voornamelijk de gevolgen die het
invoeren van etherreclame zal heb-
ben op de geschreven pers.

Hierover heeft de heer Paul Peeters
geïnterpelleerd en ik zal dus nu op die
interpellatie antwoorden, vermits
daarin sprake is van TV-reclame en de
gevolgen van de invoering daarvan.

Allereerst wil ik de heer Peeters dan-
ken dat hij met deze interpellatie de
aandacht van de Vlaamse Raad vestigt
op een ernstig probleem dat de pluri-
formiteit van de geschreven pers -
iets dat ons allen nauw aan het hart
ligt - in gevaar zou kunnen brengen.

ikwil hem verzekeren dat de belangen
van de geschreven pers mij nauw aan
het hart liggen en dat ik bij het bepa-
len van het mediabeleid zeer omzich-
tig tewerk wil gaan, voornamelijk om
die pluriformiteit niet in het gedrang
te brengen.
De cijfers die de heer Peeters heeft ge-
citeerd, zijn mij uiteraard bekend. Zij
worden trouwens in grote mate beves-
tigd door gegevens uit een weten-
schappelijk rapport dat ik zelf heb la-
ten maken.
Vraag is of men zich alleen moet laten
leiden door deze cijfers, of men niet
eveneens oog moet hebben voor de
evolutie en zich de vraag stellen in
hoeverre het nog mogelijk is etherre-
clame definitief te blijven weren.
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Enerzijds is er een politieke situatie
die op een bepaald ogenblik zou kun-
nen leiden tot het toelaten van recla-
me op BRT, naar het voorbeeld van
wat nu stilaan aan het groeien is op
RTBF. De geachte interpellant heeft
er trouwens zelf op gewezen dat de vo-
rige regering blijkbaar een ontwerp
van wet gereed liggen had om etherre-
clame op de BRT toe te staan.

Anderzijds is er de technologische
evolutie die ons onder meer met de
satellieten in de nabije toekomst een
aanbod van programma’s zal brengen,
bekostigd via etherreclame en gedeel-
telijk gericht op Vlaanderen, dat be-
paalde aspiraties bij de bevolking zal
opwekken en waaraan moeilijk neen
zal kunnen gezegd worden.

Omwille van mijn bekommernis voor
de geschreven pers, meen ik dat zij
dient betrokken te worden, zo nodig
exclusief, bij gelijk welk initiatief dat
etherreclame zou vergen.

Daarom heb ik reeds verschillende
malen contact gehad met de vertegen-
woordigers van de Belgische Vereni-
ging van de Dagbladuitgevers en met
de Nationale Federatie der Informa-
tieweekbladen.

Op 30 januari 1984 ontving ik een de-
legatie van beide federaties en heb
hun gevraagd of de pers wil participe-
ren in een privaatrechtelijke omroep,
gespijsd door handelspubliciteit,
naast de publiekrechtelijke omroep
BRT die gespijsd wordt via gemeen-
schapsgelden.

De delegaties hebben mij niet onmid-
dellij k een antwoord kunnen verstrek-
ken, omdat zij nog inlichtingen en ge-
gevens wensten in te winnen van fi-
nancieel-economische aard. Afge-
sproken werd dat een gemengde
werkgroep, op zeer korte termijn, een
bespreking zou wijden aan deze ont-
brekende gegevens.
Ik heb de geschreven pers gevraagd
mij voor het einde van deze maand
het antwoord te verstrekken en dit on-
dubbelzinnig.
Is het antwoord ja, dan ben ik bereid,
via de Vlaamse Executieve, de nodige
ontwerpen van decreet aan deze Raad
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voor te leggen.

Is het antwoord neen, dan is wat mij
betreft dit dossier van de privaatrech-
telijke omroep van de baan.

Alleszins wil ik hier verklaren dat er,
wat mij betreft, geen sprake kan zijn
van invoering van etherreclame, zon-
der dat de geschreven pers haar ak-
koord heeft betuigd met het principe,
hetzij door participatie in een privaat-
rechtelijke omroep, hetzij op een an-
dere manier.

De heer L. Van den Bossche : Wie is in
deze de geschreven pers ?

Minister K. Poma  : De geschreven pers
omvat alle dag- en weekbladen. Ik heb
u toch reeds gezegd dat ik de verte-
genwoordigers van de Belgische Vere-
niging van dagbladuitgevers ontvan-
gen heb, waarbij alle ernstige dagbla-
den van ons land zijn aangesloten.

De heer W. Seeuws : Aangesloten zijn
ze wel, maar niet aanwezig tijdens het
gesprek.

Minister K. Poma : Ik heb deze delega-
tie niet samengesteld, van mij mogen
er delegaties van 4 of van 40 personen
komen.

De heer L. Van den Bossche : Dat
spreekt vanzelf. Maar dan moet u wel
een groot bureau hebben.

Minister K. Poma  : Graag nog een
woordje als antwoord op de interpel-
latie. Ik wens in genendele de pluri-
formiteit in de audio-visuele sector tot
stand te brengen en tegelijkertijd het
risico te lopen dat de pluriformiteit in
de geschreven pers in het gedrang zou
komen.

Naast het eerste probleem van de re-
clame op televisie rijst nog een twee-
de probleem, dat van de bevoegd-
heidsafbakening inzake de media.

Door de Vlaamse Executieve werd
een werkgroep opgericht, waarin
naast vertegenwoordigers van ver-
schillende gemeenschapsministers,
ook hoogleraren grondwettelijk en
mediarecht zitten, die als opdracht
heeft een verslag op te stellen van de
bevoegdheden inzake de media die de
Gemeenschap meent te hebben op
basis van de bijzondere wet van 8 au-

gustus 1980 inzake de hervorming van
de instellingen.
Van zodra het verslag klaar is en goed-
gekeurd door de Vlaamse Executieve,
zal het getoetst worden aan de mening
van de nationale regering.

Een duidelijke toestand ter zake is van
belang, onder andere voor de dringen-
de herziening van de kabelwetgeving.

Opdat de kabel in Vlaanderen - het
meest bekabelde land ter wereld -
zou kunnen uitgroeien tot het instru-
ment dat een uitgebreid media-aan-
bod bij de bevolking kan brengen, is
het nodig dat over een decreet wordt
gestemd, waarbij de Vlaamse Raad de
normen vastlegt waarbinnen allerlei
initiatieven als betaal- of abonne-
mentstelevisie, lokale en regionale
omroep, satelliettelevisie enzovoort
mogelijk worden gemaakt.
Zoals reeds gezegd, meen ik dat hier
het vrije initiatief aan bod moet ko-
men, binnen de normen door deze
Raad gesteld, waarbij stimuli kunnen
worden uitgebouwd voor onze eigen
onderneningen, bijvoorbeeld in de
fìlmsector.
Er werden geen vragen gesteld over
het Commissariaat-generaal voor In-
ternationale Culturele Samenwer-
king. Ik stel voor om dat onderdeel
van mijn begroting te behandelen bij
het internationaal beleid, waarvan de
internationale culturele samenwer-
king uiteraard een belangrijk onder-
deel vormt.

Na in grote trekken een overzicht te
hebben gegeven van een algemene vi-
sie inzake cultuur antwoord ik nu op
een aantal vragen die hier werden ge-
steld.

De heer Seeuws handelde voorname-
lijk over de algemene malaise in de
cultuursector en over de politizering
van de ambtenarij.

Hij begon zijn uiteenzetting met de
voorlezing van iets wat werd gezegd
tijdens een protest van de drie vak-
bonden op 30 januari jongstleden :
,,Het zal straks makkelijker zijn om de
Alpen in de Pyreneeën te vinden dan
cultuur in Vlaanderen”. Dat was een
uitdrukking van een cultuur-blinde
want, collega Seeuws, het licht schijnt
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in de duisternis, maar de duisternis
nam het niet aan.

U zegt dat er ook een malaise heerst in
de bibliotheeksector. Een paar maan-
den geleden kreeg ik onverwacht be-
zoek van een delegatie van het biblio-
theekwezen, die mij een petitie met
70.000 handtekeningen overhandig-
de. De afvaardiging deelde mij mede
dat die petitie werd gehouden vóór de
begroting 1983 was opgesteld, als een
preventieve actie voor de begroting
1984.

Ik daag u uit. Hoeveel bibliothecaris-
sen zijn hunjob  kwijtgeraakt ? Zojuist
nog heb ik drie besluiten ondertekend
voor Gent, Mechelen en Antwerpen,
waardoor er in Antwerpen alleen al 40
tot 50 nieuwe betoelaagde ambten
bij komen. De heer Van Elewyckvindt
dat heel normaal. Mocht het echter
niet zo zijn dan meen ik dat hij de eer-
ste zou zijn om te protesteren.

De heer W. Seeuws : Ik had het over de
automatisering waarover men zich
ongerust maakt, mijnheer de Minis-
ter.

De heer J. Van Elewyck : Ik had het
over de openbare ambten, mijnheer
de Minister.

Minister K. Poma : Alleen al in groot
Antwerpen komen er 40 à 50 bij.
Wees dus gelukkig.

Welke weerslag had dit beleid op de
lezers ? In 1982 steeg dit aantal ten
aanzien van 198 1 met meer dan 2 mil-
joen. Alles wijst er op dat, in 1983, vol-
gens de steekproeven waarover wij
beschikken, er ook lezers zullen bijge-
komen zijn niettegenstaande al het
kwaad dat men gesproken heeft over
het crisisbeleid.

De heer J. Van Elewyck : Als dat maar
helemaal wordt uitgevoerd.

Minister K. Poma : De heer Seeuws
beweert dat de Vlaamse cultuurbe-
groting slechts 0,7 procent van de
Rijksbegroting bedraagt en aldus de
laagste van Europa is. Dat zijn natuur-
lijk vals vooropgestelde cijfers. Wil
men de cultuurbegroting vergelijken
in verhouding met de Rijksbegroting
dan moet men én de Vlaamse, én de.
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Franstalige én de nationale cultuur-
begroting onder andere voor de bicul-
turele instellingen in de Brusselse ag-
glomeratie, samentellen.
Indien men een vergelijking wil ma-
ken met andere landen dan moet men
dezelfde materies die in die landen in
het cultuurbeleid werden opgeno-
men, met dezelfde materies bij ons
vergelijken. Wanneer men bijvoor-
beeld zegt dat men onder cultuur ook
wetenschapsbeleid en onderwijs ver-
staat en die twee budgetten samentelt
dan komen wij tot 16 procent, waar-
door wij op internationaal niveau een
zeer behoorlijk figuur slaan.

U hebt ook gesproken over de verpoli-
tieking van de administratie. Alhoe-
wel het personeelsbeleid onder de be-
voegdheid van Voorzitter Geens valt,
wil ik u toch voor een gedeelte van
antwoord dienen.

De heer J. Van Elewyck : U geeft nogal
wat toe, nietwaar, mijnheer de Minis-
ter.

Minister K. Poma : Ik wil vooreerst
verwijzen naar wat ik ter zake vermeld
heb in mijn algemene uiteenzetting.
Wat het probleem van de nationale
cultuurpactcommissie betreft gaat het
hier uitsluitend om een nationale ma-
terie. Ik ben trouwens reeds bij de na-
tionale ministers tussenbeide geko-
men om een spoedige oplossing te be-
reiken.

Wat de afschaffing van de hogere
functies aangaat, wens ik te verwijzen
naar de Voorzitter van de Executieve.
U kan hem daarover ondervragen.

De heer W. Seeuws : Dat begrijp ik
toch niet, mijnheer de Minister. Het
gaat toch over functies in diensten
waar u verantwoordelijk zijt. Ik heb
gevraagd uw ambtenaren te bescher-
men tegen willekeur.

Het probleem is dat u zelf in de com-
missie hebt moeten bekennen dat
noch u, noch uw collega’s iets te ver-
tellen hebben in verband met het per-
soneel. Dat heb ik willen aanduiden.
De ontreddering is bij die mensen
groot omdat ze zich verlaten voelen.

Minister K. Poma  : Mijnheer Seeuws,
ik ben begonnen in mijn algemene
uitzetting wat het personeelsbeleid
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betreft, met te zeggen dat er drie pun-
ten zijn waarover ik zal waken. Ik blijf
er bij, de toepassing van het Cultuur-
pact heeft betrekking tot de diensten
die onder cultuur ressorteren.

U hebt dus uw beklag gemaakt over
de verpolitieking van de top bij de
Vlaamse administratie. Er is een top
en er is een supertop. De supertop  be-
staat uit één secretaris-generaal en uit
drie administrateurs-generaal. Die
werden door een vroegere CVP en SP-
regering benoemd en broederlijk ver-
deeld. Twee functies gingen naar de
SP en twee naar de CVP. Komt dus
niet klagen want de SP heeft deze su-
pertop mede benoemd.

De heer W. Seeuws : U moet niet naast
de kwestie praten, mijnheer de Minis-
ter. Ik heb er mij over beklaagd dat
Minister Geens, als Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, de ganse admi-
nistratie onder zich heeft genomen,
dus ook de uwe en dat u daar blijkbaar
niets te zeggen heeft.

Daarenboven is de topambtenaar, die
alle verantwoordelijkheid tot zich
heeft getrokken, toevallig een partij-
genoot van de Voorzitter van de
Vlaamse Executieve.

Minister K. Poma  : Mijn antwoord is
dat de supertop door een CVP-SP-re-
gering werd aangesteld : twee benoe-
mingen gingen naar de SP en twee be-
noemingen naar de CVP.

Daarenboven wens ik te onderstrepen
dat, wanneer het personeel bij OVAM
- Openbare Vlaamse Afvalmaat-
schappij  - moest worden benoemd,
uw partijgenoot, Minister Galle...

De heer J. Van Elewyck : Dat is ook in
uw partij het geval.

Minister K. Poma : Mijnheer Van Ele-
wyck, ik weet dat het uw systemati-
sche bedoeling is te onderbreken om
te verhinderen dat de anderen Frrln
idee zouden formuleren.

De heer J. Van Elewyck : Dat kloyf,

Minister K. Poma  : Toch wens ik mijn
gedachtengang verder te zetten.

Ik was begonnen met de volgende zin
uit te spreken en, mijnheer Van Ele-
wyck, met uw toestemming zal ik deze
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verder formuleren.

Wanneer het personeel bij OVAM
moest worden benoemd, heeft Minis-
ter Galle, uw partijgenoot, mijnheer
Seeuws, enkele dagen vooraleer de
huidige Executieve aantrad - en als
lopende zaken afgehandeld - alle be-
noemingen van de OVAM broederlijk
verdeeld tussen de CVP en de SP. De-
ze wijze van verdeling steekt schril af
tegen deze waarop de benoemingen
bij de Vlaamse Waterzuiveringsmaat-
schappij  door de huidige Executieve
zijn geschied. Alhoewel het Cultuur-
pact hierop niet uitdrukkelijk van toe-
passing was, werden de benoemingen
toch verdeeld volgens de principes in-
geschreven in het Cultuurpact.

De heer J. Van Elewyck : Mijnheer de
Minister, is dat het antwoord namens
de Executieve ?

Minister K. Poma : Dat is mijn ant-
woord.

De heer J. Van Elewyck : Het gaat over
uw collega ; u weet nooit hoe de rela-
tie in de Vlaamse Executieve is.

Minister K. Poma : Indien één van
mijn collega’s de waarheid wil bestrij-
den, moet hij dat doen. Ik heb niets
anders gezegd dan de waarheid.

De heer J. Van Elewyck : Ik dacht dat
de Executieve collegiaal optrad. Ik
stel vast dat dit niet helemaal het ge-
val is.

Minister K. Poma : Ik denk dat uw par-
tijgenoot niet zal betwisten wat ik heb
gezegd.

De heer W. Seeuws : Dat is naast de
kwestie.

De Voorzitter : Ik ben hier niet om in-
houdelij k te oordelen, maar wel om de
orde te handhaven.

De heer J. Van Elewyck : Daarmede
ben ik het eens.

Minister K. Poma : Thans wens ik te
antwoorden op de toespraken van de
heren De Beul enVan den Bossche in-
zake het mediabeleid.

Ik ben het in grote mate eens met wat Minister K. Poma : Volgens mij niet,
de heer De Beul inzake het mediabe- want om een monopolie te kunnen
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leid heeft gesteld. In mijn algemene
inleiding heb ik reeds grotendeels
geantwoord. Ik ben voorstander van
een coherent mediabeleid en ik ben
van mening dat de overheid een voor-
waarde-scheppend beleid moet uit-
werken, opdat de enorme technologi-
sche evolutie in die sector op een ver-
antwoorde culturele wijze zou kun-
nen worden omvat.

Ik heb ook aangegeven dat ik veel ver-
trouwen heb in de mediaraad en hoop
het ontwerp-decreet, waarop ik reeds
maanden wacht, zo vlug mogelijk te
kunnen indienen. Ik meen daarom dat
het initiatief van een media-conventie
positief is maar dat dit slechts kan ge-
beuren na de installatie van de media-
raad. De in deze Raad aanwezige frac-
ties moeten daarbij eveneens worden
betrokken maar ik meen wel dat de
mediaraad een noodzakelijk instru-
ment is om de mediaconventie uit te
werken. Hiermee verstrek ik ook een
antwoord aan de heer Van den Bos-
sche die eveneens aanstuurde op een
mediaconventie. Ik wil hem ook dan-
ken voor zijn betoog inzake de media,
waarbij hij heeft aangetoond dat de
bevoegdheidsafbakening inzake me-
dia tussen nationale regering en Ge-
meenschappen in het geheel niet dui-
delijk is, wat een ernstige beleidvoe-
ring bemoeilij kt.

Ik ben het niet eens met het voorstel
om het voeren van reclame aan de
openbare omroep toe te staan. Ik heb
dat precies meegedeeld omdat er in
dat voorstel te weinig garanties voor
de geschreven pers zijn ingebouwd
alsook omdat volgens mij de publiek-
rechtelijke omroep, die door de Ge-
meenschap met een bepaalde op-
dracht wordt belast, moet kunnen re-
kenen op middelen van die Gemeen-
schap, te weten een voldoende dota-
tie.

In verband met het behoud van de
BRT - ik weet niet of er hieromtrent
een vraag werd gesteld - kan ik in elk
geval meedelen dat ik nooit heb ge-
zegd dat deze instelling dient afge-
schaft.
De heer J. Van Elewyck : Mijnheer de
Minister, was daar enige twijfel over ?

doorbreken moet men op zijn minst
met twee zijn.

De heer J. Van Elewyck : Er moet eerst
en vooral één bestaan.

Minister K. Poma  : Ik sta positief ten
opzichte van uw suggestie een debat
over de objectiviteit tot stand te bren-
gen maar niet. vooraleer de Raad van
Beheer van de BRT het door mij ge-
vraagde verslag heeft uitgebracht. Dit
verslag is even op de achtergrond ge-
raakt door het incident dat u kent en
waarover collega Van Elewyck heeft
geïnterpelleerd. Wij moeten afwach-
ten of deze of een volgende Raad het
verslag zal uitbrengen.

Aan de heer Van Belle kan ik zeggen
dat ik, in een schrijven van 19 decem-
ber 1983, aan de Raad van niet-open-
bare radio’s gevraagd heb de procedu-
re in te zetten toegestaan door artikel
1 van het besluit van de Vlaamse Exe-
cutieve van 9 september 1982 betref-
fende de erkenning van de niet-open-
bare radio’s. Na het verstrekte advies
van de Raad, met name een negatieve
beslissing inzake het in aanmerking
nemen voor erkenning van niet-open-
bare radio’s die laattijdig een aan-
vraag om erkenning hadden inge-
diend heb ik als uiterste datum 15 no-
vember 1982 vooropgesteld.

Het zal u wel bekend zijn dat de Raad
gesteld heeft dat het voorbarig is ad-
vies uit te brengen over deze laattijdi-
ge dossiers. Wel is de administratie
gestart met het voorbereiden van de
dossiers ter zake in afwachting dat het
frequentieplan door de RTT-diensten
gekend is.

De heer Dillen heeft een opmerking
gemaakt met betrekking tot TV-Tou-
ché. Ik zal mij beperken tot het voor-
lezen van de beslissing die de Raad
van Beheer ter zake heeft genomen en
die tijdens de persconferentie van 30
januari werd medegedeeld. Ik citeer :
,,Naar aanleiding van recente klach-
ten heeft de Raad van Beheer zich ook
bezonnen over het satirisch program-
ma TV-Touché. Beheer en bestuur
vinden dat goede satire een plaats
moet hebben in een volwassen om-
roep, maar een omroep die, zoals de
BRT als openbare dienst is georgani-
seerd, moet alvast respect opbrengen
voor de gevoeligheden van zijn hete-
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Aan de ingang van de vergaderzaal
wordt de sprekerslijst voor de volgende
materie in het begrotingsdebat, met
name buitenlands beleid, bekendge-
maakt

rogeen publiek. De betrokken hiërar-
chie heeft uitdrukkelijk opdracht ge-
kregen, in overleg met de programma-
makers, voor een volgehouden profes-
sionele aanpak te zorgen, op de kwa-
liteit van de humor toe te zien en over
de goede smaak in TV-Touché te wa-
ken.

De heer J. Van Elewyck : Dat zegt alles.
Minister K. Poma : Wat de permanen-
te vorming betreft, kan ik, in antwoord
op de vraag van de heer Breyne betref-
fende de vormingsinitiatieven voor
laaggeschoolde werkloze jongeren,
meedelen dat in 1983 verschillende
pilootprojecten op het getouw werden
gezet.
Het pilootproject algemene maat-
schappelijke vorming voor werkzoe-
kenden in het kader van de niet direc-
te arbeidsgerichte opleiding, loopt
sinds december 1983 in het SCC te
Kortrijk in samenwerking met de
West-Vlaamse Volkshogeschool.

Het pilootproject in het SCC Limburg
startte in november van vorig jaar.
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Ik wijs erop dat deze pilootprojecten
ons tevens de mogelijkheid geven om
vormingssystemen uit te testen inza-
ke de deeltijdse leerplicht, naast de er-
varing die ermee wordt opgedaan bij
opleidingen voor laaggeschoolden.

een werkgroep ad hoc besproken.
Mag ik er evenwel op wijzen dat de
problematiek van de open universiteit
tot de bevoegdheid van collega Lens-
sens behoort.

Voorts heeft de heer Breyne ook ge-
sproken over het probleem van het
opbouwwerk.

In het kader van deze sectie zal ik ook
antwoorden op de tweede interpella-
tie die collega Peeters gisteren heeft
gehouden.

Door een gebrek aan eenvormigheid
rond het begrip opbouwwerk drong
zich een herstructurering van de sa-
menlevingsopbouw op. Deze her-
structurering stoelt op drie structu-
ren, namelijk het VIBOSO, de RISO’s
en de plaatselijke projecten. Het VI-
BOS0 is een nieuw initiatief. Het is
geen fusie van bestaande federaties.
Het moet zich richten tot de hele sec-
tor van de samenlevingsopbouw. De
RISO’s moeten provinciaal werken. Ik
wil echter benadrukken dat deze
RISO’s bovenbouw vormen. Het be-
treft een gecoördineerde werking
rond een aantal projecten die het RI-
SO zelf begeleidt. De RISO-werkers
zijn ook projectwerkers. De initiatie-
ven die in de RISO-werking  worden
opgenomen, worden dan ook in het
RISO-artikel in de begroting inge-
schreven.

Ik wil het geachte lid nogmaals mijn
stelling bevestigen dat het decreet van
3 maart 1978 steeds maximaal op een
eerlijke en rechtvaardige manier bin-
nen de perken van het krediet werd
nagekomen.
Het is namelijk zo dat bij de stemming
over de bepalingen van dit decreet de
toenmalige Cultuurraad unaniem ak-
koord was om dit decreet toe te passen
“binnen de perken van de kredieten.”

Ik mag er tevens de nadruk op leggen
dat uit het advies van de Inspectie van
Financiën en uit de uitleg van de toen-
malige Minister voor cultuur duide-
lijk blijkt dat deze bepaling niet zo-
maar toevallig is opgenomen.

Op 9 september 1983 werd de Hoge
Raad voor Samenlevingsopbouw
geïnstalleerd waarvan één van de be-
langrijkste functies is het meeëvalue-
ren van de huidige herstructurering.
Deze Raad moet de evolutie te velde
volgen. Een andere belangrijke taak
van de Hoge Raad betreft de voorbe-
reidende werkzaamheden voor het
totstandkomen van het ontwerpde-
creet op de samenlevingsopbouw dat
later aan de Vlaamse Raad zal worden
voorgelegd.

Ik wil het geachte lid er tevens attent
op maken dat de indexering van de
forfaitaire bedragen, vermeld in het
decreet, om dezelfde reden beperkt
werd tot een mogelijkheid en geens-
zins een verplichting uitmaakt.
Indien het geacht lid meent dat deze
bepaling moet worden gewijzigd - en
ik meende dit uit zijn interpellatie te
mogen afleiden - kan hij steeds der-
gelijk initiatief nemen.

Alvorens hiertoe over te gaan wens ik
evenwel nog enkele kanttekeningen
aan te brengen bij het decreet.

De heer De Beul heeft over de open
universiteit in Vlaanderen gesproken.
Onder invloed van maatschappelijke
en technologische veranderingen
heeft de Vlaamse Gemeenschap be-
hoefte aan een doelmatig uitgebouwd
systeem van volwassenvorming. Via
de richtnota coördinatie en optimali-
satie van de volwassenvorming heb ik
een voorstel voorgelegd waaraan ik
mij houd voor mijn beleidsdomein.
De concrete uitwerking en initiatie-
ven inzake de open universiteit wor-
den in de Vlaamse Executieve door

1. Rechtsonzekerheid voor de betrok-
ken instellingen zou tot stand komen
in de mate waarin ieder jaar opnieuw
de subsidies onderhevig zouden zijn
aan schommelingen, wijzigingen en
andere tekorten. Dit is in het verleden
evenwel nooit gebeurd : iedere erken-
de instelling heeft steeds kunnen re-
kenen op minstens het subsidiebe-
drag van het voorbije jaar met een ver-
hoging van de personeelstoelage in
functie van indexering en anciënni-
teit.

Bij omzendbrief werden en worden
deze zaken tijdig en vooraf aangekon-
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digd : luchtspiegelingen van instellin-
gen die zwaaien met de tekst van het
decreet worden in de praktijk altijd
opgevangen.

Ik ben bovendien van mening dat niet
het departement alleen moet inleve-
ren maar dat een gelijklopende in-
spanning moet worden gevraagd van
de particuliere sector. Dan ben ik
overtuigd dat de subsidiëring, wat de
wedden betreft, beter is in dit decreet
dan de weddeuitkeringen aan de ei-
gen ambtenaren, die bijvoorbeeld
hun eindejaarspremie hebben zien
wegvallen.

Dat de subsidieregeling voorzien in
dit decreet - en zeker in vergelijking
met het nabije verleden - wel niet zo
slecht is kan blijken uit het aantal
nieuwe erkenningen sinds het ver-
strijken van de overgangsperiode.
Niet minder dan 9 nieuwe erkennin-
gen vonden hun weg tot deze regle-
mentering, terwijl slechts één instel-
ling verdween, dus in totaal 8 nieuwe
bij komende erkenningen.

3. De stellers van het decreet hebben
mij uitdrukkelijk verzekerd dat de,
krachtens artikel 12, 5’ van het de-
creet, door de Koning te specifïëren
overnachtingstoelage, zo zal moeten
worden gespecificeerd dat het hier
een financiële aanvulling betreft voor
de overnachtingen van deze personen
of groepen van personen die over on-
voldoende geldmiddelen beschikken.
Dit blij kt tevens uit het sterk beperkte
bedrag dat per overnachting in dit ar-
tikel 12, 5” is vastgesteld.

De kanttekening die bij dit punt kan
worden gemaakt gaat terug op mijn
reeds eerder geformuleerde overtui-
ging dat deze 100 frank slechts kan
worden toegekend indien de overheid
meer zicht krijgt op de vormingspro-
gramma’s  en de doelgroepen bij deze
programma’s.

Indien het geachte lid meent daarin
reeds het nodige inzicht te hebben,
zult u samen met mij moeten vaststel-
len dat deze programma’s worden op-
gezet voor gegoeden met zaak-proble-
matieken die veraf liggen van wat men
basiseducatie en prioritaire doelgroe-
pen noemt.
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Een land in crisis moet naar mijn me-
ning immers zo oordeelkundig moge-
lijk over zijn geldmiddelen beschik-
ken.
Thans kom ik tot de volgende sectie,
met name het probleem van de Phil-
harmonie van Vlaanderen. In dit ver-
band hebben mevrouw Detiège en
nog andere leden een uiteenzetting
gehouden. Bij de vernieuwing van de
raad van beheer, waardoor het groot-
ste gedeelte van de concerten inge-
richt in Antwerpen door privé-initia-
tief werden gesponserd, is er 20 pro-
cent toename van de bezoekers. Auto-
matisch reflecteert dit zich ook ge-
deeltelijk op de inkomsten.
Mevrouw L. Detibge : Waarom schrijft
u dan tweemaal 6 miljoen frank als in-
komsten in de begroting in ?
Minister K. Poma : Ik spreek over de
toename van de bezoekers, niet over
de inkomsten.
Mevrouw L. Deti&ge : Wanneer u 20
procent bezoekers meer hebt ont-
vangt u toch meer of betalen zij niet ?

Minister K. Poma : Vermits de nieuwe
raad van beheer de contracten afge-
sloten door de vorige raad van beheer
eerbiedigt en de vroegere Philharmo-
nie niet zelf mocht inrichten - dat was
één van de voorwaarden dat zij zelf
niet mochten inrichten - komt gedu-
rende dit cultureel seizoen 1983 deze
verhoging ten goede aan de organisa-
toren die de vroeger vastgestelde uit-
koopsom betaalden en niet ten voor-
dele van de Philharmonie.

Voor 1984-1984 liggen er heel wat
contracten vast, zoals gebruikelijk is
in de muzikale wereld. Dus, mevrouw
Detiège, de effectieve reflectie van de
stijging van het aantal toeschouwers
zal men qua cijfers werkelijk kunnen
aflezen vanaf het seizoen 1985-1986.

Mevrouw L. Deti&ge  : Dan hebben zij
nu een valse begroting ?

Minister K. Poma : Zeker niet. Indien
de eigen inbreng van de Philharmonie
van Vlaanderen stijgt tot het peil van
dit van de Philharmonie van Rotter-
dam, die een eigen inkomen heeft van
16,7  procent, ben ik vanzelfsprekend
bereid na te gaan of wij de subsidies
voor de Philharmonie van Vlaanderen

in diezelfde zin zouden kunnen op-
trekken.

Wat nu de Opera voor Vlaanderen be-
treft, zijn er in de eerste plaats juridi-
sche aspecten. Er is artikel 42 dat in
strijd is met het Burgerlijk Wetboek,
artikel 1855.
Mevrouw L. Deti&ge  : Het gaat over de
intercommunales.

Minister K. Poma  : In de tweede plaats
is er de tijdelijke goedkeuring van de
statuten. Na raadpleging van verschil-
lende juristen - u ook heeft dat ge-
daan en wij dòen dat ook - blijkt,
zoals dit past voor juristen, dat men
komt tot tegengestelde adviezen. Ik
wens zeker geen juridisch steekspel
met u aan te gaan. Dat dient door de
specialisten ad hoc te gebeuren. De
Opera voor Vlaanderen bestaat de ju-
re, doch de facto bestaat hij niet meer,
vermits de wil tot verder samenwer-
ken ontbreekt.

De heer L. Van den Bossche : U kent
het verschil niet tussen de jure en de
facto. In het handelsrecht bestaat een-
voudigweg de facto niet.

Minister K. Poma  : Dat is iets nieuws.
Het verschil tussen de jure en de facto
is . . .
De heer L. Van den Bossche : In recht
bestaat dit niet. Alle personeelsleden
worden betaald door wie, aan wie stort
u het geld, aan iets dat niet bestaat ?
Waarom zegt u de facto ? Omdat zij in
de onmogelijkheid zijn te betalen.
Dat is iets anders. U moet kiezen.
Daarover kan de rechtbank uitspraak
doen. De rechtbank heeft deze uit-
spraak tot op heden niet gedaan, U
hebt niet het recht te zeggen dat hij de
facto niet bestaat.

Minister K. Poma : Zo ver zijn wij nog
niet.
De heer L. Van den Bossche : U moet
dan niet zeggen dat hij de facto niet
bestaat. De jure bestaat hij. De akte
bestaat conform de wet op de inter-
communales. U hebt getekend,
Minister K. Poma : De Opera voor
Vlaanderen bestaat de jure, maar er
zijn geen financiële middelen meer
om dit project voort te zetten.
De heer L. Van den Bossche : Minister
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Van den Bossche

Poma, er is iets anders. U hebt niet de
wil de oprichtingsakte na te leven Dit is
een andere kwestie, dit is een politieke
kwestie, die u niet op de stedenmoet af-
schuiven De steden hebben ter zake de
oprichtingsakte stipt nageleefd, gestort
wat moest worden gestort. Misschien
was de oprichtingsakte fout, maar dat
is een andere kwestie ; dat is de poli-
tieke verantwoordelijkheid van dege-
nen die ze op dat ogenblik hebben
goedgekeurd. U moet nu de zaken
niet omdraaien en beweren dat hij de
jure niet bestaat en enkel de facto. Er
is misschien wel een toestand van
kennelijk onvermogen op dit ogen-
blik, maar daarvoor draagt u de ver-
antwoordelijkheid.

Nog een ander punt. Wanneer hebt u
de oude VZW van de KOV aangezui-
verd ? Het saldo is zelfs nu nog niet
aangezuiverd. Men kan zeer eigenaar-
dige dingen beleven. Een jaar geleden
heb ik u gewaarschuwd.

Minister K. Poma : Wat de Opera voor
Vlaanderen betreft, bestaat de wil niet
meer deze voort te zetten. De stad
Antwerpen...
De heer L. Van den Bossche : Dat zegt
U.

Minister K. Poma : Mijn zin is nog niet
uitgesproken en ik word reeds onder-
broken. Mijnheer Van Elewyck, u
bent zo vriendelijk mij vijf woorden te
laten zeggen, maar nu heb ik er
slechts drie gezegd en ik word reeds
onderbroken. ,
De Voorzitter : Minister Poma, u hebt
het woord. Gelieve uw betoog verder
te zetten.
Minister K. Poma : De stad Antwerpen
staaft de staking van haar betalingen
voor de verrekening van de onkosten,
die door de Opera voor Vlaanderen
aan de stad zouden dienen te worden
betaald. Ik dacht nochtans, mevrouw
Detiege, toen u voorzitter was van de
raad van beheer - dat hebt u voorge-
houden - dat, voor de eerste achttien
maanden, de stad de kosten nooit zou
aanrekenen.

Mevrouw L. Detikge  : Mijnheer de Mi-
nister, u verwart twee zaken. U ver-
wart enerzijds de afrekening omdat er
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nog altijd geen contract bestaat tussen
de stad Antwerpen en de Opera voor
Vlaanderen over het gebouw, onder
meer omdat uw Regeringscommissa-
ris zich geregeld heeft verzet tegen
sommige bepalingen ervan. Ander-
zijds verwart u de maandelijkse beta-
lingen die op dit ogenblik opnieuw
zijn gestart. Dat zijn twee verschillen-
de zaken.

Minister K. Poma : Wat er ook van zij,
ook de raad van beheer stelt vast dat er
een staking van betaling is geweest.

Mevrouw L. Deti&ge : Zij hebben hun
werkzaamheden geschorst tot 20 fe-
bruari, datum waarop zij opnieuw bij-
eenkomen omdat er de belofte is van
de schepen van financiën van Antwer-
pen om wel voort te gaan. Maar de
Staat heeft pas nu betaald voor het
tweede gedeelte van 1982. Telkens
opnieuw hebben wij moeten lenen en
schulden maken om de lonen uit te
betalen.

Minister K. Poma : Wat er ook van zij,
ik heb in mijn algemene uiteenzetting
aangegeven dat wij zullen trachten
een oplossing te vinden in de vorm
van een operastichting. Dit is geen in-
novatie, want in Nederland bestaat
dergelijke formule. Wij zullen
trachten zulks te doen juist zoals wij
het voor de Philharmonie voor
Vlaanderen hebben gedaan. Men is
daarvoor ook niet naar de rechtbank
moeten gaan. Ik zie niet in waarom u
onmiddellijk de rechtbank zou in-
schakelen. Men zal ook trachten zo
veel mogelijk mensen te recuperen,
maar wij wensen in ieder geval de ope-
rastichting op een totaal andere leest
te schoeien dan de Intercommunale
voor Vlaanderen.

U zegt dat er eigenlijk een verschil is
tussen de Philharmonie in de huidige
vorm en de Opera voor Vlaanderen,
omdat hier ook een subsidie betaald
wordt. Dat is juist. Maar zowel de
Philharmonie als het Ballet voor
Vlaanderen krijgen een subsidie,
waaraan zij zich moeten houden.
Wanneer wij daarentegen de direc-
teur van de Opera voor Vlaanderen
verzoeken het deficit enigszins te ver-
minderen, dan antwoordt hij gewoon
dat er geen deficit is en kan zijn, om-
dat bij artikel 42 bepaald wordt dat de

Executieve alle uitgaven moet beta-
len.

Mevrouw L. Detibge : Juridisch heeft
hij gelijk.

Minister K. Poma : Dit is een totaal
verschillende visie. Voor de Philhar-
monie en het Ballet voor Vlaanderen
wordt een begroting voorzien waar-
aan zij zich moeten houden.

Mevrouw L. Detibge : Hier kan men
dat niet doen.

Minister K. Poma  : De heer Van Impe
heeft het ons duidelijk gemaakt.

Mevrouw L. DetiBge  : De heer Van Im-
pe citeert letterlijk artikel 42. Op het
ogenblik dat de opera ontstond wer-
den er 484 miljoen frank begroot voor
de KV0 en de Opera van Gent samen.
Op dit ogenblik komt men voor 1983-
1984 aan een bedrag van 518 miljoen
min 30 miljoen wegens de benoemin-
gen, of 488 miljoen. Wanneer u hier-
bij rekening houdt met de inflatie van
7 procent, zoals u dit voor de rest doet,
dan heeft men hier met een achteruit-
gang te maken. Telkens schrijft u min-
der in dan datgene wat in het contract
bepaald is. Dat zijn de fouten.

Minister K. Poma  : Wij discussiëren
natuurlijk op een verschillend vlak. U
zegt dat de Executieve niet voldoende
subsidieert. Ik wens er uw aandacht
op te vestigen dat verwijzend naar ar-
tikel 42 de directeur van ons verlangt
dat wij alle uitgaven, hoe dom ze ook
zijn, moeten betalen. Volgens zijn vi-
sie is een begroting dus overbodig.

De heer L. Van den Bossche : Voor één
keer kan ik u volgen. Wij hebben hier
met een politieke discussie te maken.
U wenst niet langer het systeem van
artikel 42 te handhaven. In de plaats
daarvan wilt u een forfaitaire som ter
beschikking stellen, zodat de Raad
van Bestuur de verantwoordelijkheid
moet nemen de uitbating binnen de
grenzen van deze som te realiseren.
Dat is uw redenering. Deze optie wil
ik op dit ogenblik niet onmiddellijk
aanvechten. Wat ik wel aanvecht is -
verontschuldig mij voor de terminolo-
gie - het geharrewar, de bordeelsitua-
tie die wordt gecreëerd en waarbin-
nen u naar de nieuwe toestand wil
overgaan. Dat kan ik niet aanvaarden.
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Ik neem aan dat u het systeem van ar-
tikel 42 wenst te beëindigen. Maar
dan moet u dit aankondigen en de no-
dige juridische maatregelen nemen
om de intercommunale te beëindi-
gen. Dan pas kan u met een nieuw sy-
steem beginnen. Thans heeft u de
verwarring tot het uiterste gedreven,
zelfs met gevaarlijke verklaringen
zoals u deze vandaag heeft afgelegd.
Dit verwijt ik aan het beleid, dat op
dat vlak verkeerd zit. Wel kan ik be-
grijpen dat u vanuit het beleid ergens
wil weten wat u ter beschikking moet
stellen.

Minister K. Poma : Dat is ook de re-
den, mijnheer Van den Bossche, waar-
om de Executieve niet verder met de
intercommunale wenste te werken.
Indien men artikel 42 had geweigerd,
dan was alles blijven bestaan en had
men verder gedaan. Het is omdat men
geweigerd heeft dat men gezegd heeft
dat het niet verder ging en dat naar
een oplossing diende gezocht. Ik wens
hier nog het volgende aan toe te voe-
gen. De vakbonden hebben als taak
hun personeelsleden te verdedigen.
Zij moeten toch niet nutteloos onrust
zaaien onder de personeelsleden. Ik
verwijs naar de Philharmonie. Ook
daar heeft men nutteloos onrust ge-
zaaid, want ik heb altijd gezegd in de
Executieve dat zij zouden worden
overgenomen.

De heer L. Van den Bossche : Mijnheer
de Minister, u moet niet overdrijven.
Op dit ogenblik weet zelfs de arbeids-
rechtbank in Gent niet of sommige
personeelsleden onder de VZW of on-
der de intercommunale ressorteren.

De Voorzitter : Dames en heren, ik kan
goed aannemen dat de begroting voor
culturele aangelegenheden een be-
langrijke begroting is. De Minister is
nu reeds meer dan twee uur aan het
woord, laat hem nu alstublieft uitspre-
ken.

Minister K. Poma : Ik dank u, mijnheer
de Voorzitter.

De heer L. Van den Bossche : Maar de
Minister provoceert.

Minister K. Poma : Wij zijn Antwerpe-
naren.
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De heer L. Van Den Bossche : Ik ben
een Gentenaar, ik wil geen Antwerpe-
naar zijn.

De heer J. Van Elewyck : Mijnheer de
Minister, u moet mijn collega Van
den Bossche niet beschuldigen.

Minister K. Poma : Daarmee wens ik
deze interventie te beëindigen.

Ik zal nu antwoorden op de vraag van
de heer R. Declerq. Ik stel echter vast
dat hij niet aanwezig is.

De Voorzitter : U kan dan misschien
schriftelijk antwoorden.

Minister K. Poma : Mag ik dan toch
misschien het antwoord meedelen,
mijnheer Van Elewyck ?

De heer J. Van Elewyck : Als u het mij
zo vriendelijk vraagt, kan ik dat niet
weigeren.

Minister K. Poma : Goed, hier is het
antwoord aan de heer Raphaël De-
clercq. Ik stel het ter beschikking zo-
dat de tekst ervan in de Handelingen
kan worden opgenomen.

De heer J. Van Elewyck : Neen, mijn-
heer de Minister, dat kan toch niet,
mijnheer de Voorzitter. De Minister
geeft zijn tekst voor opname in het
verslag. Dat is in het reglement niet
voorzien. Als het gaat om ,,meede-
len”, dan neem ik aan dat de Minister
bedoelt ,,opsturen”.  De tekst echter
afgeven om te laten opnemen in het
verslag zonder dat hij wordt voorgele-
zen, is in het reglement niet voorzien.

Minister K. Poma : Ik zal de tekst dus
voorlezen.

De Voonitter : Mijnheer de Minister,
mag ik u vragen te beginnen.

Minister K. Poma : Dames en heren,
het is de tweede maal dat ik een po-
ging doe om inschikkelijk te zijn. Men
zegt echter ,,neen”. Ik zal dus het ant-
woord op de uiteenzetting van de heer
Declercq volledig voorlezen. (Onder-
breking van de heer Van Grembergen)
Mijnheer Van Grembergen, het is
toch mijn fout niet.

De heer K. Dillen : Fidel Castro heeft
ooit eens zes uur gesproken.

Minister K. Poma  : U zal mij toch niet

met Fidel Castro vergelijken.

De Voorzitter : Was u daarbij aanwe-
zig, mijnheer Dillen ?

Minister K. Poma : Als de fractieleider
van de Volksunie akkoord gaat dat ik
het antwoord aan de persoon over-
maak.. .

De heer P. Van Grembergen : Aan de
betrokken persoon.

Minister K. Poma : Akkoord.

De Voorzitter : Dat is uw goed recht,
mijnheer Poma.

Minister K. Poma : De heer Weckx . . .
(Op verschillende banken : Aanwezig !)

Minister K. Poma : Ten einde de
hoofdstedelijke openbare bibliotheek
de mogelijkheid tot uitbreiding te ga-
randeren, heb ik op de vergadering
van 26 januari jongstleden van de
Vlaamse Executieve een voorstel ge-
daan voor de aankoop van het Mon-
naie-huis op het Muntplein in Brus-
sel. Dat kent u.

De heer H. Weckx : Ja, ja.

Minister K. Poma : In dit gebouw zal
de hoofdstedelijke openbare biblio-
theek prioritair lokalen kunnen be-
trekken voor haar noodzakelijke uit-
bouw. De Vlaamse Executieve beslis-
te dat het dossier verder uitgewerkt
diende te worden met - ik citeer -
,,A) een objectieve behoeftenbepa-
ling in hoofde van de hoofdstedelijke
openbare bibliotheek ; B) een schat-
tingsverslag van het aankoopcomité
voor onroerende goederen ; C) een ra-
ming van de onderhoudskosten en
eventuele aanpassingswerken ; D)
een gemotiveerd en geargumenteerd
voorstel betreffende een efficiënte be-
stemming voor het deel van het ge-
bouw dat voorlopig niet door de
hoofdstedelijke openbare bibliotheek
zou worden gebruikt ; E) concrete
voorstellen omtrent de aanrekening
van de uitgaven op een daartoe geëi-
gend artikel en rekening houdend met
de daarop te voorziene kredieten bin-
nen het goedgekeurde investerings-
programma.”
Ik zal ook aan de heer De Beul mijn
antwoord persoonlijk overmaken.
Over het toerisme werden verschil-
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lende vragen gesteld.

Hoever staat het ontwerp-decreet
voor het Vlaams Commissariaat voor
Toerisme ? Ik heb reeds medegedeeld
dat het uiteindelijk een parastatale B
zal worden en dat het advies van de
Raad van State binnen enkele dagen
wordt verwacht, zodat het in de
Commissie binnen 14 dagen à een
maand zal worden behandeld.
De Cultuurpactwetgeving zal op de
beheersorganen worden toegepast en
voor de reeds in dienst zijnde ambte-
naren. Ik pas trouwens deze Cultuur-
pactwetgeving toe op alle beheersor-
ganen.

Ik antwoord vervolgens op de uiteen-
zetting van de heer Olivier.
De heer G. Verhaegen : Ik zal in zijn
plaats luisteren.
Minister K. Poma : Als inleiding tot
mijn antwoord op het belangrijk be-
toog over het sociaal toerisme van col-
lega Olivier, kan ik stellen dat ik het
voor 4/5de met hem eens ben.

Sinds jaren vindt u in alle documen-
ten over het sociaal toerisme in ons
land mijn uiteenzettingen. Ik hoef ze
vandaag niet meer te bevestigen.

Hij stelde op het einde van zijn betoog
concrete vragen.

In verband met de erkende organisa-
ties voor sociaal toerisme merk ik op
dat niet 13 maar slechts 12 organisa-
ties werden erkend. Verdelen wij ze
volgens de zuilen, zijn het er 4 voor de
CVP-strekking, 2 voor de SP-strek-
king, 4 neutrale, 1 voor de liberale en
1 voor de communistische strekking.

In het sociaal toerisme moeten de be-
staande centra worden aangepast aan
de moderne vereisten.

Het totaal overnachtingscijfer in de
Vlaamse Gemeenschap neemt jaar-
lijks toe. In 1983 werd een verhoging
met 10 procent vastgesteld.

Als beleidsoptie wordt voorgesteld de
evolutie van deze zeer belangrijke
sector te blijven volgen en materiële
mogelijkheden te bieden aan de orga-
nisaties die de vrije tijd voor hun le-
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den organiseren. Die materiële moge-
lijkheden omvatten niet alleen de in-
frastructuur maar meer en meer de
voorzieningen voor culturele en spor-
tieve animatie die een sterkere aan-
trekkingskracht moeten vormen voor
vakantie in het eigen land.

Overnachtingen zijn slechts een
objectief en geen ideaal criterium.
Zijn de vakantiegangers, die tot nu toe
van vakantie verstoken bleven, niet
even belangrijk dan die - gelukkig -
vakantie konden nemen.

Hebben organisaties, die pas zijn ge-
start en die dus weinig of geen over-
nachtingen hebben, niet het recht
door onze Gemeenschap te worden
gesteund in hun initiatief ?

In 1982 werden de subsidies toege-
kend voor uitrusting, modernisering
en bouw van tehuizen voor sociaal
toerisme als volgt verdeeld : organisa-
ties van CVP-strekking 56 procent, or-
ganisaties van SP-strekking 205 pro-
cent, organisaties van liberale strek-
king 18 procent, neutrale organisaties
1,9 procent en organisaties van Com-
munistische strekking 4,5 procent. In
1983 werden deze subsidies als volgt
verdeeld : organisaties van CVP-strek-
king 50 procent, organisaties van SP-
strekking 21 procent, organisaties van
PW-strekking 16 procent, neutrale
organisaties 9 procent en organisaties
van Communistische strekking 4 pro-
cent.

De subsidies ingeschreven op artikel
51.11 zijn tussenkomsten die tot doel
hebben het patrimonium van de vere-
nigingen te vergroten. De realisaties,
die werden verwezenlijkt als directe
investeringen worden verpacht tegen
de sommen die door de bevoegde
diensten van financiën zijn bepaald.
De uitbatende verenigingen worden
aangeduid op hun vraag. Ze treden op
namens de Gemeenschap en dienen
hun instelling voor iedereen open te
stellen.

De tewerkstelling in de sector van het
sociaal toerisme werd wel degelijk
geëvalueerd. In deze sector ziet de te-
werkstelling er als volgt uit : familiaal
toerisme 1.635, jeugdtoerisme 125,
gesubsidieerd kampeertoerisme 83,
zegge in totaal 1.833.
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Tussen 1975 en 1983 werd geïnves-
teerd, in exacte cijfers : op artikel
7 1 .Ol als directe investeringen
1.505.600 frank, en op artikel 51.11
993.486.000 frank als subsidiëring.

De jaarlijkse verdeling lijkt mij min-
der verantwoord dan de verdeling
over meerdere jaren. Het is precies
die vergelijking die mij ertoe heeft
aangezet een begin te maken met een
totale herziening van de beschikbare
middelen aan de hand van concrete
projecten. Mijn beleid is dus niet kort-
zichtig maar toekomstgericht naar al-
le toeristische doelgroepen toe.

Zo kom ik tot de jeugdvorming. De
heer Diegenant heeft in dit verband
onder meer gevraagd hoeveel jonge-
ren bereikt worden door het jeugdbe-
leid, wat de leeftijd is van die groep
jongeren en hoe het staat met de stra-
tificatie en de demografische evolutie
van de jeugdsector.

In antwoord op deze vragen wens ik
andermaal te onderstrepen dat wij
niet beschikken over exacte cijfers om
de participatie van de jeugd aan het
verenigingsleven te evalueren. De
jeugdsector bestrij  kt een zeer gediffe-
rentieerd werkveld en niet alle organi-
saties zijn noodzakelijk verenigingen
die een aantal leden groeperen. Meer-
dere verenigingen richten zich tot de
niet-georganiseerde jeugd die zij be-
paalde diensten verlenen. Het impact
van het jeugdwerk in Vlaanderen is
ook in 1984 nog altijd zeer groot.
Slechts 25 procent van de jongeren in
Vlaanderen was nooit lid van één of
andere vorm van jeugdwerk. De
jeugdbewegingen groeperen nog
steeds een zeer groot aantal jongeren.
Het schommelt tussen 200.000 en
250.000 jongens en meisjes tussen 7
en 18 jaar. Er wordt echter wel een
lichte achteruitgang vastgesteld van
het aantal leden. Er gaan minder groe-
pen op kamp dan vroeger en de kamp-
periode is ook korter dan in het verle-
den. Dit neemt niet weg dat jaarlijks
nog altijd ongeveer 2.300 kampen en
vakantiekolonies worden georgani-
seerd. Eén en ander heeft te maken
met de socio-economische evolutie in
onze samenleving. Meerdere volwas-
senen verkiezen hun vakantie door te
brengen in familieverband hetzij
thuis of toch niet ver van huis.
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Wat het landelijk gestructureerd
jeugdwerk betreft, stellen wij een evo-
lutie vast naar meer service-gerichte
organisaties. Nieuwe verenigingen
die vragen om te worden erkend, ho-
ren vrijwel exclusief tot deze sector.
Negenenvijftig op honderd landelijk
gestructureerde organisaties zijn
jeugddiensten. Deze verenigingen
tellen geen leden, maar wegens hun
specifieke functie bereiken zij een
zeer uiteenlopend en talrijk publiek.
Wij mogen zeggen dat ongeveer
150.000 jongeren door deze organisa-
ties worden aangesproken.

Wij constateren een zekere consolida-
tie van het aantal erkende en gesubsi-
dieerde jeugdverenigingen in de sec-
tor van het lokaal j eugdwerk. Jaarlijks
worden slechts beperkte verschuivin-
gen vastgesteld. Een werkvorm die in-
gevolge de slechte economische situa-
tie in de lift zit, is beslist het j eugdwel-
zijnswerk dat organisaties groepeert
die zich richten tot jongeren met acu-
te of chronische problemen van socio-
culturele of intermenselij ke aard. Wij
onderscheiden vier werkvormen : de
jongereninformatie- en adviescentra
waar jaarlijks ongeveer 15.000 j eugdi-
gen hulp vragen ; de opvangcentra die
aan circa honderd jongeren per jaar
een permanente opvang verzekeren ;
de organisaties die zich tot de werken-
de of werkzoekende jeugd richten :
ongeveer 21.000 cursusuren per jaar,
met een gemiddelde aanwezigheid
van ongeveer 15 deelnemers ; ten slot-
te de verenigingen die zich tot het
kansarme publiek richten : 13 projec-
ten en 2 organisaties bereiken ver-
schillende duizende jongeren.

Binnen het lokale jeugdwerk situeren
zich eveneens jeugdateliers. 170 ini-
tiatieven bereiken ongeveer 7.600
kinderen per jaar.

De jeugdmuziekateliers verzorgen op
een eigentijdse manier muziekoplei-
ding voor ongeveer 10.000 kinderen.

De laatste belangrijke pijler van het
lokale jeugdwerk is de jeugdhuissec-
tor. De 270 erkende initiatieven tellen
elk tussen de 100 en de 500 leden.

Rekening houdend met deze cijferge-
gevens, meen ik dat het Vlaamse
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jeugdwerk in 1984 nog niet aan slag-
kracht heeft ingeboet. Integendeel, de
j eugdverantwoordelij ken worden ge-
confronteerd met een meer eisende
en wijzigende interesse vanwege het
publiek. De hulp en service vormen
hierbij een belangrijke factor.

Ten slotte wens ik te benadrukken dat
het jeugdwerk en ook het beleid op
deze nieuwe situatie met de meest
mogelijke flexibiliteit zullen inspe-
len.

Er werden in verband met de sport tal
van vragen gesteld door de heren Cau-
dron, Diegenant en Constant De
Clercq. Gezien de heer Caudron niet
aanwezig is, zal ik hem mijn antwoord
schriftelijk overmaken.

Wanneer de heer Diegenant pleit voor
een verhoging van de werkingsmidde-
len voor de sport, meen ik in de eerste
plaats te mogen aanhalen dat ik bin-
nen mijn budgettaire beperkingen
toch zoveel mogelijk met de sport
tracht rekening te houden.

Ik begrijp de bedenking van de heer
Diegenant dat de middelen van het
Sportfonds aan de sport moeten ten
goede komen en zeker niet uitgehold
mogen worden voor de betaling van
de personeelslasten. Ik meen echter
dat wij geen andere keuze hadden,
wilden wij zoveel mogelijk de be-
staande initiatieven die door mijn
achtbare voorganger werden geno-
men in stand houden, vooral nadat ge-
bleken was dat alternatieve oplossin-
gen, zoals bij voorbeeld het BTK-pro-
j eet, niet mogelijk waren. Ik hoop dan
ook ten stelligste dat er voor het per-
soneelsbestand van het Bestuur voor
Lichamelijke Opvoeding en Sport, net
zoals voor alle andere besturen bin-
nen de Vlaamse Gemeenschap, een
oplossing zal komen die de werkze-
kerheid van de betrokkenen verste-
vigt en het Sportfonds zal ontlasten.

Wat het toezicht op het Sportfonds
betreft, ligt de zaak wel ingewikkel-
der. Dit Fonds werd in 1963 opgericht
om de Minister die de sport onder zijn
bevoegdheid heeft op een pragmati-
sche en efficiënte manier middelen
voor de sport ter beschikking te stel-
len die voortvloeien uit winsten van
sportweddenschappen.
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Juridisch is dit fonds nationaal, feite-
lijk is het gescheiden door een Vlaam-
se en een Waalse begroting. Als dus-
danig komt de begroting van dit fonds
niet in de Vlaamse Raad, maar toch
ontsnapt zij geenszins aan controle.
Inderdaad, alle dossiers zijn onderhe-
vig aan het visum van de inspectie van
Financiën. De begroting wordt jaar-
lijks voorgelegd aan de Hoge Raad
voor de Sport, die eveneens een apar-
te commissie heeft opgericht voor de
aanwending van de middelen.

Artikel 25 van het koninklijk besluit
van 28 december 1964 bepaalt eve-
neens dat een ambtenaar van de
dienst comptabiliteit belast is met
controle van het fonds.

Verder werd door de heer Diegenant
gewezen op mijn interpretatie met be-
trekking tot de subsidiëring van het
personeel voor onze federaties. Het
eerste lid kan op 90 procent aanspraak
maken, het tweede lid op 75 procent
en het derde en volgende lid en meer
op 50 procent. Aangezien alle bonden
hun duurste personeelslid als eerste
opgaven hebben wij het principe van
de anciënniteit gehanteerd. Deze in-
terpretatie is verantwoord om meer-
dere redenen. Ik ben hoe dan ook ge-
noodzaakt de subsidiëring meer te ra-
tionaliseren, om volgens decretale
normen uit te betalen. Indien ik van
dat principe zou afstappen, moet ik in
andere werkingskosten van diezelfde
federaties snoeien. Bovendien is het
niet zo dat mijn beslissing de federa-
ties aanspoort tot het aannemen van
laag gekwalificeerd personeel : de cij-
fers bewijzen juist het tegendeel want
meer dan de helft van de aanvaarde
betoelaagde ambten betreft hoogge-
kwalificeerden.

Inzake de betoelaging van sportmate-
riaal deel ik u mede dat de elk jaar in-
gediende dossiers worden afgehan-
deld en dat er dus van enige benade-
ling van grotere federaties zeker geen
sprake is.

Verder heeft u nog drie punten aange-
haald, meer bepaald de nood aan
sporttechnisch bekwame mensen bin-
nen de federaties, de betoelaging van
private sportinfrastructuur en de dis-
criminatie van de turnsport.

Over deze drie punten zijn, zoals u be-
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kend is, voorstellen van decreet aan-
hangig bij de Raad. Ze werden reeds
een eerste maal besproken in de Com-
missie voor cultuur.

Aangezien de bespreking ten gronde
daar kan gebeuren beperk ik mij hier
tot enkele punten.

Ten eerste, ik begrijp ten volle de be-
hoefte om sporttechnisch bekwame
personen aan te werven in de federa-
ties. Sportfederaties moeten aan sport
doen en mogen niet afglijden naar een
logge, bureaucratische vorm. Ik stel
met genoegen vast dat veel federaties
bij recente aanwervingen regenten of
licentiaten lichamelijke opvoeding
hebben verkozen. Hen daartoe ver-
plichten lijkt mij in strijd met de vrij-
heid van de federaties, hen ertoe aan-
sporen niet. Dit kan enkel via het sub-
sidiariteitsbeginsel en dit zou een
meeruitgave betekenen van 40 mil-
joen frank per jaar.

Ten tweede, principieel noch ideolo-
gisch heb ik bezwaar tegen het geven
van toelagen voor privé-sportinfra-
structuur. Indien dat zou gebeuren
moeten wij op een paar aspecten let-
ten zoals vermijden dat zelfbedrui-
pende infrastructuur hier geen ge-
bruik of misbruik van maakt wat tegen
de principes zou zijn, en dat het geen
bijkomende last wordt voor de begro-
ting, dat is duidelijk. De huidige post
voor subsidiëring van sportinfrastruc-
tuur heeft nu reeds een absoluut mini-
mum bereikt, u weet het. Vanaf 1984
zal ik bijzonder aandacht besteden
aan energiebesparende verbouwings-
en aanpassingswerken.

Ten derde, met betrekking tot de si-
tuatie in de turnsport liggen de zaken
meer complex. Reeds jaren tracht
men de bonden te laten samenwerken
met wisselend succes, zoals u zegde.
Allerhande verzoeningspogingen van
allerhande organisaties, inclusief
mijn bestuur en het Belgisch Olym-
pisch Comité, werden georganiseerd.

Ik wil er mij hier dan ook toe verbin-
den om onze turnfederaties nogmaals
aan tafel te brengen met een grote
stok achter de deur. Bij mislukking
van deze gesprekken ben ik bereid om
aan de betrokken federaties geen en-
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kele propagandatoelage meer toe te
kennen zolang zij onderling geen re-
geling treffen waarbij ,,apartheid”,
geëlimineerd wordt.

Aan de heer Constant De Clercq wil
ik het volgende zeggen : het decreet
op de niet-betaalde sportbeoefenaar
heeft destijds voor heel wat herrie ge-
zorgd. Dat het decreet moet worden
gewijzigd is iets waarover iedereen
het eens is, zelfs de indiener, ver-
mits hij een nieuwe tekst ter zake
voorbereid heeft. Ik heb echter vast-
gesteld dat de meningen over de wijze
waarop dit decreet moet gewijzigd
worden, enorm verschillend zijn. Ik
zou bijna durven zeggen dat wij met
dit decreet op dezelfde golflengte zit-
ten als met het theaterdecreet.
In verband met de wijziging van het
decreet voor de niet bepaalde sport-
beoefenaar heb ik de Hoge Raad voor
de Sport reeds om advies gevraagd en
werden er eveneens reeds gesprekken
gevoerd met de verzoeningscommis-
sie, die toch van nabij deze problema-
tiek kent,
Mijns inziens moet bij een eventuele
herziening rekening gehouden wor-
den met uiteenlopende belangen.
Een nieuw decreet moet dan ook een
consensus zijn onder de betrokken
partijen. De meeste moeilijkheden
zullen opduiken voor de sporters die
zich situeren tussen de beroepsspor-
ter en de totaal onbetaalde sportbeoe-
fenaar. Het moet mijns inziens een
ruimere bescherming bieden voor de
vrijheid van de sporter, inclusief zijn
vrijwillige engagementen, gekoppeld
aan de bestrijding van de misbruiken.
Dit alles binnen het kader van de mo-
daliteiten van een decreet.

Ik vermoed echter dat een ruime con-
sensus op dit vlak vrij tijdrovend zal
zijn, alhoewel ik geenszins de bedoe-
ling heb dit op de lange baan te schui-
ven.

Wat de erkende en gesubsidieerde fe-
deratie betreft kan de toepassing van
het decreet op de niet-betaalde sport-
beoefenaar weinig problemen geven
inzake misbruiken. Artikel 3 para-
graaf 8 vermeldt immers uitdrukkelijk
dat voor erkenning de statuten van de
federatie in overeenstemming dienen
te zijn met het decreet van de niet-be-
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taalde sportbeoefenaars.

De heer Meyntjens heeft een vraag
gesteld over de middenstand. Ik zal
hem het antwoord overmaken.

Mijnheer de Voorzitter, ik krijg hier
nog een hele reeks vragen. Ik wil mijn
uiteenzetting echter beëindigen. Ik
meen dat ik al voldoende antwoorden
heb verstrekt. Ik zal op de vragen,
waarop ik niet heb geantwoord, een
schriftelijk antwoord overmaken aan
de betrokkenen zelf.

Ik wil eindigen met enkele woorden te
zeggen over het eerste punt, omdat
daar op een nogal emotionele wijze
door de heer Vervaet werd gesproken
in verband met het incident van het
cultureel centrum te Strombeek-Be-
ver. Ook de heer Weckx heeft daarom-
trent gesproken.

Ik heb de Voorzitter van de raad van
beheer, de heer Karel Emmerechts en
de schepen van cultuur van Strom-
beek-Bever uitgenodigd bij mij op het
kabinet. Wij zullen te samen de boe-
ken openslaan en het probleem bekij-
ken.

Ik ben ervan overtuigd dat ik gelijk
heb. Indien zij mij ervan kunnen over-
tuigen dat ik ongelijk heb, dan zal ik
mijn ongelijk toegeven. Ik zal hen
echter trachten te overtuigen van
mijn gelijk.

Ik zal heel het dossier openhartig met
hen bespreken. Meer kan ik niet doen.

De heer H. Weckx : Ik dank u voor uw
antwoord, mijnheer de Minister. U zal
ondertussen ook wel kennis genomen
hebben van de nota die FEVEC, ik wil
niet op de feiten vooruit lopen, u ge-
stuurd heeft in verband met deze
zaak, en waar toch een aantal objectie-
ve elementen worden in vermeld die
waarschijnlijk ter gelegenheid van dat
gesprek eveneens aan bod zullen ko-
men.

Minister K. Poma  : Mijnheer de Voor-
zitter, ik heb gezegd dat ik schriftelijk
zal antwoorden aan de collega’s, die
geen mondeling antwoord hebben ge-
kregen. De afwezigen krijgen een
schriftelijk antwoord.
De heer E. Beysen : Mijnheer de Mi-
nister, sta mij toe even uw tijd in be-
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slag te nemen. Ik was de laatste spre-
ker en het is u misschien ontgaan dat
ik slechts één concrete vraag heb ge-
steld. Ik meen dat u daar zeer bondig
kan op antwoorden.

Het was uw bedoeling dat door het de-
creet op het landelijk jeugdwerk de
personeelstoelagen voor 100 procent
te betoelagen. Ingevolge een actie
geïnspireerd door de Katholieke
Jeugdraad is het blijkbaar zó dat u op
uw standpunt bent teruggekomen. Is
dat al dan niet correct ?

Minister K. Poma : Ik heb daar inder-
daad over gesproken. Ik meen gezegd
te hebben ,,ik overweeg”. Er is echter
ter zake nog geen beslissing genomen.
Ik herinner mij te hebben gezegd ,,ik
overweeg”.

De heer J. Van Elewyck : Mijnheer de
Minister, u overweegt wat ?

Minister K. Poma : Ik overweeg die 90
procent. Ik overweeg tegemoet te ko-
men aan die vraag, maar ik zal het pro-
bleem terug bestuderen en nagaan
welke de juiste beslissing ter zake is.

De heer E. Beysen : Mijnheer de Mi-
nister, ik wil u toch vragen ook met
mijn overwegingen rekening te hou-
den.

Minister K. Poma : Ik zal met beide
overwegingen rekening houden. (Ap-
plaus)

BUITENLANDS BELEID

De Voorzitter : Wij behandelen nu de
tweede materie waarvoor Minister
Poma bevoegd is, met name buiten-
lands beleid, waar Minister Buch-
mann eveneens bij betrokken is, wat
het aspect coördinatie betreft.

De heer De Cooman, verslaggever,
heeft het woord.

De heer C. De Cooman, verslaggever
(op de tribune) : Mijnheer de Voorzit-
ter, heren Ministers, waarde collega’s,
de Commissie voor buitenlands be-
leid bespreekt de kredieten die, voor
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het buitenlands beleid van de Vlaam-
se Gemeenschap, voor het begro-
tingsjaar 1984 worden voorzien.

den opgeheven om door een nieuwe,
met ruimere doelstellingen, te
worden vervangen.

De Gemeenschapsminister van huis-
vesting, gelast met de coordinatie van
de internationale gewestelijke mate-
ries, leidde de bespreking in met een
toelichting bij het buitenlands beleid
van de Vlaamse Executieve. Tijdens
haar laatste vergadering van 1983
heeft de Vlaamse Executieve het Mi-
nisterieel Comité voor het Buiten-
lands Beleid opgericht, hetwelk zich
zal bezighouden met alle problemen
die zich op dat vlak stellen en één ge-
meenschappelij k standpunt zal bepa-
len. Een studie zal ondernomen wor-
den met als doel vast te stellen of men
Vlaanderen in het buitenland kent,
welke accenten gelegd moeten wor-
den en wat daartoe moet worden ge-
daan. Eén van de taken van het Minis-
terieel Comité wordt alvast de zorg
voor de prospectie voor nieuwe inves-
teringen. Het zal ook initiatieven ne-
men om KMO’s tot exporteren aan te
zetten en zal zich bezighouden met
het opzetten van buitenlandse mis-
sies. De Executieve zal weldra verte-
genwoordigd zijn in het beheer van de
Belgische Dienst voor Buitenlandse
Handel. Een bespreking wijst uit dat
de voornaamste bezorgdheid ook van
de commissarissen, uitgaat naar de
wijze waarop de exportmogelijkhe-
den van de ondernemingen en inzon-
derheid van de KMO’s kunnen wor-
den bevorderd.

Voor de coördinatie van de internatio-
nale gewestelijke materies zal het
Commissariaat-generaal het nodige
personeel ter beschikking stellen, zo-
dat deze coördinatie geen financiële
weerslag zal hebben.

België heeft bilaterale culturele ak-
koorden met 48 landen. De uitvoering
van deze akkoorden die om de vier
jaar wordt herzien, moet - evenals
het akkoord - door beide partijen bij
de overeenkomst worden onderte-
kend. Tot heden gebeurde deze on-
dertekening door de vertegenwoordi-
ger van het Ministerie van Buiten-
landse Betrekkingen. Thans werd, na
lange onderhandelingen, bekomen
dat de akkoorden tot uitvoering zullen
worden ondertekend door de verte-
genwoordiger van de Vlaamse en/of
Franse Gemeenschap - naargelang
het geval -, terwijl de vertegenwoor-
diger van het ministerie van buiten-
landse betrekkingen zijn handteke-
ning zal laten voorafgaan door de
woorden ,,waarvan akte”.

Wat anderzijds de ondertekening van
nieuwe bilaterale culturele akkoorden
betreft, staat men nog steeds voor de-
zelfde problemen als vroeger.

Voor dit studiewerk is een bedrag op-
genomen van 5 miljoen frank in de be-
groting (Titel 1, Ministerie van de
Vlaamse Gemeenschap, Sectie 20,
art. 12.62.01). Het Ministerieel Comi-
té zal bij een volgende commissiever-
gadering verslag uitbrengen over de
opties die in dit verband zullen geno-
men worden.

De heer Gemeenschapsminister van
cultuur, Vice-Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, gaf ter inleiding
van de bespreking van zijn kredieten,
eveneens een toelichting bij het be-
leid.

Sprekend over het Commissariaat-
Generaal voor de Internationale Cul-
turele Samenwerking, deelde hij me-
de dat deze parastatale instelling zal
blijven zoals ze is en dus niet zal wor-

Het Taalunieverdrag met Nederland,
ondertekend in januari 1982, is inmid-
dels in werking getreden als de ,,Taal-
unie in oprichting”, die na 30 juni
1984 haar werking zal verderzetten als
de ,,Taalunie”,  zonder meer. Er werd
een comité van ministers aangesteld
en op 6 mei 1983 werd de ,,Interparle-
mentaire Commissie” opgericht, die
voorgezeten wordt door de heer J.
Pede, Voorzitter van de Vlaamse
Raad. Ook de 45 leden van de ,,Raad
der Nederlandse Taal en Letteren”
werden aangeduid door de Vlaamse
Gemeenschap en door de Koningin
der Nederlanden. Intussen werd ook
de begroting voorgesteld. Het voorzit-
terschap, dat vorig jaar door een Ne-
derlander werd uitgeoefend, komt dit
jaar aan Vlaanderen toe en wordt
sinds 8 december 1983 effectief uit-
geoefend door de heer Karel Poma,
Gemeenschapsminister van cultuur.
Het ,,Algemeen Secretariaat” is voor-
lopig gevestigd in Den Haag ; dat kan
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definitief zo blijven, maar het kan ook
B ergen-op-Zoom worden waar men
het oog heeft op het ,,Markiezenhof’,
een beschermd gebouw.

De dotaties aan het Commissariaat-
generaal van de Internationale Cultu-
rele Samenwerking van de Vlaamse
Gemeenschap, die voor 1983 - het
bijblad inbegrepen - 408.000.000
frank bedroegen, worden voor 1984
geraamd op 460.000.000 frank, wat
een stijging van 12,63  procent bete-
kent en aldus een verhoging is van
meer dan het gemiddelde.

In het verslag is in detail opgegeven
hoe deze stijging is tot stand geko-
men.

De totale uitgaven 1984 voor het
Commissariaat-Generaal voor de In-
ternationale Culturele Samenwer-
king, belopen 477.300.000 frank.

De begroting wordt in evenwicht in-
gediend vermits de opbrengsten even-
eens op 477.300.000 frank worden
geraamd waarvan 460 miljoen frank
als dotatie van de Vlaamse Gemeen-
schap.

Wat de functionele uitgaven ten be-
drage van 233.650.000 frank betreft,
moet rekening gehouden worden met
volgende elementen.

1. Er mag niet uit het oog worden ver-
loren dat een belangrijk deel van de
door de Commissariaat-Generaal
voor de Internationale Culturele Sa-
menwerking verstrekte toelagen
bestemd zijn om personeelsuitgaven
te dekken.

2. Veel van deze toelagen zijn trou-
wens ook niet louter facultatief. Zij
zijn vaak het gevolg van contractuele
bepalingen of spruiten voort uit de in
het verleden gesloten bilaterale of
multilaterale culturele akkoorden.

3. Ondanks de reële devaluatie van de
Belgische frank ten opzichte van be-
paalde sterke munten, bijvoorbeeld
de Nederlandse gulden en de Duitse
mark met bijna 20 procent, dient het
te betalen aandeel van Vlaanderen in
sommige instellingen ten opzichte
van de partnerlanden gehandhaafd te
blijven.
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4. Ten opzichte van de landen waar-
mee bilaterale akkoorden bestaan is
het dikwijls noodzakelijk om het hui-
dige niveau van de bursalen te verho-
gen.

Door de Commissie wordt duidelijk
gevraagd dat, met de beperkte midde-
len waarover we beschikken, een
noodgedwongen keuze dient gedaan
en prioriteiten gesteld die op het cul-
turele vlak bij voorrang dienen opge-
nomen en uitgevoerd.

Voor de algemene bespreking over de
internationale multilaterale en bilate-
rale samenwerking, zoals de culturele
akkoorden, het Taalunieverdrag en de
Vlaamse culturele centra, verwijs ik
naar het verslag.

De kredieten voorzien in stuk 8 nr. 1
Titel 1, Ministerie van de Vlaamse
Gemeenschap Sectie 20, art. 12.62.01,
evenals de kredieten voor 1984 van
het CGICS werden goedgekeurd door
de Commissie met 6 stemmen bij 2
onthoudingen.
Met uw goedvinden, mijnheer de Mi-
nister, zal ik aansluitend op mijn ver-
slag mijn uiteenzetting houden met
betrekking tot het economisch beleid.

Het is met genoegen dat wij vaststel-
len dat in de begroting 1984 een som
van 5 miljoen frank is uitgetrokken
voor een studie om het industrieel
imago van Vlaanderen in het buiten-
land kenbaar te maken. Dit bedrag
lij kt mij onbenullig vergeleken met de
industriële impact van Vlaanderen in
dit land, wetende dat 52 procent van
de werknemers in de industrie en de
KMO’s in Vlaanderen voor de export
werken en Vlaanderen 70 procent van
de nationale export voor zijn rekening
neemt. Wij zullen dan ook met veel
genoegen de beslissingen vernemen
die het Ministerieel comité voor bui-
tenlands beleid zal treffen.

In het kader van de wet van 8 augustus
1980 kan men stellen dat de Gewesten
geen enkele bevoegdheid hebben om
een politiek van eigen industrieel be-
leid te voeren. Als Gewest hebben wij
de enige mogelijkheid binnen de nor-
male wetgeving de uitvoer te promo-
veren. Wij kunnen dus wel het gewes-
telijk industrieel beleid bepalen en al-
dus in functie daarvan in het buiten-

land optreden.

Zelfs al blijven de nationale sectoren
momenteel een nationale aangele-
genheid en al verleent de wet van 8
augustus 1980 ons de mogelijkheid
een eigen industrieel beleid te voeren,
toch worden wij totaal beperkt in de te
nemen opties omdat praktisch alle be-
voegdheden inzake de te voeren com-
merciële strategie zoals het onder-
zoek, de financiering en de investe-
ring, en de omgevingsgebonden toe-
standen van een bedrijf zoals de lïsca-
liteit, totaal onder nationale bevoegd-
heid vallen. Al de nodige instrumen-
ten blijven nationaal en er is weinig
bevoegdheidsafstand naar het regio-
naal niveau waar te nemen.

In het kader van de huidige wet van 8
augustus 1980 zou moeten worden ge-
zocht naar mogelijkheden om tot op-
splitsing binnenin te komen van de
instrumenten ten einde aan eigen re-
gionale industriële promotie te doen.
Dit vooral met het vooruitzicht klaar
te staan met een administratie en een
technische organisatie die direct stra-
tegisch en efficiënt kan werken zodra
de wet van 8 augustus 1980 wordt ge-
wijzigd. Als men met de structurele
hervorming van de instrumenten
wacht tot de wet is gewijzigd, verliest
men jaren van efficiënt werken.
De wet wijzigen gaat met heel wat risi-
co’s gepaard : oeverloze discussies die
de dringende economische en sociale
problemen dreigen te overschadu-
wen, politieke spanningen die uitein-
delijk tot immobilisme leiden, opbod
ten slotte tussen de Gewesten en Ge-
meenschappen met als resultaat be-
voegdheidsafbakeningen die niets te
maken hebben met de sociaal-econo-
mische realiteit. De goede werking
van de ondernemingen vereist ook dat
ze hun activiteit in een duurzaam in-
stitutioneel kader kunnen ontwikke-
len. Dit betekent onder meer dat men
de instellingen van dit land niet om de
haverklap aanpast. Ten slotte kan de
wet van 1980, indien ze op redelijke
wijze wordt geïnterpreteerd, de nodi-
ge rechtszekerheid bezorgen.
Voor zover er evenwel in een serene
sfeer werk wordt gemaakt van een ver-
betering van de wet op de staatsher-
vorming, verwijzen wij naar het me-
morandum van februari 1983 uitgege-
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ven door Onderneming en Maat-
schappij met als titel ,,Pleidooi voor
een staatsstructuur, waarin de onder-
neming optimaal kan werken”. De
sectoren en de grote gewestelijke on-
dernemingsorganisaties hebben dit
memorandum gunstig onthaald en ge-
meend dat het een waardevolle bij-
drage bevat over de verdere aanpas-
sing van onze instellingen.

Vijf basisregels worden in dit memo-
randum als essentiële voorwaarden
opgesomd voor een gezonde decen-
tralisatie van de publieke sector. De
eerste regel, een juridische, stelt dat
er een hiërarchie moet zijn tussen de
centrale en de gedecentraliseerde
wetgevende bevoegdheid. Volgens
een economische regel, de tweede,
moet er een overdracht zijn naar het
gedecentraliseerde bestuursniveau,
van de economische overheidstaken,
die met grotere efficiëntie op dit ni-
veau kunnen worden uitgeoefend,
maar met uitzondering van de taken
die betrekking hebben op het instand-
houden van ons land als één monetair
en economisch geheel.

De derde regel van organisatorische
aard eis een zo duidelijk mogelijke
verdeling van taken tussen de centrale
en de gedecentraliseerde overheid.

Volgens een financiële regel - de
vierde - moet financiële verantwoor-
delijkheid aan de gedecentraliseerde
overheid worden toegewezen voor de
haar toevertrouwde taken.

De vijfde regel - een sociale - stelt
dat er financiële solidariteit tussen de
deelgebieden moet zijn. Deze vijf ba-
sisregels zijn onderling sterk verwe-
ven en vormen één geheel. Het is der-
halve niet altijd mogelijk ze conse-
quent te scheiden. Indien deze regels
niet samen worden aanvaard en in
praktijk worden gebracht, is de decen-
tralisering van overheidstaken onvol-
komen en vrij spoedig onwerkzaam.

Steeds met de idee dat men de natio-
nale eenheid moet behouden en de
politieke, economische en monetaire
facetten een nationaal domein zijn,
moet aan de regio’s de mogelijkheid
worden gegeven een eigen industriële
politiek te voeren en dienen de natio-
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nale instrumenten opgesplitst. Door
deze opsplitsing bekomt de Executie-
ve, binnen de nationale akkoorden de
mogelijkheid om autonoom op te tre-
den.

De nota over het buitenlands beleid
van de Voorzitter van de Vlaamse
Executieve geeft in bijlage al de ver-
schillende instrumenten op die
rechtstreeks of onrechtstreeks onze
industrie bijstaan - BDBH, Abos,
Delcredere, Compromex, NDALTP,
enzovoort, Nationale Kas voor Be-
roepskrediet en waaruit men als voor-
bereiding op de wijziging van de wet
van 8 augustus 1980 de belangrijkste
instrumenten kan uithalen om over te
gaan naar geleidelijke splitsing.

Indien wij tot deze geleidelijke split-
sing kunnen komen krijgen wij de mo-
gelijkheid autonoom op te treden en
hebben wij ons voorbereid op de late-
re regionalisering.

Wanneer men in heel deze context
het eigen regionaal optreden van onze
ondernemingen bekijkt, is het niet on-
denkbaar dat er een stroming ontstaat
- en die neiging bestaat - om eigen
regionale instrumenten op te bouwen
waarvan de werking parallel loopt met
de reeds bestaande wat een totale
nonsens zou zijn en een verdere bu-
reaucratisering zou veroorzaken.

Mijnheer de Voorzitter, dames en he-
ren, wij moeten de wildgroei van in-
stellingen tegenhouden, wildgroei die
de zaak zeker niet zou dienen.

Er is een grote nood in onze regio aan
een serieuze aanpak van het buiten-
lands beleid met als basisreden de
commercialisatie, de promotie, de we-
tenschappelijke en technologische
uitwisseling, de investeringen enzo-
voort.

Handelsmissies, maar dan geen uit-
stap van mensen die met de zaak niets
te zien hebben en het maar als toeris-
tische trip nemen, dienen georgani-
seerd (beperkt aantal mensen) met als
rechtstreekse opdracht de marktsitua-
tie af te tasten en de mogelijkheden
ervan te onderzoeken.

Hier moeten wij vooral denken aan de
mogelijkheden die de EG-partners
bieden voor onze KMO’s. Onze aan-

palende partners zijn onze grootste
klanten.
Onderlinge samenwerking van deze
groep bedrijven is aangewezen om
een globale optreden te bewerkstelli-
gen.
Is het ondenkbaar een soort Vlaamse
industriële handelsvertegenwoordi-
gers op te leiden die als opdracht zou-
den hebben een grote kennis op te
doen in de bedrijven (opleiding ter
plaatse) en onze produktie in het bui-
tenland kenbaar te maken en aan te
prijzen. Men kan voor iedere sector
van belang het aantal wel omschrij-
ven.
Men mag hier niet uitgaan van de no-
dige handelsprospectoren, zonder iets
af te doen van hun waarde, maar meer
naar specialisten die op regelmatige
wijze de realisaties, beschikbaarhe-
den en evolutie ter plaatse volgen en
aldus met kennis van zaken de poten-
tiële markten bestrijken.
Een duidelijke politieke keuze dient
gemaakt, op korte termijn, daar de
economische stromingen veel vlugger
gaan dan gelijk welke politieke optre-
dens of beslissingen, en aldus vermij-
den dat alle genomen opties van Flan-
ders Technology, DIRV en andere een
slag in het water zijn.

Het realistisch economisch denken is
van uitermate groot belang voor onze
regio daar dit bepalend is voor de
creatie van werkgelegenheid, uitbouw
en vernieuwen van het bestaande
park en verhoging van ons industrieel
en KMO-impact op de buitenlandse
markten.

Het denken en werken voor de toe-
komst is het voorbereiden van het he-
den.
De Voorzitter : Mevrouw Detiège
heeft het woord.
Mevrouw L. Detibge  (op de tribune)
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, collega’s, het weze mij toe-
gelaten aan de heer Minister één
vraag te stellen in verband met de
continuïteit van het Centrum voor de
Bibliografie van de Neerlandistiek
vzw.
Tijdens de vergadering van de Vlaam-
se Raad van 1 juni 1983, beloofde Mi-
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nister Poma officieel de continuïteit
van voornoemd Centrum te verzeke-
ren en daartoe de nodige subsidies te
verstrekken.

Dit gebeurde in 1983 door een subsi-
die van 2.300.000 frank welke, juist
gepast, de werkingskosten dekte.

Verwonderlijk lijkt het mij nu dat de
dotatie 1984 aan het Commissariaat-
generaal voor Internationale Culture-
le Samenwerking bij artikel 53401.9,
in tegenstelling met andere instellin-
gen, slechts een status quo van deze
subsidie voor het Centrum voorziet.

Mijnheer de Minister, gelet op uw
stellige belofte van verleden jaar kan
ik me niet anders indenken dan dat dit
voorstel op een administratieve ver-
gissing berust. Misschien dat de vroe-
ge behandeling van de begroting van
de Raad niet toeliet de door het Cen-
trum op 25 oktober 1983 ingediende
begroting, grondig na te kijken. Uit
deze begroting - 2.900.000 frank -
blijkt nochtans duidelijk dat een aan-
passing nodig is.

Trouwens, de feiten zijn als volgt.

Ten eerste, de volledige wedde van
een nieuw personeelslid, dat pas in
1984 volledig ten laste valt van het
Centrum, werd in 1983 wat het vakan-
tiegeld betreft gedragen door de vori-
ge werkgever. Ten tweede, de index is
opnieuw toepasselijk op de salarissen
van de drie personeelsleden. Ten der-
de, de biënnales worden toegepast.
Ten vierde, de RMS-bijdragen verho-
gen.

Anderzijds meen ik nochtans dat de
indeling van genoemd artikel 53401
zo soepel werd opgesteld, dat er ge-
makkelijk onderling tussen de 11
voorziene subsidiëringen de aanpas-
sing voor het Centrum opvangbaar
moet zijn.
Ik zie dus geen enkele reden tot onge-
rustheid of noodzaak een amende-
ment in te dienen, tenzij u dit anders
verklaart.
Ik vraag enkel dat de heer Minister
Poma zou verklaren dat hij zijn geda-
ne belofte aan het Centrum ook in
1984 gestand blijft en derhalve een
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aangepaste subsidie van 2.900.000
frank zou toezeggen, daartoe de nodi-
ge instructies geeft en tot een snelle
uitbetaling overgaat.

Dit zal zowel in Vlaanderen als in Ne-
derland ten zeerste gewaardeerd wor-
den. (Applaus bij de SP)

De Voorzitter : De heer Weckx heeft
het woord.

De heer H. Weckx (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, geachte collega’s, het ,,ver-
dragsrecht” blijft nog altijd een dis-
cussieaangelegenheid tussen de cen-
trale regering en de Executieve. Toch
meen ik enige vooruitgang te bespeu-
ren. Enerzijds hebben interpellaties
in het nationaal Parlement aange-
toond dat het zo dikwijls aangehaalde
Duitse voorbeeld in verband met de
verhouding tussen Land en Bond ook
niet ab initio het verdragsrecht naar
het buitenland toe duidelijk heeft ge-
steld.

Anderzijds is de Executieve - en ik
wil hem daarvoor gelukwensen -
doende om tot een regeling te komen
en heeft zij mijns inziens een gelukkig
voorstel gedaan, waarvan ik hoop dat
de bespreking tot een goede regeling
zal kunen leiden. Trouwens, onze col-
lega, mevrouw De Backer-Van Ocken,
zal daarop straks verder tussenkomen.

Als ik hierop thans niet verder inga, is
het omdat wij ons in de eerste plaats
moeten bezinnen over de doelstellin-
gen van het te voeren beleid. Op ver-
schillende plaatsen is gezegd dat dit
de oplossing van het institutionele
probleem zal vergemakkelijken. Ik
geloof dat dit juist is en dat bezinning
over de inhoud van het Vlaams bui-
tenlands beleid dringend nodig is.

De culturele autonomie bestaat sinds
1970 en men heeft, door allerhande
beleidsbeslissingen, de culturele sec-
tor op alle mogelijke manieren onder
het mes gelegd. Maar inzake interna-
tionaal cultuurbeleid, laat staan, bui-
tenlands beleid zonder meer, is eigen-
lijk niets of zeer weinig ondernomen,
ook niet in de Cultuurraad van weleer.

Daarom is de oprichting van een
Vlaams Ministercomité voor Buiten-
lands Beleid dd. 14 december 1983

niet alleen belangrijk, het is evenzeer
een uitdaging.

Want er is werk, zowel in de culturele
sector, als op andere domeinen. Er is
het economisch buitenlands beleid.
Ter zake zou ik het Ministercomité
willen suggereren bij voorrang aan-
dacht te geven aan de instrumenten
om aan buitenlands beleid te doen :
de Belgische Dienst voor Buitenland-
se Handel, het Fonds voor Buiten-
landse Handel, Copromex. Ter zake
stelt zich de vraag naar de regionalise-
ring van deze instrumenten. Men
moet dit onderzoeken vanuit een mo-
tief van doelmatigheid, want als het
waar is dat een agressieve buitenland-
se politiek op het vlak van de export
een ,,must” is, die ligt in het verlengde
van een uitbouw van onze Vlaamse re-
gio, dan is het ook waar dat men, inza-
ke overheidsinstellingen niet tot pa-
rallelle circuits moet komen. Men kan
niet tegelijk de Staat - waarbij ik ook
de Vlaamse Deelstaat reken - ontvet-
ten en allerhande ingewikkelde en
kostenverslindende ,,doublures” aan-
vaarden. Ik pleit dus zeer duidelijk
voor instrumenten van buitenlands
beleid, die de onze zijn, dus met eigen
bevoegdheden, maar die tegelijk doel-
matig zijn. De fameuse uitspraak
,,Wat  Vlaanderen doet, doet het beter”
is helaas geen evidentie.

Maar het Vlaams Ministercomité voor
Buitenlands Beleid mag zich niet tot
het strikt economische beperken.
Hier wil ik de Minister vragen actief
en waakzaam te zijn op een ander ter-
rein. Het Europees Parlement wil de
motor zijn bij de regionale ontwikke-
lingen in Europa en in dat verband wil
het tot meer samenwerking komen
met het zogenaamd raadgevend comi-
té van de lokale en regionale besturen.

Op de Conferentie van de Regio’s die
einde januari te Straatsburg plaats-
vond en waar een vertegenwoordiging
van onze Raad aanwezig was, werd
vanuit meerdere regio’s gepleit dat de
vertegenwoordiging niet, zoals nu het
geval is, exclusief in handen zou zijn
van de vertegenwoordigers van de lo-
kale besturen, maar wel in handen
zou komen van de constitutioneel er-
kende en bij middel van rechtstreekse
verkiezingen erkende regio’s, in ons
geval de Vlaamse Gemeenschap.
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CVP-fractieleden 

Weckx

Van links naar rechts : CVP-jiactieleden  A. Van Nevel, C. De Cooman, verslaggever
over de begrotingsmaterie buitenlands beleid, en F. Piot

De gestemde eindresoluties pleiten
voor dit soort vertegenwoordiging en
het ware goed dat het Vlaams Minis-
tercomité hier bijzonder attent zou
zijn. Het is niet onbelangrijk onder
meer in verband met hetgeen het Eu-
ropees Regionaal Fonds te bieden
heeft.

Een ander Europees aandachtspunt is
de uitvoering van de Kaderovereen-
komst van de Raad van Europa inzake
grensoverschrijdende samenwerking
tussen Gemeenschappen en autoritei-
ten van 21 mei 1980. In Beneluxver-
band zal - of is het reeds gebeurd ? -
een overleg plaatsvinden, waarbij ook
de Vlaamse Executieve is betrokken.
Ik verwijs hiervoor naar het antwoord
op de parlementaire vraag van collega
Suykerbuyk van 19 december 1983.

Eén van de mogelijkheden is ambte-
lijk overleg tussen de lokale besturen
aan weerszijden van de grens te insti-
tutionaliseren. Voor grensgemeenten
en grensregio’s is dat op een aantal do-
meinen - milieu, ruimtelijke orde-
ning, tracering van infrastructuurwer-

ken - uiterst belangrijk. Mag ik u op-
roepen bij dit overleg een stimuleren-
de rol te spelen, al was het maar om de
vele samenwerkingsverbanden in het
Vlaamse grensgebied - van Oost-
Vlaanderen tot Limburg - een solide
en niet meer vrijblijvende basis te ver-
schaffen.
In verband met de Taalunie wil ik nog
enkele woorden zeggen. De verschil-
lende organen zijn nu alle geïnstal-
leerd, nadat op 8 december te Den
Haag de Raad voor de Nederlandse
Taal en Letteren werd geïnstalleerd.
De periode van de ,,Taalunie  - in -
oprichting” is voorbij en ik hoop dat u,
mijnheer de Vice-Voorzitter Poma,
als Voorzitter van het Comité van Mi-
niters met bekwame spoed aan het
werk zult gaan.

Persoonlijk zou ik, nu het kader voor
overleg tussen Vlaanderen en Neder-
land vastligt, een prioriteit naar voren
willen schuiven. De prijsbinding voor
boeken volgens een Vlaams-Neder-
landse overeenkomst van 1949 zou,
volgens een uitspraak van het Hof van

Justitie van Luxemburg onder de ver-
bodsbepalingen van het Europees
Verdrag vallen. Een onbegrijpelijke
uitspraak als men weet dat landen als
Duitsland, het Verenigd Koninkrijk
ter zake hun eigen taalgebied be-
schermen.

Maar er moet wat ondernomen wor-
den, en het lijkt me dat binnen de
Taalunie Vlaanderen en Nederland
samen moet onderzocht worden en
beslist hoe de prijsbinding voor
boeken ondanks alles kan worden ge-
vrijwaard. Dit is immers geen pro-
bleem voor uitgevers en boekhande-
laars alleen, maar evenzeer en nog
veel meer voor de gebruikers. In lan-
den als bijvoorbeeld Zweden waar de
boekenprijs vogelvrij werd verklaard,
is de kleine boekhandel totaal ver-
dwenen, Monopolies zijn in de plaats
gekomen, assortimenten werden ver-
kleind en veel belangrijk werk kan
niet meer worden uitgegeven omdat
de oplage ervan te klein is. Losse
bestellingen zijn in dit verband niet of
veel minder mogelijk, want dergelijke
service wordt onrendabel. Het ineen-
storten van boekenprijzen kan alleen
kortzichtige consumenten doen jui-
chen. Het cultuurgoed, dat het boek
is, moet verdedigd worden en de Taa-
lunie kan hier haar praktische waarde
bewijzen., Afgezien van het belang
van dit probleem, zou de Taalunie van
haar imago van ,,wereldvreemdheid”
afkomen, als ze hier een prioritaire
zaak van zou willen maken.
Ziehier slechts enkele voorbeelden
om aan te tonen dat het Vlaams bui-
tenlands beleid dossiers genoeg op ta-
fel heeft. Tegelijk tonen die voorbeel-
den aan dat de kwaliteit van een be-
leid zeker niet altijd aan de omvang
van de kredieten moet worden afge-
meten. Creativiteit is aan geen prijs
gebonden. (Applaus bij de W en de
CV?!
De Voorzitter : Dames en heren, ik stel
voor onze werkzaamheden tot 19.30
uur te onderbreken.
- De vergadering wordt om 19 uur ge-
schorst.
- De vergadering wordt hervat om
19.30 uur.

ONTWERP VAN DECREET houdende
aanpassing van de begroting van de
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Voorzitter

Vlaamse Gemeenschap voor het begro-
tingsjaar 1983
- 10 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2

ONTWERP VAN DECREET houdende
de middelenbegroting van de Vlaamse
Gemeenschap voor het begrotingsjaar
1984
- 6 (1983-1984) - Nrs. 1 en 2
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene
toelichting)

ONTWERP VAN DECREET houdende
de begroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1984
- 8 (1983-1984) - Nrs. 1 (+Errata  en
Bijlagen 1 tot VI) tot 4
- 7 (1983-1984) - Nr. 1 (Algemene
toelichting)

TOEGEVOEGDE INTERPELLA-
TIES (R.v.O. art. 67,9)

BUITENLANDS BELEID (Voortzet-
ting)

De Voorzitter : Wij zetten de bespre-
king van de tweede materie waarvoor
Minister Poma bevoegd is, met name
buitenlands beleid voort, waar Minis-
ter Buchmann eveneens bij betrok-
ken is, wat het aspect coördinatie be-
treft.
De heer Beysen heeft het woord.

De heer E. Beysen (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, heren Minis-
ters, geachte collega’s, in afwachting
dat we de gelegenheid zullen hebben
het buitenlands beleid grondiger te
bespreken, aan de hand van het initia-
tief genomen door de commissievoor-
zitter Suykerbuyk, wens ik bondig
twee aandachtspunten aan dit debat
toe te voegen.
Het betreft het Vlaams cultureel cen-
trum te Amsterdam en de culturele
akkoorden.
De Gemeenschapsminister heeft tij-
dens de commissiebesprekingen te-
recht onderstreept dat er een hele
kentering ten gunste kan worden
waargenomen in het zo fel besproken
Vlaams Cultureel Centrum ,,De Brak-
ke Grond,, te Amsterdam.
Zelfs wanneer daarbij vastgesteld
wordt dat ook de uitgaven konden
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worden verminderd, blijft een uitga-
vepost van 19.600.000 frank een in het
oog springende uitgave, waarvan blij-
vend de vraag moet worden gesteld of
de besteding ervan via het Vlaams cul-
tureel centrum de meest efficiënte is.

Toen ik vóór veertien dagen via een
weekblad nog eens op de harde feiten
werd gewezen, onder de alleszeggen-
de titel Nederland zit echt niet te
wachten op De Brakke Grond”, een
reportage waaruit ten overvloede de
veel te geringe impact van het Vlaams
Cultureel Centrum op de Nederlan-
der in het algemeen en de Amster-
dammer in het bijzonder ten voete uit
werd getekend, vond ik daarin een
nieuwe voedingsbodem om met een
kritisch speurdersoog de jaarlijkse uit-
gaven voor De Brakke Grond trachten
te ontleden.

Ik blijf bij mijn mening dat er een
wanverhouding bestaat tussen de uit-
gaven en het doordringen van het
Vlaams cultureel imago bij onze
Noorderburen.

Alle voorwaarden lijken me nu ver-
vuld om de impact van De Brakke
Grond op de Nederlanders grondig te
evalueren.

Ten einde ons toe te laten met kennis
van zaken te kunnen oordelen over de
toekomst van De Brakke Grond, die-
nen we voorafgaand te weten tot wel-
ke doelgroepen de werking van De
Brakke Grond zich richt, welke bevol-
kingscategorieën we in Amsterdam
bereiken, hoe het gesteld is met de
geografische spreiding van De Brakke
Grond-bezoekers en welke de graad
van representativiteit is van De Brak-
ke Grond-gebruikers. Ik druk de hoop
uit dat we met deze gegevens in ons
bezit volgend jaar een grondig evalua-
tiedebat over het Vlaams cultureel
centrum te Amsterdam kunnen voe-
ren.
Het tweede luik in mijn betoog han-
delt over de culturele akkoorden. Be-
wust laat ik daarbij de modaliteiten
over de ondertekening van de culture-
le akkoorden links liggen. Collega
Weckx heeft daarnaar verwezen en ik
verneem dat ook mevrouw De B acker
zo dadelijk daar verder zal op ingaan.
De heer W. Seeuws : Is dat afgespro-
ken ?

De heer E. Beysen : Neen, mijnheer
Seeuws, maar collega Weckx was zo
vriendelijk dat reeds aan te kondigen.
Wel vraag ik aandacht voor het inhou-
delijk analyseren van de culturele ak-
koorden die in uitvoering zijn.

Het komt mij voor dat de culturele ak-
koorden veelal lijden aan een te ste-
reotype benadering. Valt er geen ge-
brek aan afwisseling in de program-
ma’s te bespeuren ? Worden nieuwe
trends in het cultureel beleid op tijd
kansen gegeven in de culturele ak-
koorden ? Heeft men voldoende oog
voor het onderkennen van nieuwe
culturele uitingen in het buitenland ?
Ziedaar een aantal kernvragen die
wellicht horizont-verruimend kunnen
werken voor het werken met ver-
nieuwde inzichten in het kader van de
culturele akkoorden.

Mijnheer de Voorzitter, heren Minis-
ters, dames en heren, bij het doorne-
men van de lange lijst van landen met
dewelke wij culturele akkoorden heb-
ben afgesloten, valt het op dat in deze
landen verschillende politieke regi-
mes heersen. Vanuit democratisch
standpunt is daar op zichzelf niets te-
gen in te brengen omdat men er moet
van uitgaan dat culturele akkoorden
de geschikte kanalen vormen om de
doorstroming met andere politieke re-
gimes zo groot mogelijk te maken en
dat via de culturele akkoorden wij ook
de gelegenheid krijgen de bevolking
van de vreemde landen beter te leren
kennen en moeten wij alleszins de
mogelijkheid tot dialogeren vrijwa-
ren. Wij moeten bovendien, via de
culturele akkoorden, openingen zoe-
ken om de cultuuroverdracht over de
grenzen heen beter te leren begrijpen.
Daarvoor mogen er van onzentwege
geen grenzen worden getrokken.

Tegen de achtergrond van deze bena-
dering dient de vraag te worden ge-
steld wat de Vlaamse Raad ervan
weerhoudt stelling te nemen met be-
trekking tot de opschorting van het
culturele akkoord met Zuid-Afrika,
opschorting beslist door de regering
in 1977. Vertrekkende van het princi-
pe dat elk politiek beleid dat indruist
tegen de mensenrechten moet veroor-
deeld worden, waar ook ter wereld,
maar anderzijds constateren dat wij
met verschillende landen culturele
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Beysen

akkoorden in stand houden waar de
mensenrechten helemaal niet geëer-
biedigd worden, moet een duidelijke
keuze worden gemaakt, ofwel schort
men onverwijld de culturele akkoor-
den op met die landen waar de men-
senrechten niet worden gerespec-
teerd, ofwel schort men geen enkel
cultureel akkoord verder op.

In 1978 heeft men in de toenmalige
Cultuurraad voor de Nederlandse
Cultuurgemeenschap ellenlange ver-
gaderingen gewijd aan het opschorten
van het cultureel akkoord met Zuid-
Afrika, vergaderingen die uitgemond
zijn in palavers omdat men er zich wel
voor behoedde duidelijke taal te spre-
ken. De aanleiding tot deze palavers
vormde een voorstel van resolutie in-
gediend door Karel Poma, mijnheer
de Gemeenschapsminister, betreffen-
de sommige culturele akkoorden,
maar in wezen ging het over het cultu-
reel akkoord met Zuid-Afrika. U pleit-
te toen dat er geen afdoende redenen
bestonden om het cultureel akkoord
met Zuid-Afrika op te schorten.

Ik breng dit in herinnering omdat ik
hoop dat u nu zal slagen in datgene
wat in 1978 niet mogelijk bleek, te we-
ten een einde te maken aan de op-
schorting van het cultureel akkoord
met Zuid-Afrika.

Het herstellen van onze culturele be-
trekkingen met Zuid-Afrika vindt al-
leen al zijn voedingsbodem in het feit,
dat we het ons niet kunnen veroorlo-
ven ons hermetisch af te sluiten van
ons toch al niet zo groot taalgebied.

Als geëigend politiek orgaan moet de
Vlaamse Executieve en de Vlaamse
Raad daarin een standpunt aanne-
men. (Algemeen applaus)

De Voorzitter : De heer Van Grember-
gen heeft het woord.

De heer P. Van Grembergen (op de tri-
bune) : Mijnheer de Voorzitter, heren
Ministers, geachte collega’s, eerst wil
ik - waarschijnlijk zonder veel volg-
orde - inpikken op de uiteenzetting
van collega Weckx over het Europees
Parlement.

Ik had het geluk aanwezig te zijn -
zoals collega Beysen trouwens - op
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een samenspraak tussen verschillen-
de ambtenaren van verschillende lan-
den met parlementsleden uit verschil-
lende landen inzake de contacten tus-
sen de regio’s en de Europese Ge-
meenschap. Daar kwam tot uiting dat
overal de centrale staat poogt te ver-
hinderen dat de regio’s contact opne-
men met Europa en dat er een zekere
haat-liefde verhouding bestaat die
maakt dat wanneer de regio’s contact
willen opnemen dit wordt verhinderd
of afgeremd.

Enerzijds is er de strekking naar meer
Europese eenheid en anderzijds naar
grotere verscheidenheid. Die twee
strekkingen binden of samenbrengen
is de zeer grote opdracht voor de toe-
komst.

Dat tussen haakjes.

Wat de vertegenwoordiging uit Vlaan-
deren betreft, was er wel een parle-
mentaire vertegenwoordiging. Uit
Duitsland waren er vertegenwoordi-
gers van de Länder ; uit Frankrijk -
waar nochtans onder leiding van pre-
sident Mitterand een regionalisering
op het getouw werd gezet - waren er
vertegenwoordigers aangeduid door
Parijs maar optredend voor de Regio.
Vanuit Parijs werd gedirigeerd wie
Occitanië vertegenwoordigde, wie
Bretagne en wie Frans-Vlaanderen.

Geachte collega’s, wat het buiten-
lands beleid van de Vlaamse Execu-
tieve betreft, moet een groot onder-
scheid worden gemaakt tussen wat de
centrale regering bedoelt met buiten-
landse politiek en wat de Vlaamse
Raad en de Vlaamse Executieve er-
mee bedoelen. Essentieel is voor ons
hoe wij de Vlaamse Gemeenschap en
de federale staatsvorm, die geleidelijk
meer en meer vorm en structuur
krijgt, in het buitenland kunnen laten
zien en laten beoordelen.

Er is ook een voortdurende tegenstrij-
digheid tussen het Belgisch staatsbe-
lang en tussen onze gerechtvaardigde
verlangens om de Vlaamse kansen zo-
wel economisch als cultureel zo goed
mogelijk in het buitenland te verdedi-
gen. Soms hebben wij de neiging - ik
ook en in zeer hoge mate - te veron-
derstellen dat zulks maar optimaal zal
kunnen gebeuren wanneer de voogdij
of de betutteling of de machtsinvloed

van het Ministerie van buitenlandse
betrekkingen zal verkleinen en onze
kansen daardoor zullen vergroten.

De heer A. Diegenant : Tot op de dag
dat u Minister van buitenlandse be-
trekkingen bent.

De heer P. Van Grembergen : Die
droom koester ik niet. De evolutie
gaat in dit land zo snel dat ik mij af-
vraag of we niet eerder naar twee Mi-
nisters van buitenlandse betrekkin-
gen zullen gaan dan naar die ene, die
moet spreken voor heel het land.

De heer A. Diegenant : Als de provin-
cies op dezelfde manier redeneer-
den...

De heer P. Van Grembergen : De
Vlaamse Executieve heeft in haar be-
leidsnota gezegd - het is bijna een
psalmzin geworden - ,,De Vlaamse
identiteit moet tot ver buiten onze
grenzen gaan, een realiteit worden,
herkenbaar en erkenbaar.” Goed ge-
vonden als formulering. Het is een
postulaat geworden voor de Vlaamse
Executieve zowel als voor de Vlaamse
Raad trouwens.

Volgens de visie van mijn partij moet
deze herkenbaarheid en erkenbaar-
heid steunen op twee pijlers : een cul-
turele en een economische. Wij mo-
gen deze niet scheiden ; de ene moet
voor een deel kunnen grijpen in de an-
dere.

Wat wij kwalitatief kunnen bieden op
het gebied van cultuur moet een weer-
spiegeling zijn van wat wij te bieden
hebben op economisch vlak. Beiden
moeten een geheel vormen en samen
bijdragen tot de vorming van ons ima-
go in het buitenland. Wij moeten van-
zelfsprekend afrekenen met het cen-
traal Ministerie van buitenlandse be-
trekkingen. Het is psychologisch be-
grijpelijk dat men daar enigszins af-
stand neemt van die evolutie. De Bel-
gische Staat, in het verleden zeer cen-
traal geleid, heeft naar het buitenland
toe steeds die eenheid weerspiegeld.
In het buitenland is men zich slechts
bewust van de dualiteit die hier be-
staat sinds er moeilijkheden zijn ont-
staan en op televisie beelden werden
getoond van volksstammen die elkaar
de kop insloegen, als ik het zo brutaal
mag zeggen. Dat die dualiteit hier al-
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tijd heeft bestaan, daarvan was men
zich in het buitenland niet bewust. Zij
hebben dus veeleer een negatief
beeld van onze samenleving. Psycho-
logisch is het begrijpelijk dat de cen-
trale regering getracht heeft zich af te
schermen en in het buitenland het
beeld van het ene, ondeelbare België
zo goed mogelijk wou naar voren
brengen.
Vlaanderen is vooral een handelsna-
tie. Studies over het economisch po-
tentieel van verschillende landen
hebben aangetoond dat Vlaanderen
vrijwel aan de top staat van de rang-
lijst. Zelfs economische wonderen als
Japan kunnen niet met ons wedijve-
ren wanneer de graad van industriali-
satie wordt berekend per hoofd van
de bevolking. Vlaanderen levert 70
procent van de buitenlandse handel in
België. Ook hier is een dualiteit aan-
wezig. Aan de ene kant zouden wij
aan onze produkten het kwaliteitsla-
bel ,,made in Flanders” willen hangen
maar aan de andere kant is er de Belgi-
sche Dienst voor de Buitenlandse
Handel die nog een centrale insteling
is hoewel zij toch de meeste aandacht
moet besteden aan wat op handelsge-
bied in Vlaanderen gebeurt. Men kan
onze produkten die naar het buiten-
land gaan echter niet tegelijkertijd het
label ,,made in Flanders” en het label
,,made in Belgium” geven. Daar moet
een lijn worden getrokken. Wij heb-
ben ter zake een duidelijk standpunt,
en opteren voor een federalisering
van de buitenlandse handel en van de
structuren die daarmede verband
houden. Uit de toespraak van de heer
Weckx heb ik begrepen dat hij ook die
richting uit wil. De vraag rijst echter
hoe ter zake centraal een evenwicht
kan worden bereikt.

Ik wou ook nog enkele vragen stellen
in verband met het Commissariaat-
generaal. Eerste vraag : is het Com-
missariaat, na twee jaar werking, ren-
derend en beantwoordt het aan de
verwachtingen die bij de oprichting
daarvan werden gesteld ? Tweede
vraag : waarom is de Raad van Advies
nog altijd niet samengesteld ?

Derde vraag : waarom zijn er zoveel
gelegenheidsmedewerkers die klach-
ten hebben over laattijdige uitbeta-
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ling van vergoedingen en kosten voor
hun prestaties ?

Vierde vraag, niet zo wezenlijk maar
toch belangrijk : ikzelf en ook anderen
hebben moeite met de naamgeving
,,Commissariaat-generaal voor de In-
ternationale Culturele Samenwerking
van de Vlaamse Gemeenschap”. In
andere landen geeft men daar een an-
dere naam aan. Zo is er bijvoorbeeld
de Britisch Council of de Stichting pro
Helvetica. Jaren geleden hebben wij
reeds voor een andere naamgeving ge-
pleit, zoals bijvoorbeeld Pro Flandria,
of om het even wat, wij willen niet de
uitvinders zijn van een naam om daar
op te plakken.

Minister K. Poma : Ik weet dat u nogal
romantisch bent, mijnheer Van
Grembergen.

De heer P. Van Grembergen : Mijnheer
de Minister, u weet eigenlijk niet of ik
romantisch ben. Daarvoor zouden wij
eens een andere avond samen moeten
zijn, maar liefst niet nu.

De Voorzitter : U kan dat gerust doen,
weet u.

De heer P. Van Grembergen : Wat ,,De
Brakke Grond,’ betreft, verschil ik
met de heer Beysen enigszins van me-
ning, in die zin dat wij verheugd zijn
dat de schandaalsfeer rond ,,De Brak-
ke Grond” opgeklaard is. Men heeft
van die sfeer gebruik gemaakt om
daar allerlei zaken mee te kopen en te
verkopen. Die sfeer was er, naar ik
meen, ten onrechte. Wij zijn ver-
heugd dat die periode afgesloten is en
dat de Brakke Grond, mits begelei-
ding, mits een sterke hand, de kans
moet krijgen in Nederland de beeld-
vorming te brengen van wat Vlaande-
ren op cultureel, economisch en
maatschappelijk gebied betekent. De
middelen zijn er, de ruimte is er, het is
goed, alleen moet het in de hand ge-
houden worden. Ik denk dat wij op dat
vlak op de goede weg zijn. Men kan
daarover discussiëren, mijnheer Bey-
sen . . .

De heer E. Beysen : Mijnheer Van
Grembergen, ik wil hier geen misver-
stand over laten bestaan. Ik ben be-
gonnen met te stellen dat ook ik ge-
lukkig ben met het feit dat inderdaad
een aantal betrekkingen kunnen

waargenomen worden, maar voor het
overige meen ik dat wij enigszins van
mening verschillen.

De heer P. Van Grembergen : Dan heb
ik nog enkele andere vragen.

Hoe verloopt het contact tussen de
Vlaamse Executieve, de Vlaamse
Raad en onze Europese verkozenen ?
In feite zijn die uitsluitend in Vlaan-
deren verkozen. Wij hebben daar -
laat ons dat eerlijk zeggen - als
Vlaamse Raad en als Vlaamse Execu-
tieve geen enkel contact mee. Noch-
tans zijn zij, als men het ten gronde
bekijkt, de zuivere politieke vertegen-
woordigers van de regio Vlaanderen.
Volgens het kiesstelsel is het ook op
die wijze gestructureerd en vastge-
legd. Welnu, wij hebben met die Eu-
ropese verkozenen geen enkel con-
tact. Er is in deze ook geen organisa-
tie. De vraag is of de Vlaamse Execu-
tieve niet het initiatief moet nemen
om daar iets aan te doen.

Hoe verloopt het contact tussen de
Executieve zelf en de Europese Ge-
meenschap ? Moet dat altijd gaan
langs de centrale minister van buiten-
landse betrekkingen ?

Een ander onderwerp dat ik ter sprake
wil brengen is het huis te Rijsel. Ik
heb u bij de aanvang gezegd dat ik van
het ene onderwerp naar het andere
zou springen, vermits ik mijn betoog
wil inkorten. Wij vinden het belang-
rijk dat de Vlaamse Gemeenschap in
Rijsel aanwezig zou zijn. Het is een
Vlaamse stad, al spreekt men er Frans.
In mijn ogen kan een stad Vlaams
zijn, ondanks het feit dat men er geen
Nederlands spreekt. Rijsel is van aard,
mentaliteit en houding, een Vlaamse
stad waar het Frans wordt gesproken
en waarmee wij contacten zouden
kunnen hebben. Ook voor Parijs is er
belangstelling in Vlaanderen. De
voorganger van de huidige Minister
heeft destijds zelf laten verstaan dat
de mogelijkheid bestond om de
Vlaamse cultuur in Frankrijk te bren-
gen. Is het de Minister bekend of er op
dat vlak reeds initiatieven werden ge-
nomen ? Heeft de Vlaamse Gemeen-
schap zelf al initiatieven genomen ?

Een volgend punt behandelt de ken-
nis van het Nederlands in de Frans-
sprekende gebieden uit onze omge-
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ving. Ik maak me er zorgen over dat
men in Wallonië zo weinig de wil op-
brengt om Nederlands te spreken. Er
is eerder een soort antipathie - het
woord haatverhouding zou te sterk
zijn - die maakt dat velen in Wallonië
kiezen voor het Engels als tweede taal
en dus niet voor het Nederlands. Het
omgekeerde bestaat ook enigszins. Er
is een periode geweest dat het publiek
eerder naar het Engels neigde, maar
stilaan komt men ervan terug. Op dit
ogenblik stelt men vast dat het Frans
terug veruit als tweede taal wordt be-
schouwd en dat het percentage dat

.voor de Engelse taal als tweede taal
had gekozen terugloopt, waarschijn-
lijk omdat men het Engels door de ve-
le mediamiddelen gemakkelijker aan-
leert.

Zou het niet goed zijn met de Waalse
Executieve contact te leggen om het
Nederlands in Wallonië aan te prijzen
als tweede taal ? Het zal niet gemakke-
lijk zijn, maar dit wil niet zeggen dat
men er daarom niet moet naar streven
om de klemtoon erop te leggen.

Dezelfde vraag stel ik voor Frans
Vlaanderen. Men stelt vast dat de be-
langstelling voor het Nederlands er
groeiende is. Er zijn vele vrijwilligers
in verhouding met vroeger - die Ne-
derlands aanleren gedurende de vrije
dagen. Op welke manier wordt dit
vanuit de Vlaamse Executieve gesti-
muleerd ? Welke middelen hebben
wij daarvoor ? Wat kan hiervoor ge-
beuren ?

Een volgende vraag die ik wou stellen
is in verband met het Nederlands in
Rijnland-Westfalen. Heren Ministers,
Rijnland-Westfalen is economisch de
belangrijkste handelspartner van
Vlaanderen, na Nederland en Wallo-
nië. Ik weet uit eigen ervaring dat in
Rijnland-Westfalen zeer veel belang-
stelling bestaat voor het Nederlands,
omdat ook zij het belang ervan inzien.
Ik meen dat er vanuit de overheid te
weinig belang aan wordt gehecht.

Daar bestaat de kans dat Nederlands
de derde taal, soms de tweede taal, in
het middelbaar onderwijs zou wor-
den. Wij nemen daar te weinig contact
voor op. Het schijnt dat het verlangen
daartoe groot is in die streek, maar wij
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nemen de organisatie niet ter harte. Ik
dring er op aan dat er samen met Ne-
derland een actie zou worden gevoerd
om in dat belangrijke middengebied,
de Benelux samen met Rijnland-
Westfalen, het Nederlands meer kan-
sen te geven. Men zal ons beter ken-
nen als men onze taal leert. De con-
tacten zullen makkelijker verlopen als
men onze taal kent. De economische
banden zullen er ook beter door wor-
den. Er zijn dus allerlei redenen om
aandacht te schenken aan dat belang-
rijk middengebied in Europa om hen
de kans te geven Nederlands te leren.
De Vlaamse Executieve zou op het
terrein alle kansen moeten aangrijpen
en stimuleren die het aanleren van
onze taal bevorderen in de ons omrin-
gende landen. (Algemeen applaus)

De Voorzitter : De heer Dillen heeft
het woord.

De heer K. Dillen (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, heren van de
Executieve, dames en heren, de heer
Beysen heeft mij eigenlijk de kaas van
het brood gegeten met zijn pleidooi
voor het herstel van de culturele be-
trekkingen met Zuid-Afrika, maar ik
dank hem daarvoor.

Men kan verschillende criteria aan-
leggen voor het bepalen van culturele
betrekkingen met het buitenland. Zo
kan men bekrompen criteria aanleg-
gen, die alleen maar een bekrompen
geest verraden.

Ik heb het altijd op prijs gesteld, en als
juist ervaren, dat verschillende Minis-
ters van buitenlandse zaken, nadien
van buitenlandse betrekkingen, ver-
klaarden dat culturele en economi-
sche betrekkingen met het buitenland
niet werden bepaald door politieke
leiders in het land, politieke partijen,
ideologieën, met één woord regimes,
maar dat het betrekkingen waren met
landen, met staten.

Dat is inderdaad een ruime opvatting.
Het is het enige wat toelaat met alle
landen culturele betrekkingen te on-
derhouden. Het laat ons toe over alle
verschillen, over alle tegenstellingen,
en ook over alle mogelijke conflicten
heen toch een menselijk gebied te
vrijwaren dat toelaat culturele betrek-
kingen te hebben. Op één voorwaar-
de. Consequentie. Een consequentie
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in die zin dat men niet willekeurig één
enkel land uitsluit. Doet men dat wel
dan wordt men ongeloofwaardig in
zijn politiek en gaat men de weg van
de politieke hypocrisie op. Wanneer
men bepaalde vergelijkingen maakt
wordt het zelfs lachwekkend.

Inderdaad, wie culturele betrekkin-
gen wil onderhouden, ik ben daar niet
tegen, met de Goelag-Archipel,
maakt zich toch hopeloos belachelijk
wanneer hij diezelfde culturele be-
trekkingen met Zuid-Afrika blijft wei-
geren. Daarom mijn pleidooi om die
te herstellen vanuit de Vlaamse Ge-
meenschap, de Vlaamse Raad en in de
eerste plaats vanuit de Vlaamse Exe-
cutieve. Dat heeft niets te zien met
het goedkeuren, dat heeft ook niets te
zien met het afkeuren van de politiek
in Zuid-Afrika.

Degenen die de ontwikkeling van de
Zuidafrikaanse leterkunde over enke-
le generaties hebben gevolgd en die
weten wat een enorme opgang die let-
terkunde op het gebied van de dicht-
kunst alleen al maar bereikt heeft en
welke internationale eerste rangorde
sommige Zuidafrikaanse dichters
hebben bereikt, weten dat het voor
onze jeugd een enorme verarming be-
tekent alleen maar de naam Breyten
Breytenbach te kennen. Wanneer ik
het met hem niet eens ben inzake po-
litieke overtuiging, dan kan ik het mij
in elk geval zeer gemakkelijk maken
bij het aanvaarden van zijn kunste-
naarschap. Er zijn naast hem, in Zuid-
Afrika, zoveel echte kunstenaars dat
het een aanslag op onze jeugd zou zijn
die namen hier niet bekend te maken
en hun werk niet te leren kennen via
een herstel en het activeren van een
cultureel akkoord met Zuid-Afrika.
Die mogelijkheid moet de Vlaamse
Executieve grijpen.

De Voorzitter : Mevrouw De Backer-
Van Ocken heeft het woord.

Mevrouw R. De Backer-Van Ocken (op
de tribune) : Mijnheer de Voorzitter,
heren Ministers, geachte collega’s, ik
wil mijn zorg uitdrukken over de gang
van zaken in het internationale cultu-
rele beleid op dit ogenblik.

Ik moet eerlijk zeggen dat ik niet hele-
maal het optimisme deel van sommi-
ge van de vorige sprekers. Ik vrees dat
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wij er niet op vooruit zijn gegaan. Ik
wil de Ministers echter onmiddellijk
geruststellen. Ik weet ook dat de voor-
naamste moeilijkheden van constitu-
tionele en structurele aard zijn. Ik
moet dat hier niet herhalen. U weet
het allemaal. De wet van 8 augustus
1980, artikel 16, luidt : ,,Instemming
met de verdragen of akkoorden betref-
fende de samenwerking wordt ver-
leend door de Vlaamse Raad, de Fran-
se Gemeenschapsraad of door beide
Raden indien zij er beide bij betrok-
ken zijn. Paragraaf 2 zegt : ,,De in pa-
ragraaf 1 bedoelde verdragen worden
bij de bevoegde Raad ingediend door
de Gemeenschapsexecutieve.”

Daarnaast is er artikel 68 van de
Grondwet en er is ook artikel 81 van
de wet van 8 augustus 1980 : ,,In aan-
gelegenheden waarvoor de Raad be-
voegd is, wordt zijn Executieve be-
trokken bij de onderhandeling van de
internationale akkoorden. De Koning
blijft de gesprekspartner op interna-
tionaal vlak, met inachtname van arti-
kel 68 van de Grondwet.”

Sinds de wet van 1980, zijn er bijzon-
der veel besprekingen gevoerd over
de voorrang van artikel 68 van de
Grondwet op artikel 59bis.

Men heeft ons gezegd dat de Execu-
tieve in november 1983 de Eerste Mi-
nister opnieuw heeft gevraagd dit pro-
bleem aan de agenda van het Overleg-
comité te stellen. Inmiddels is er heel
wat gebeurd. Er was een geharrewar
rond de protocols door de gemengde
commissies afgesloten, een moeilijk-
heid waarvoor men vroeger niet
stond..
Wanneer en hoe worden deze proto-
cols afgesloten ? Soms gebeurde dit
door of in aanwezigheid van de am-
bassadeur en met medeonderteke-
ning door de ambassadeur ; soms en-
kel en alleen door de ambtenaren van
Cultuur of Onderwijs die hun Minis-
ter vertegenwoordigen. Hieraan dient
toegevoegd dat deze Ministers toen
de Ministers van de Koning waren en
dat zich dus geen probleem stelde.

Welnu, ik heb gehoord van de verslag-
gever dat er een modus vivendi is ge-
vonden en dat men bij het afsluiten
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van de protocols door de gemengde
commissies een vertegenwoordiger
van het Departement van buitenland-
se zaken voor kennisname zou teke-
nen.

,
Mijns inziens, is dit een praktische
modus vivendi, die heel wat moeilijk-
heden oplost. Het echter als een voor-
uitgang tegenover het verleden zien
lij kt overdreven.

Maar dan vraag ik mij af of voor het af-
sluiten van de nieuwe akkoorden men
niet in dezelfde richting zou kunnen
denken en naar een drie-dubbele
handtekening zou kunnen gaan, alles-
zins tot er meer klaarheid in de be-
sprekingen is gekomen.

Ik heb het gehad over het ,,Executie-
ve”-element, waarop wij thans ge-
blokkeerd zijn. Maar bovendien moet
worden gezegd dat wij, Raad, in ge-
breke blijven, ook natuurlijk omdat
ons geen voorstellen door de Execu-
tieve worden voorgelegd. Inzake het
ratificeren kan worden gesteld dat wij
reeds sedert de wet Perin-Vande-
kerckhove deze akkoorden kunnen
bekrachtigen. Maar nog vooral zijn
wij erin geslaagd deze Raad van deze
bevoegdheid te laten gebruikmaken.
Ik denk dat wij ons ernstig moeten
bezinnen of wij op het vlak van de in-
ternationale culturele betrekkingen -
waarbij wij altijd de mond volhebben
over ons imago van onze Gemeen-
schap in het buitenland - geen stap
terug hebben gezet ten aanzien van de
periode van de unitaire staat. Het zou
toch wel al te gek zijn dat men, nadat
men de mogelijkheden had om als
Gemeenschap naar buiten te treden,
men precies door een aantal zaken
zou worden gehandicapt, waardoor
het imago van Vlaanderen in het bui-
tenland er zeker niet beter of niet gro-
ter op wordt. De impact die wij, als
Gemeenschap, in het buitenland had-
den werd vroeger wellicht met meer
nadruk naar voren gebracht dan thans,
en dit wegens constitutionele redenen
gebeurt ; dat vind ik zeer jammer.
Ik moet de heer Beysen bijtreden
wanneer hij zegt dat de inhoud van de
akkoorden nog altijd niet veel zaaks is.
Inderdaad, de akkoorden worden de
ene van de andere afgeschreven en
een akkoord met Ierland komt op het-
zelfde neer als een akkoord met Ko-

rea. Ook hebben de besprekingen, die
gevoerd worden voor het afsluiten van
de protocols, zelden meer inhoud dan
de uitwisseling van enkele professo-
ren, enkele studenten, misschien een
boekententoonstelling, maar daar-
mee is de kous af. Ik vind dat bijzon-
der jammer. Velen onder ons hebben
er steeds voor gepleit dat daaraan
meer inhoud zou worden gegeven, dat
er een uitwisseling van personen zou
zijn, van jeugdwerkers, van architec-
ten, van personen die zich bezighou-
den met monumentenzorg of met vor-
mingswerk en dergelijke meer. Wij
zouden er moeten toe komen deze ak-
koorden meer inhoud te geven om
precies de contacten van volk tot volk,
in welk land dan ook verblijvend, be-
ter en intenser te maken. Als de zaken
voortgaan zoals dit momenteel het ge-
val is, dan zouden wij wel eens dit bij-
zonder mooie instrument, met name
de internationale culturele akkoor-
den, kunnen zien inkrimpen. Reeds
ten tijde van Minister Spaak werd een
politiek gevoerd in die zin. Men wen-
ste juist met alle volkeren waarmee
het enigszins mogelijk was culturele
betrekkingen aan te knopen, om - dat
was toen de idee en dit is misschien nu
ook nog het geval - een pootje tussen
de deur te hebben, zowel op politiek
als op economisch vlak, bij landen
met regimes waarmee wij nu niet zo
gelukkig zijn. Het verwondert mij ook
dat de Vlaamse Executieve, die steeds
een sterk economisch karakter in haar
politiek legt, de invloed onderschat
die kan worden uitgeoefend door de
culturele relaties, ook op het econo-
misch vlak. Daarom pleit ik ervoor dat
men het politiek gekibbel zou stopzet-
ten en eensgezind tot een modus vi-
vendi zou komen. Dit moet natuurlijk
gebeuren in samenwerking met de na-
tionale regering en in zekere mate ook
met de Franse Gemeenschap.

Wat stellen wij nu voor ? Het zou ons
gelukkig maken mocht er een perma-
nent comité - of hoe het ook mag he-
ten - voor buitenlandse zaken zou
worden opgericht ten einde deze
praktische moeilijkheden te over-
bruggen. Ten slotte is het niet omdat
ik juist over de economische aspecten
heb gesproken ik de andere facetten
minder belangrijk acht. Integendeel,
het begrip ,,vriendschap tussen de vol-
keren” vrede en soms zelfs de hulp
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aan verdrukten in bepaalde landen
kan juist door deze relaties worden
versterkt.

Wat ik eveneens betreur is dat men
zich blijkbaar door een bepaalde men-
taliteit laat beïnvloeden, ook in de
Executieve, waarbij men ervan uit-
gaat, dat wij het imago van ons land
schaden wanneer wij met te velen -
en dan nog met mensen uit verschil-
lende gemeenschappen - naar het
buitenland gaan. Ik geloof dat niet. Ik
ben er vast van overtuigd dat de con-
tacten die men zelf kan leggen erg be-
langrijk zijn en men zich dus niet
teveel moet laten beïnvloeden door
beweringen alsof het in het buiten-
land verwarring zou scheppen wan-
neer men nu eens een nationale Mi-
nister, dán eens een Minister van de
Vlaamse respectievelijk Waalse Ge-
meenschap of Gewest ontmoet. Ik
denk niet dat men dat moet overdrij-
ven. Maar het komt erop aan hoé men
het doet.

Ik wil even verwijzen naar de activitei-
ten van ,,Belgium today” in Amerika,
die ook de belangstelling van de Ko-
ning wegdroegen, waarbij aan het
Amerikaanse volk is voorgesteld ,,Het
België van de Gemeenschappen”. Dit
kwam niet slecht over en stichtte geen
verwarring.
Daarom zouden de Ministers van de
Vlaamse Executieve soms bij gele-
genheid naar het buitenland moeten
gaan. Ze kunnen er zelfs iets leren en
terzelfdertijd onze mogelijkheden en
onze verlangens kenbaar maken. Het
zou toch te gek zijn dat, omwille van
inderdaad reële constitutionele moei-
lijkheden, dat de buitenlandse betrek-
kingen van onze Gemeenschap zou-
den verminderen in plaats van te ver-
meerderen.
Hetzelfde geldt voor onze culturele
huizen in het buitenland. Onze Minis-
ters gaan niet meer op reis, onze ak-
koorden worden niet meer geratifï-
ceerd, er worden geen nieuwe meer
afgesloten en onze culturele huizen in
het buitenland staan soms aan zeer
veel kritiek bloot. Ik betreur dat. Men
zou zich ervan moeten bewust zijn dat
bijna elk land in Europa zijn eigen
culturele huizen in het buitenland
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heeft. Zij kunnen een belangrijk ele-
ment zijn voor onze uitstraling, zowel
op cultureel als op economisch ge-
bied.

Wat het Commissariaat-generaal be-
treft, horen wij veel en lezen wij gere-
geld in de kranten dat de Executieve
allerlei plannen zou hebben. Ik wil
erop wijzen dat deze instelling decre-
taal werd opgericht en dat als men er
iets grondigs aan wil wijzigen, dat ook
via een decreet moet gebeuren.

Dan wilde ik nog een moeilijkheid
naar voren brengen, namelijk het pro-
bleem van de gemengde verdragen.
Wij hebben hier in deze Raad het Ver-
drag van New York geratificeerd. Het
is trouwens het enige dat wij ooit heb-
ben bekrachtigd. Men kan zich afvra-
gen of dit goed en nodig was. Ik meen
van wel. Wat moet men doen met een
verdrag dat zowel gemeenschapsas-
petten  vertoont als nationale ? Men
kan het niet in stukken snijden. Men
kan niet enkele artikelen in de Raad
behandelen en de andere in het natio-
nale Parlement. Internationaal gezien
is dit onmogelijk want zo’n verdrag is
één en ondeelbaar.

Men heeft dan beslist de verdragen
voor te leggen zowel aan de nationale
Assemblées als aan de Gemeen-
schapsraden. Dit is dus eenmaal ge-
beurd. Een tweede voorbeeld is het
non-discriminatie verdrag van New
York over de rechten van de vrouw.
Dit verdrag werd wel door de Franse
Gemeenschap geratificeerd, maar
nog niet door onze Raad. Nu dreigen
we helemaal in het slop te geraken
met de Europese Stichting. Dit ver-
drag werd in de Senaatscommissie be-
handeld en daar goedgekeurd, maar
het werd nog niet goedgekeurd in
openbare zitting omdat men van me-
ning was dat eerst de Gemeenschap-
pen moesten worden geraadpleegd.
Indien men deze koers blijft varen,
dan zullen wij niet alleen in de Raad,
maar ook in het nationale Parlement
worden afgeremd. Sommigen weten
hoe weinig snel wij zijn met het ratifï-
ceren van verdragen. Indien er nog
eens een extra vertraging bijkomt,
dan wordt het bijzonder erg. Daarom
weer dezelfde conclusie, heren Minis-
ters, er moet met buitenlandse zaken
worden gepraat en tot een overeen-
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komst worden gekomen. Een perma-
nente commissie lijkt ons aangewe-
zen. Het excuus dat men in het bui-
tenland onwillig is is niet relevant.
Andere landen zijn beangstigd zich te
mengen in onze binnenlandse aange-
legenheden. Daarom zijn sommigen
huiverig. Wanneer wij hen tegemoet-
treden, eensgezind, als een blok, dan
zal het buitenland graag volgen. (Al-
gemeen applaus)
De Voorzitter : De heer de Bruyne
heeft het woord.
De heer H. de Bruyne  (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, heren Minis-
ters, dames en heren, in de eerste
plaats wil ik er op wijzen dat hier door
verschillende sprekers, onder meer
door mevrouw De Backer en de heer
Weckx, zeer belangrijke standpunten
zijn ingenomen in verband met de
toekomstige methodes die de Vlaam-
se Gemeenschap zal moeten volgen
bij het uitoefenen van de internatio-
nale taken, die krachtens de Grond-
wet en de bijzondere wetten zijn toe-
vertrouwd aan de Vlaamse Raad en de
Vlaamse Executieve.
Mevrouw De Backer en de heer
Weckx zijn beiden politici die zich ze-
ker niet vergist hebben bij de keuze
van hun woorden en die er zich reken-
schap van hebben gegeven dat ze van
uit alle partijen zonder onderscheid,
aandachtig werden beluisterd. Wan-
neer de consequenties van uw toe-
spraken, mevrouw De Backer, mijn-
heer Weckx, worden overgenomen
door de partij die u vertegenwoordigt,
dan opent zulks vereikende perspec-
tieven waarvan ik mij afvraag in welk
tempo ze kunnen worden verwezen-
lijkt. Het is vanzelfsprekend niet de
Volksunie die betreurt dat deze toe-
spraken werden gehouden. Integen-
deel. Deze kunnen er alleen maar toe
bijdragen dat standpunten, die reeds
herhaaldelijk in de Commissie wer-
den verdedigd, des te gemakkelijker
zullen worden aanvaard door de ver-
antwoordelijken van de Executieve.
Ik dank de heer De Cooman voor zijn
volledig verslag. Hij heeft in twee hoe-
danigheden gesproken. Eerst kwam
hij aan het woord als verslaggever en
vervolgens gaf hij zijn mening over
een aantal problemen. Hij heeft ech-
ter een duidelijk onderscheid ge-
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maakt tussen zijn optreden als rappor-
teur en zijn eigen mening. Ik heb daar
geen bezwaar tegen.

Na alles wat hier is gezegd, wou ik mij
toch speciaal richten tot onze geachte
Voorzitter om een opmerking te ma-
ken over de nadelen van de methode
die wij hebben gevolgd bij de behan-
deling van onze begroting die erg ver-
sneden en versnipperd is geweest. In
de Commissie voor buitenlands be-
leid hebben wij niettemin een goed
samenhangende discussie gehad en
eveneens een verslag gehoord dat als
een geheel overkwam. Bij het tot
stand brengen van het verslag hebben
wij ons over zover uiteenliggende on-
derdelen van de begroting moeten be-
kommeren dat wij voortaan, door de
ervaring zelf, weten dat deze nieuwe
parlementaire methode de taak van
het parlement niet gemakkelijker, in-
tegendeel, veel moeilijker heeft ge-
maakt.

Minister Buchmann, in verband met
het nieuwe budgettaire jaar wou ik u
zeer duidelijk twee verwachtingen te
kennen geven. Wij verwachten van u
in de,eerste plaats dat u uw taak in de
Vlaamse Executieve, die er in bestaat
eenheid te brengen in de grensover-
schrijdende taken van die instelling,
op een zichtbare wijze een tijd lang
zou kunnen volbrengen, zoniet vol-
eindigen.

Het is duidelijk dat de bevoegdheden
van de meerdere leden van de Execu-
tieve, krachtens verschillende wetsar-
tikelen, grensoverschrijdend zijn, en
dat ze niet fragmentair door elk lid
van de Executieve afzonderlijk kun-
nen worden volbracht voor het be-
voegdheidsgebied dat hem toekomt.

In feite, ik weet dat het officieel niet
juist is, zijt u de Minister van buiten-
landse betrekkingen van de Vlaamse
Executieve, in die zin dat normaler-
wijze in uw persoon de grensover-
schrijdende taken van de Vlaamse
Executieve zullen worden samen-
geordend of uitgevoerd, wat niet uit-
sluit dat andere leden van de Execu-
tieve zich in het buitenland kunnen
bewegen en daar opdrachten volbren-
gen. Ik kan mij echter niet goed voor-
stellen dat leden van de Executieve zo

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 15
9 februari 1984

maar aan buitenlandse betrekkingen
doen zonder dat in hunnen hoofde er-
gens een harmonisering tot stand
komt.

Mijnheer De Cooman, evenals u ben
ik de mening toegedaan dat het kre-
diet van 5 miljoen frank dat in de be-
groting is ingeschreven en dat echt
geen aanzienlijk bedrag is, misschien
het krediet is dat u, Minister Buch-
mann, het nodige instrumentarium
ter beschikking kan stellen om uw
coördinerende taak in de schoot van
de Executieve zelf te volbrengen. In-
dien ik mij vergis in de recente be-
schrijving van het werkschema in de
Executieve, zou ik graag hebben dat u
dit straks in uw antwoord verduide-
lijkt. Indien, integendeel, mijn me-
ning de juiste is, vraag ik u mijn visie
te bevestigen.

Minister Buchmann, de tweede taak
die u in de volgende maanden wacht is
de coördinatie van de grensoverschrij-
dende bevoegdheden van de Vlaamse
Executieve met de nationale regering.
Er werden aanstalten gemaakt om dat
probleem aan te pakken. Ik kan u ver-
zekeren dat in de Commissie voor
buitenlands beleid van de Vlaamse
Raad de voortgang van die taak zeer
aandachtig zal worden gevolgd.

Tot nu toe hebt u in de Commissie
voor buitenlands beleid van de
Vlaamse Raad een vrij grote eensge-
zindheid kunnen opmerken, die trou-
wens in de loop van dit debat ander-
maal tot uiting komt. Dit is gedeelte-
lijk te danken aan het feit dat zowel
door de CVP, de Volksunie en naar ik
vermoed, eveneens door de Vlaamse
socialisten, een aantal fundamentele
zaken op dezelfde wijze worden beke-
ken. Dit is gedeeltelijk ook te danken
aan het feit dat de Volksunie naar de
Commissie twee van haar zachtaar-
digste vertegenwoordigers heeft ge-
stuurd, zachtaardigheid die dan toch
in de tijd beperkt zal zijn. Wij wensen
resultaten.
Minister Buchmann, wij wensen wer-
kelijk dat in het totstandbrengen van
de harmonisatie in verband met de
nationale regering vooruitgang wordt
gemaakt op een concrete manier.
Mijns inziens zijn de elementen voor-
handen langs de kant van de Vlaamse
Executieve om die onderhandelingen

Begrotingsontwerpen en toegevoegde interpellaties

met kans op succes door te voeren.
Het zal ons bijzonder verheugen in-
dien u in die richting succes zal boe-
ken binnen niet al te lange tijd.

Vervolgens wens ik enkele woorden te
richten tot Minister Poma in verband
met het Commissariaat-generaal voor
de Internationale Culturele Samen-
werking.

Mijnheer de Minister, over deze aan-
gelegenheid hebben wij reeds ver-
schillende malen gesproken. Het ba-
sisprobleem is vrij eenvoudig. Het
Commissariaat-generaal is voortgeko-
men uit een periode waarin het uit-
sluitend culturele bevoegdheden wa-
ren die door de Cultuurraad grenso-
verschrijdend konden worden uitge-
voerd. Met dit doel werd een parasta-
tale opgericht onder de vorm van het
Commissariaat-generaal. Dit is lo-
gisch, maar mijnheer de Minister, aan
de andere kant kunt u niet betwisten
dat inmiddels de Executieve be-
voegdheden heeft gekregen op terrei-
nen die eveneens grensoverschrij-
dend, maar hoegenaamd niet van cul-
turele aard zijn en die integendeel te
maken hebben met de bevoegdheden
die in de Grondwet van 1970 niet aan
de gewestelijke vergadering waren
toegekend, maar vanzelfsprekend wél
in de Grondwet van 1980 zoals door
mevrouw De Backer en de heer
Weckx zoëven nog werd bewezen.

Wat moet men nu doen ?

Wat dat betreft zijn er in de Commis-
sie verschillende voorstellen gedaan
waarover u zich, indien ik het mij
goed herinner, tot nu toe niet heeft
uitgesproken.

Mijnheer de Voorzitter, heren Minis-
ters, collega’s, eigenlijk ben ik geen
voorstander van het vermenigvuldi-
gen van parastatalen. Het is een per-
soonlij ke mening die ik niet verder zal
ontwikkelen. Ik weet niet of ik er vele
vrienden mee zou maken met daaro-
ver mijn mening uiteen te zetten. De
teleurgang van de eenheid van het
staatsgezag, de teleurgang van de een-
heid van de middelen van de Staat,
gespreid over allerlei parastatalen, is
mijns inziens een schaduwzijde, niet
alleen van de Belgische Staat, maar
ook van de Vlaamse Staat in wording.
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Dit gevaar moet worden vermeden. Ik
bedoel hiermee dat men nu niet nood-
zakelijk een nieuwe parastatale moet
oprichten om bevoegdheden uit te oe-
fenen die niet kunnen toevertrouwd
worden aan het Commissiariaat-gene-
raal voor Culturele Internationale Be-
trekkingen. Op één of andere wijze,
Minister Poma, moet er een instru-
mentarium ontstaan om mettertijd al-
le bevoegdheden die aan de Vlaamse
Executieve toekomen, ergens een
plaats te geven. Wanneer dat niet kan
gebeuren in het Commissariaat-gene-
raal voor Culturele Internationale Be-
trekkingen, moet het op een andere
wijze organisatorisch tot stand wor-
den gebracht.

Mijnheer de Voorzitter, hiermede
meen ik, na al wat reeds gezegd is door
mijn voorgangers, enkele elementen
tot het debat te hebben bijgebracht.

Mijnheer de Voorzitter, het weze mij
veroorloofd toch nog even de aan-
dacht te vestigen op de betrekkingen
zoals ze blijkens het verslag van de
heer Constant De Clercq tot stand
zijn gekomen tussen de Vlaamse Exe-
cutieve en het Rekenhof. Dit heeft als
dusdanig met het voorwerp van mijn
uiteenzetting niets te maken, maar
het lijkt mij wel voldoende belangrijk
ernaar te refereren. Geachte collega’s,
u zult het mij vergeven dat ik dit te pas
breng. Ik wil met name wijzen op het
ontwerp van decreet dat betrekking
heeft op de bijbladen van het voorbije
budgettaire jaar en waaruit blijkt dat
het Rekenhof het de Vlaamse Execu-
tieve niet bepaald gemakkelijk maakt
om gebruik te maken van het beruch-
te artikel 24, betrekking hebbende op
niet voorziene uitgaven, artikel van de
wet van 28 juni 1963 houdende wijzi-
ging en aanvulling van de wetten op,
de Rijkscomptabiliteit.

Indien u de tijd hebt, geachte colle-
ga’s, zou ik u aanraden dit deel van het
verslag van de heer Constant De
Clercq aandachtig te herlezen. Dan
heeft men de indruk dat de Vlaamse
Executieve voor het ogenblik nog
leeft in een sfeer van budgettaire en fi-
nanciële rechtgelovigheid en dat het
Rekenhof zijn uiterste best doet om
haar op het rechte pad te houden. Ik

weet niet of dit in de toekomst moge-
lijk zal zijn.

De ervaring in de nationale regering
heeft aangetoond dat er zeer ruim ge-
bruik wordt gemaakt van het artikel
24. Wanneer eensdeels het gebruik en
het beroep op artikel 24 het leven, het
bestaan, de stevigheid en de samen-
hang van de regering bemoeilijkt, is
het anderdeels in vele gevallen dank
zij artikel 24 dat de nationale regerin-
gen hun leven kunnen verlengen, laat
het dan zijn met middelen die niet
beantwoorden aan de nationale bud-
gettaire orthodoxie. Of u in staat zult
zijn op dat gebied nog lange tijd veel
deugdzamer te blijven dan de leden
van de nationale regering, vraag ik mij
af.

Misschien beleven wij in de toekomst
nog eens de dag dat de heer Geens an-
dermaal nationaal minister van Fi-
nanciën zal zijn. Dan ben ik nieuws-
gierig of hij de deugden die hij, onder
dwang van het Rekenhof, in de
Vlaamse Executieve blijkbaar beoe-
fent, in dezelfde mate zal kunnen
beoefenen in de nationale regering.

De volksspreuk waarmee ik mijn uit-
eenzetting wil beëindigen luidt : ,,Eer-
lijk duurt het langst”. Dit is ech-
ter - men vergeve mij een zeker cy-
nisme - niet toepasselijk op regerin-
gen. (Applaus)
De Voorzitter : De heer Poma, Vice-
Voorzitter van de Vlaamse Executie-
ve, Gemeenschapsminister van cul-
tuur, heeft het woord.
Minister K. Poma (op de tribkne) :
Mijnheer de Voorzitter, waarde colle-
ga’s, ik zal trachten een antwoord te
geven op de talrijke vragen die wer-
den gesteld en die uitsluitend betrek-
king hebben op een van de culturele
facetten van het cultureel beleid met
het buitenland. Mijn collega, de heer
Buchmann, zal antwoorden op de vra-
gen in verband met coördinatie.
Een eerste zaak waarover ik u wens te
onderhouden, is het Commissariaat-
generaal voor Internationale Culture-
le Samenwerking, afgekort ICS.

Het Commissariaat-generaal werd op-
gericht in juli 1982. De voornaamste
taken van het Commissariaat-gene-
raal kunnen als volgt worden samen-

gevat.

Het ICS zorgt voor de voorbereiding,
de onderhandeling en de uitvoering
van de werkprogramma’s van de bila-
terale culturele akkoorden, die wij
met niet minder dan 48 landen heb-
ben ; evenals het verzekeren van de
Vlaamse deelneming aan de werk-
zaamheden in multilateraal verband,
onder meer in het kader van de
UNESCO en van de Raad van Europa.
Deze laatste organisatie heeft 1985
uitgeroepen tot het ,,Jaar van de Mu-
ziek”. Ter voorbereiding daarvan
werd nu reeds een Vlaamse werk-
groep opgericht.

Ik ben van oordeel dat Vlaanderen
zijn culturele identiteit in het buiten-
land moet affirmeren. Vandaar dat het
Commissariaat de zorg draagt voor
het specifieke kunstdomein, onder
andere de beeldende kunst, theater,
ballet, letteren, promotie van het
kunstboek, film, muziek, en voor de
initiatieven op het vlak van de jeugd,
sport, de volksontwikkeling, openbare
bibliotheken, amateuristische kunst-
beoefening, de wetenschap en het on-
derwijs, die vallen binnen of buiten de
culturele akkoorden of in samenwer-
king met landen waarmee geen cultu-
reel akkoord werd afgesloten. Het is
dus mogelijk dat wij met de landen
waarmee geen cultureel akkoord werd
afgesloten toch contacten hebben.

De activiteiten van de eigen culturele
instelling, Vlaams Cultureel Centrum
,,De Brakke Grond” te Amsterdam,
evenals de ondersteuning van organi-
saties en verenigingen die de Vlaamse
aanwezigheid in het buitenland be-
vorderen, vormen een essentieel on-
derdeel van het internationaal cultu-
reel beleid.

Dagelijks onderzoekt en behandelt
ICS de aanvragen om financiële tus-
senkomst door derden, in het kader
van diverse culturele internationale
manifestaties.
Verder zorgt het Commissariaat voor
het nodige contact en overleg met de
diplomatieke diensten en de betrok-
ken vakdienst of afdeling van het Mi-
nisterie van de Vlaamse Gemeen-
schap of andere ministeries of open-
bare diensten, indien dit voor het in-
ternationaal cultureel verkeer nood-
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zakelijk is.
Tot daar dit zeer beknopt overzicht
van de omschrijving van de werking
en de taken van deze voor onze cul-
tuur belangrijke instelling.

Aansluitend bij het ICS werd mij de
vraag gesteld waarom de Raad van
Advies niet werd opgericht. In de zo-
mer van 1982, dus reeds enkele maan-
den nadat de Executieve opgericht
werd, was overeengekomen om een
reorganisatie van ICS door te voeren.
Wij hebben daarom beslist deze Raad
niet op te richten en af te wachten hoe
het Commissariaat-generaal er na een
wijziging van het decreet op het Com-
missariaat-generaal zou uitzien.

Wat de Taalunie betreft wens ik u drie
belangrijke data in herinnering te
brengen : in januari 1982 werd het
Taalunieverdrag met Nederland on-
dertekend ; in mei 1983 werd te Brus-
sel de Interparlementaire Commissie
van de Nederlandse Taalunie plechtig
geïnstalleerd onder het voorzitter-
schap van de heer J. Pede ; in decem-
ber 1983 had in het historisch Binnen-
hof in Den Haag de plechtige installa-
tie van de Raad voor de Nederlandse
Taal en Letteren plaats.

Als Gemeenschapsminister van cul-
tuur werd mij het voorzitterschap van
het Comité van Ministers voor het
jaar 1984 toegewezen. Per 1 juli 1984
wordt de oprichtingsfase beëindigd.
Ik meen dat tijdens de bespreking ie-
mand gezegd heeft dat het reeds nu
was. Dat is niet juist. Het is slechts op
1 juli 1984. Vanaf die datum zal de Ne-
derlandse Taalunie definitief opge-
richt zijn. Thans spreekt men dus nog
altijd van de Nederlandse Taalunie
,,in oprichting”. Op bovenvermelde
datum zullen dus de woorden ,,in op-
richting” wegvallen en zal ook de
hoogste ambtenaar, de secretaris-ge-
neraal, een Vlaming zijn.
De Brakke Grond verbeterde in 1983
kwalitatief zeer veel en de talrijke ma-
nifestaties die er inmiddels plaats
hadden kregen een steeds grotere
uitstraling naar in de eerste plaats het
Amsterdamse en verder het Neder-
landse publiek toe.

Daarenboven ben ik erin geslaagd
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voor dit cultureel centrum met succes
een saneringsplan door te voeren. Im-
mers voor wat de werkingskosten be-
treft werd de begroting 1982 ten belo-
pe van 30,O  miljoen frank terugge-
bracht voor het lopende jaar 1984 tot
19,6  miljoen frank.

De schandaalsfeer rond ,,De Brakke
Grond” is verdwenen. De Nederland-
se pers werkt steeds beter en beter sa-
men met het Culturele Centrum.

Aan de heer Beysen wil ik zeggen dat
alle doelgroepen er aan hun trekken
komen door de diversiteit van het pro-
gramma-aanbod. Alle lagen van de
bevolking komen er aan hun trekken.
Door de centrale ligging van de stad
Amsterdam meen ik te weten dat een
zeer breed gebied van Nederland zich
op dit centrum begint te oriënteren.
Het is dan ook aan u, mijnheer Bey-
sen, om u te bezinnen of de werkings-
onkosten van bijna 20 miljoen frank te
hoog liggen om onze cultuur aan onze
Noorderburen, met een zelfde taalge-
bied, beter te laten kennen. Persoon-
lijk meen ik dat deze som goed wordt
besteed en dat dit plekje Vlaamse
grond in Nederland ons in de verdere
toekomst nog van groot nut kan zijn.

Ten vierde, het afsluiten van de cultu-
rele akkoorden en van de werkings-
programma’s. U weet dus dat er met
het departement buitenlandse zaken,
wat het afsluiten van nieuwe culturele
akkoorden betreft, geen overeen-
komst is. Wij bevinden ons daar volle-
dig in de impasse. Wat het afsluiten
van de werkingsprogramma’s binnen
de culturele akkoorden betreft, is er
wél een overeenkomst. Deze overeen-
komst werd hier trouwens toegelicht.

Sommige landen gaan met deze over-
eenkomst akkoord onder meerNeder-
land, Israël en Canada. Andere lan-
den en niet buitenlandse zaken, wei-
geren deze overeenkomst na te leven.
Wat hebben wij in de Executieve be-
slist ? Het is zelfs uw Gemeenschaps-
minister de heer Schiltz, mijnheer
Van Grembergen, die in de Executie-
ve heeft gezegd dat wij het been stijf
houden. Wie niet met ons zoals bui-
tenlandse zaken en de twee Gemeen-
schappen wil overeenkomen om de
werkingsprogramma’s te onderteke-
nen, wordt de facto opgeschort.

De heer P. Van Grembergen : Mijnheer
de Minister, ik ontken niet wat u zegt,
maar ik heb dezelfde verklaring als
mevrouw De Backer. Het buitenland
wil akkoord gaan, maar door bepaalde
invloedssferen of situaties is het onze
eigen centrale dienst van buitenland-
se betrekkingen die insinueert of lich-
tjes aanraadt om deze Culturele ak-
koorden niet goed te keuren. Het bui-
tenland wil het wel.

Ik kan uit eigen ervaring zeggen, ik
heb met enkele diplomaten van Oost-
Duitsland gesproken, dat zij niet wil-
len maar eigenlijk wel willen. U be-
grijpt wel wat ik zeg. Diplomatentaal
sluit meermaal negaties en affirmaties
in. Wie wil begrijpen vindt dan wel
zijn gading.

Minister K. Poma  : De heer Buch-
mann zegt neen en ik ook.

Ik denk, mijnheer Van Grembergen,
dat wij dus een reizende Vlaamse am-
bassadeur zullen moeten benoemen
die al die landen aandoet. Er is al een
kandidaat om onze positie uit te leg-
gen.

Ik heb ook gesproken met de Minister
van buitenlandse zaken van Oost-
Duitsland toen hij hier vorig jaar was.
Hij zei dat hij dat niet wou onderteke-
nen zoals wij dat voorstellen. Zij er-
kennen maar één land en alles ge-
beurt van land tot land en zelfs de uit-
voering gebeurt van land tot land. Dat
verbaast mij niet van de Oost-Duit-
sers. Ten eerste zijn het communisten
(protest bij de SP), ten tweede zijn het
Pruisen en bijgevolg is alles nog eens
gedecentraliseerd. Het is dus de cen-
tralisatie in het kwadraat.

De heer W. Seeuws : Dat zijn ze toch
niet allemaal. Er zullen toch ook libe-
ralen zijn.

Minister K. Poma : Die zitten waar-
schijnlij k in de gevangenis. Het afslui-
ten van nieuwe culturele akkoorden
lij kt mij dus onmogelijk. Wat de wer-
kingsakkoorden betreft, dat kan. Er is
een akkoord tussen buitenlandse za-
ken en de twee Gemeenschappen.
Sommige landen gaan akkoord, ande-
re moeten wij bewerken opdat zij ak-
koord zouden gaan. Zolang dat echter
niet is geschied, houdt de Vlaamse
Executieve het been stijf.
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Voorgrond : mevrouw 0. Lefeber (SP). Achtergrond : AGALE V- Volksvertegenwoordiger F. Geyselings (links) en VB- Volksvertegen-
woordiger K. Dillen (rechts)

Er is dus eigenlijk geen afbouw. In-
dien u vreest, mevrouw De Backer,
dat er een afbouw zou zijn van het cul-
tureel beleid naar het buitenland toe
dan is dat zeker niet het gevolg van
minder financiële middelen maar wel
ingevolge de moeilijkheden waarmee
wij worden geconfronteerd.

Er is ook verschillende malen gespro-
ken over het cultureel akkoord met
Zuid-Afrika. Dat akkoord is opge-
schort, niet opgezegd. Deze opschor-
ting loopt nu al jaren vermits de op-
schorting dateert van 9 december
1977 bij beslissing van de nationale
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regering. Slechts voor Suriname werd
onlangs dezelfde maatregel genomen
maar ditmaal bij beslissing van de
Executieve.
Op 48 landen waarmee we een bicul-
tureel akkoord hebben gesloten, zijn
er slechts twee opgeschort. Is het niet
merkwaardig dat het juist om twee
Nederlandstalige landen gaat ?
Ik ben het eens met de collega’s die
beweren dat het niet logisch is een ak-
koord met Zuid-Afrika op te schorten
wegens de in dit land gevoerde apart-
heidspolitiek, die noch onze evenmin
als mijn goedkeuring wegdraagt, dit

terwijl wij wel culturele akkoorden
met andere landen, waar ook de men-
senrechten worden overtreden, toch
blijven uitvoeren. Het lijkt mij bijge-
volg een niet rationele aanpak van het
probleem maar hij moet worden be-
schouwd in zijn politieke context.
Ik ga akkoord dat dit delicaat pro-
bleem eens frontaal zou moeten wor-
den aangepakt maar ik vraag mij nog
altijd af of in de huidige politieke con-
text het opnieuw van kracht laten
worden van het akkoord met Zuid-
Afrika mogelijk is.
Collega Beysen heeft gevraagd of de
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culturele akkoorden niet te stereotiep
zijn en of er dus geen evolutie in moet
komen. Tot bij de oprichting van het
Commissariaat-Generaal voor Inter-
nationale Culturele Samenwerking
werden de culturele akkoorden inder-
daad steeds stereotiep benaderd.
Daarin poogt men nu verandering te
brengen. Nieuwe trends zijn te vinden
in onderwijs- en wetenschapsaspec-
ten van de culturele akkoorden even-
als in de sector volksontwikkeling.

U begrijpt dat alles niet zomaar op
korte tijd kan veranderen. Wij doen
nochtans via ICS wat in onze moge-
lij kheden ligt.

Wat het Centrum voor Bibliografie
voor Neerlandistiek betreft waarover
mevrouw Detiège heeft gesproken,
werd in de begroting 1982 2,3 miljoen
frank ingeschreven. In de begroting
1984 is eveneens 2,3 miljoen frank in-
geschreven. Er is dus een status quo.
Wij hadden nochtans voorgesteld 2,9
miljoen frank in te schrijven - dit is
het cijfer dat mevrouw Detiège heeft
vooropgesteld - maar dit bedrag is te-
ruggebracht tot 2,3 miljoen frank.

Na doorlichting van de werking van
dit Centrum heeft mijn administratie
mij meegedeeld dat voor de begroting
1984 2,3  miljoen frank voldoende was.
Ik zal nu, na uw betoog, het dossier
opnieuw grondig laten onderzoeken
om na te gaan of 2,9 miljoen frank ab-
soluut noodzakelijk is. Indien dat het
geval blijkt te zijn, zullen wij het nodi-
ge doen.

Men heeft ook gesproken over de
prijsbinding van de Nederlandstalige
boeken. Dit is een complexe materie.
Het is een economisch probleem
waarvoor dan ook de Minister van
economische zaken bevoegd is. Het is
trouwens geen nieuw probleem. Het
kwam reeds ter sprake, meer dan een
jaar geleden, in de Ministerraad maar
werd toen sine die afgevoerd en is in-
tussen niet weer aan de orde geko-
men.

Het is volgens mij ondenkbaar dat Ne-
derland en België wat de verkoop van
Nederlandstalige boeken betreft een
verschillende politiek voeren. Deze
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prijsbinding zal terzelfder tijd in Ne-
derland en in Vlaanderen ofwel van
kracht blijven ofwel opgeheven wor-
den.

De Nederlandse Taalunie lij kt mij het
geëigend orgaan te zijn om dit pro-
bleem te regelen. Zolang de huidige
toestand ongewijzigd blijft, zal ui-
teraard het status quo behouden blij-
ven, met andere woorden de kans dat
de prijsbinding vaste vorm krijgt, lijkt
mij groter te zijn dan de kans dat ze
losgelaten wordt want in Nederland is
men evenmin gewonnen voor het los-
laten van de prijsbinding.

Er werd ook gehandeld over de cultu-
rele centra in het buitenland, meer
bepaald over een cultureel centrum in
Rijsel of Parijs. Mevrouw De Backer
heeft gesteld dat andere landen ver-
schillende culturele centra hebben in
het buitenland. Wij hebben er maar
één : De Brakke Grond in Amster-
dam. De meeste van die culturele cen-
tra werden jaren geleden opgericht,
op een ogenblik dat zulks financieel
nog mogelijk was. De Brakke Grond is
het eerste grote culturele centrum dat
wij in het buitenland hebben opge-
richt. Wanneer de huidige economi-
sche trend nog enkele jaren blijft
voortduren, zal het niet mogelijk zijn
nog andere grote culturele centra in
het buitenland op te richten, alleen
reeds vanwege de financiële implica-
ties. Wij komen dus te laat voor het
oprichten van grote culturele centra
in het buitenland.

In 1982 hebben wij een bezoek ge-
bracht aan Rijsel om ter plaatse de
mogelijkheden na te gaan om daar
een cultureel centrum op te richten.
Bij gebrek aan voldoende financiële
middelen was het niet mogelijk dat
centrum op te richten. Wel kon een
woning worden aangekocht maar de
technici waren van oordeel dat het te
veel zou kosten om de woning om te
bouwen tot cultureel centrum. Wij
hebben dan onderhandeld met het
stadsbestuur van Rijsel, dat zelf een
zeer groot cultureel centrum wenste
op te richten. Daartoe zou één van de
kazernes die in de vorige eeuw in het
centrum van Rijsel werden gebouwd
en nu leeg staan, worden omgebouwd.
Daar zouden dan alle landen gratis,
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mits het betalen van een symbolische
Franse frank, kunnen beschikken over
een eigen cultureel centrum. Eind vo-
rig jaar heeft men mij echter officieel
per brief medegedeeld dat de stad
Rijsel van dat project afzag om fìnan-
ciële redenen. Wij blijven echter
voorstander van de oprichting van een
cultureel centrum in Rijsel, maar het
moet financieel haalbaar zijn.
De heer P. Van Grembergen : Ik ga met
u akkoord, mijnheer de Minister, dat
een dergelijk project financieel haal-
baar moet zijn. Dit hangt echter afvan
de keuze die men maakt in het beleid.
Men zal nooit voldoende geld hebben
om alles te doen. Men moet kiezen
voor die zaken waaraan men het
meest belang hecht. Ik persoonlijk, en
ook onze fractie hechten er, ongeloof-
lijk veel belang aan dat er in Neder-
land, in Duitsland, in Rijsel en in Pa-
rijs, een Vlaams huis of hoe u het ook
noemen wil zou zijn. De grote klacht
die wij in het buitenland steeds horen,
is dat men ons niet kent omdat wij
daar niet aanwezig zijn, men geen
contact kan nemen met ons, geen bro-
chures kan komen halen of geen in-
lichtingen kan vragen. Dat is de wer-
kelij kheid.
Minister K. Poma : In Keulen is er wel
een Belgisch huis dat zeer gekend is
en waar wij als Vlaamse Gemeen-
schap ook aan bod komen.
De heer P. Van Grembergen : Echter
met zeer beperkte middelen !
Minister K. Poma : Inderdaad, maar
het Belgisch huis is toch goed gekend
bij de inwoners van Keulen.
Aldus meen ik te hebben geantwoord
op de vragen die hier werden gesteld
over de verschillende facetten van het
cultuurbeleid.
De heer Van Grembergen heeft ook
nog een vraag gesteld over de bevor-
dering van de kennis van het Neder-
lands in de ons omringende landen en
ook in Wallonië. Wij trachten de ken-
nis van het Nederlands te bevorderen
door, in samenwerking met Neder-
land, lectoraten in te richten aan de
universiteiten. Verder worden ook
diploma’s afgeleverd aan buitenlan-
ders die geslaagd zijn in een examen
over hun kennis van het Nederlands.
Wellicht vindt u deze inspanningen
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onvoldoende, maar u moet weten dat
het geen eenvoudige opdracht is. Kij-
ken wij maar dichter bij ons, naar Wal-
lonië, waar het zeer moeilijk is onze
Franssprekende landgenoten ervan te
overtuigen het Nederlands als tweede
taal te kiezen in plaats van het Engels.

Wanneer zij Engels verkiezen - en
dat blijkt uit de statistieken - hoe
kunnen wij hun dan verplichten het
Nederlands te nemen ? Dat lijkt mij
uitgesloten. Ik heb eens in mijn naïvi-
teit op het einde van de zestiger jaren
in de Senaat een wetsvoorstel inge-
diend om als tweede taal in Vlaande-
ren het Frans verplicht te maken en in
Wallonië het Nederlands. Dat voor-
stel is door de Franstaligen ogenblik-
kelijk in de grond geboord.

De heer P. Van Grembergen : Mijnheer
de Minister, de vraag is of de Vlaamse
Executieve het niet noodzakelijk
vindt daarover met de Waalse Execu-
tieve te dialogeren en een sfeer van
goodwill te creëren ten opzichte van
het Nederlands. Zoals wij er belang
bij hebben - en dan spreek ik over
materieel belang, niet over de geeste-
lijke wereld die in het Franse denken
leeft en waar ik niet de minste moeite
mee heb, zelfs niet als Vlaams natio-
nalist - heeft ook Wallonië er belang
bij enigszins met het Nederlands ver-
trouwd te zijn. Dat is economisch ge-
zien belangrijk en ook op geestelijk
gebied. Ik meen dat langs de Execu-
tieven om daarover een gesprek zou
moeten gevoerd worden.

Minister K. Poma : Als u denkt dat een
gesprek tussen de twee Executieven
hier een oplossing kan brengen, ben
ik ervan overtuigd dat de Vlaamse
Executieve volledig akkoord zal zijn
om dergelijk gesprek op gang te bren-
gen.

De heer P. Van Grembergen : We zijn
geen vijandige staten. We zouden ook
met Wallonië culturele betrekkingen
kunnen hebben.

Minister K. Poma : Nu u over deze ma-
terie spreekt, mijnheer Van Grember-
gen, wil ik er even op repliceren. Ook
ik heb gepoogd dat probleem aan te
snijden, maar u moet er eens over na-
denken hoe gevaarlijk een cultureel
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akkoord zou zijn in de Brusselse ag-
glomeratie en in de randgemeenten.
Daarom zijn wij daar niet verder op
ingegaan. Want men wenste dat
Vlaamse manifestaties in Wallonië
zouden gesubsidieerd worden, even-
als Franstalige manifestaties in Vlaan-
deren. Nu is dat in Antwerpen geen
probleem, maar in de randgemeenten
wel. Wij zouden dus Franstalige ma-
nifestaties in de Vlaamse randge-
meenten moeten subsidiëren. Zodra
wij dat spook hebben zien opduiken,
hebben wij beslist het cultureel ak-
koord met de Walen nog wat uit te
stellen.

Minister J. Buchmann (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, dames en he-
ren collega’s, eerst en vooral wil ik de
verslaggever feliciteren voor zijn ver-
slag en wens terug te komen op het
tweede gedeelte van zijn betoog. Het
is niet de bedoeling de 5 miljoen frank
van de begroting die specifiek voor
enquêtes is voorbehouden uitsluitend
daarvoor te gebruiken. Men zou kun-
nen zeggen dat die 5 miljoen frank
slechts symbolisch is ingeschreven
omdat de verschillende materies door
de afzonderlijke ministers worden be-
heerd, bijvoorbeeld een promotie
voor het aantrekken van investeerders
valt onder de bevoegdheid van Minis-
ter Geens.

Wij zijn wel van plan die enquête uit
te voeren, maar de 5 miljoen frank
wordt niet daaraan besteed, maar
waarschijnlijk meer aan het coördine-
ren en organiseren van zaken van
meer algemeen belang.

U heeft gesproken over de instrumen-
ten. Ook het betoog van de heer
Weckx handelde daarover. Men mag
geen parallelle circuits creëren. Ik
meen dat u beiden dat hebt verklaard.
Wij zijn van mening dat het inderdaad
niet nodig is parallelle circuits te creë-
ren en denken dat het niet goed zal
overkomen indien men dat voor van
alles en nog wat zou doen. De bedoe-
ling is een pragmatische benadering,
in samenspraak met de nationale re-
gering - hier kom ik tegemoet aan de
oproep van mevrouw De Backer.  Men
kan een ministeriële werkgroep op-
richten, met de nationale ministers en
de Executieven - hiervoor werd reeds
een voorstel gedaan - om zodoende

naar praktische oplossingen te zoe-
ken. Indien wij steeds het been blij-
ven stijf houden kunnen wij geduren-
de jaren niets uitrichten en zullen
wij alles blokkeren. Het is wel de be-
doeling om zo snel mogelijk oplossin-
gen te vinden voor alle problemen die
vandaag nog bestaan en waar wij, mits
samenspraak en begrip, oplossingen
kunnen vinden en dan na een aantal
jaren bepaalde zaken kunnen officieel
maken.

We hebben de nationale regering
voorgesteld zo’n werkgroep op te rich-
ten waar ministers van de nationale
regering en van de Executieven onder
andere van Buitenlandse Betrekkin-
gen, Ontwikkelingshulp en Buiten-
landse Handel, een soort ministerieel
comité zouden vormen om dit soort
problemen uit te praten. Men zou er
ook kunnen uitmaken op welke ma-
nier handelsmissies zouden worden
georganiseerd. Ik denk hier ook weer
aan uw suggestie om de KMO daar
meer bij te betrekken. Er is nog een
groot terrein weggelegd voor de
KMO’s die meer aan export willen
doen.

Als nationale ministers handelsmis-
sies organiseren, waarom zouden wij,
indien wij er interesse voor hebben,
dan geen graantje meepikken en voor-
deel halen uit wat zij doen.
De heer Weckx heeft ook voorgesteld
of het niet nuttig zou zijn de Belgische
Dienst Buitenlandse Handel te regio-
naliseren. Ik benader dit praktisch. In-
dien mogelijk moeten zij morgen star-
ten met een eigen buitenlands beleid.
Indien wij evenwel eerst alle energie
aan regionalisering besteden zal het
nog jaren duren eer het zo ver is. Het
is onze bedoeling zo snel mogelijk iets
te doen, in overleg met de nationale
regering.

De heer Van Grembergen heeft ge-
vraagd of er contact is met onze Euro-
pese verkozenen. Er is inderdaad geen
officieel contact met onze Europese
verkozenen of met de EEG. Momen-
teel aanvaardt de EEG de regio’s als
dusdanig niet. Voor specifieke proble-
men zijn er wel contacten met de
EEG. Ik bedoel hier dan bijvoorbeeld
voor de economische problemen.

Wat het Commissariaat-generaal voor
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Internationale Culturele Samenwer-
king betreft werden ook een aantal
vragen gesteld onder andere door me-
vrouw De Backer en de heer Van
Grembergen. Mevrouw De Backer
suggereerde dat de Vlaamse Execu-
tieve snode plannen zou hebben over
dit Commissariaat-generaal. Enkele
maanden geleden heeft de Executie-
ve een beslissing genomen in de zin
dat het Commissariaat-generaal zou
worden opgesplitst in een deel dat
zich bezig zou houden met de logistie-
ke steun wat het buitenlands beleid
betreft en in een administratief deel
waar de dienst belast met de inhoude-
lijke aspecten van de internationale
culturele samenwerking zou worden
ondergebracht. Dat was op 27 april
1983. Sindsdien zijn er geen snode
plannen meer gesmeed met betrek-
king tot het Commissariaat-generaal.

Wat de gemengde verdragen betreft
kan ik zeggen dat het internationaal
verdrag over de discriminatie van de
vrouw op de agenda werd geplaatst
van de vergadering van de volgende
week van het Ministerieel comité
voor buitenlandse betrekkingen. Ook
de Europese stichting staat volgende
week op de agenda. Zoals u ziet zijn
wij gestart en beginnen wij te werken.

Mijnheer de Bruyne, betreffende de 5
miljoen frank waarover u gesproken
hebt, heb ik reeds een antwoord gege-
ven. Wij hopen dat wij volgend jaar de
door u verwachte resultaten kunnen
geven en indien mogelijk ze nog veel
sneller in de Commissie zullen aan-
kondigen.

Wij zijn ervan overtuigd dat een bete-
re samenwerking en een meer prakti-
sche aanpak voor Vlaanderen behoor-
lijke resultaten op economisch gebied
zullen opleveren, dat wij Vlaanderen
beter zullen kunnen ,,verkopen”,  dit
in samenwerking met cultuur. Het is
inderdaad zo dat deze twee zaken niet
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mogen worden gescheiden, maar dat
zij integendeel dienen te worden ge-
combineerd en gecoördineerd. Der-
wijze zullen wij Vlaanderen op een
behoorlijke wijze kunnen naar buiten
brengen en erkenbaar en herkenbaar
maken. (Applaus)

De Voorzitter : Vraagt nog iemand het
woord ? (Neen)

VOORSTELLEN VAN RESOLUTIE

Indiening en verwijzing

De Voorzitter : Dames en heren, er
werden voorstellen van resolutie inge-
diend :

1. Voorstel van resolutie van de heer
A. De Beul betreffende de toepassing
van de Cultuurpactwet bij het Com-
missariaat-Generaal voor de Interna-
tionale Culturele Samenwerking.

2. Voorstel van resolutie van de heer
P. Van Grembergen betreffende het
beleid van de Vlaamse Gemeenschap
inzake ontwikkelingssamenwerking.
Ik stel voor beide voorstellen naar de
Commissie voor het buitenlands be-
leid te verwijzen.

Is de Raad het daarmee eens ? (In-
stemming)

SAMENSTELLING VAN COMMIS-
SIES

Wiiziging onder de vaste en plaatsver-
vangende leden

De Voorzitter : Dames en heren, door
de CVP-fractie wordt voorgesteld :

- in de Commissie voor huisvesting
de heer Van Wambeke als vast lid te
vervangen door de heer Olivier ;

- in de Commissie voor bijstand aan
personen de heer Olivier als plaatsver-
vangend lid te vervangen door de heer
Van Wambeke.

Geen bezwaar ? (Neen)

Aldus is besloten.

REGELING VAN DE WERKZAAM-
HEDEN

De Voorzitter : Hiermede zijn wij aan
het einde gekomen van onze werk-
zaamheden voor vandaag.

Wij komen morgen om 10 uur bijeen
om de algemene bespreking voort te
zetten en te besluiten met de materie
bijstand aan personen. Om 14.15 uur
vergaderen wij opnieuw om de arti-
kelsgewijze bespreking en de hoofde-
lijke stemmingen te houden.

Is de Raad het daarmede eens ? (In-
stemming)

Dan is aldus besloten.

De vergadering is gesloten.

- De vergadering wordt gesloten om
21.15 uur.
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